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DANES BO ZNANO IME URADNEGA KANDIDATA KRŠČANSKE DEMOKRACIJE

Jutri bo skupno zasedanje parlamenta 
za izvolitev novega predsednika republike

Pri prvih treh glasovanjih, pri katerih je za izvolitev potrebna dvetretjinska večina 
glasov, bo vsaka politična skupina glasovala za svojega kandidata - Malagodi vprašuje 
Mora, ali je Nenni res grajal Medicija in Mattarello, ker sta sprejela Čombeja

ga glasovanja dalje bo znano tudi 
zadržanje parlamentarcev KPI, ki 
razpolagajo, skupno s parlamentar
ci PSIUP in še nekaterimi levičar
skimi neodvisneži, z okrog 300 gla
sovi in jih morejo usmeriti na ne
kega kandidata (ki utegne biti Sa- 
ragat, Panfani ali Pastore), s čimer 
bi skušali povzročiti razkol v seda
nji vladni koaliciji.

Prvo važno operacijo bodo opra
vili jutri demokristjanski poslanci, 
senatorji in deželni svetovalci, ki 
bodo na skupni seji izbrali s taj
nim glasovanjem svojega uradnega 
kandidata za predsednika republi
ke Po glasovanju bodo skrutinator- 
ji (Rumor, Gava in Zaccagnini)

RIM, 14. — Poslanci in senatorji se bodo sestali v sredo na 
skupno zasedanje v poslanski zbornici, da bi izvolili novega 
Predsednika republike. Poslancev je 630, senatorjev pa 320. 
Tem je treba dodati še 13 deželnih svetovalcev (po tri izvc> 
li vsaka posamezna dežela, enega pa Dolina Aosta). Po politič
nih strankah so razdeljeni takole:

KD ima 260 poslancev, 133 senatorjev in 6 deželnih svetoval
cev: skupno torej 399 predstavnikov;

KPI ima 166 poslancev, 85 senatorjev in dva deželna sveto
valca: skupno torej 253 pred
stavnikov;

PSI ima 61 poslancev, 33 se
natorjev in dva deželna sveto
valca: skupno torej 96 predstav
nikov;

ELI ima 38 poslancev in 19 
senatorjev: skupno 57 predstav
nikov;

PSDI ima 33 poslancev; 14 se
natorjev in enega deželnega sveto
valca: skupno 48 predstavnikov;

MSI ima 27 poslancev in 15 se
natorjev: skupno 42 predstavnikov;

PSIUP ima 26 poslancev in 12 se
natorjev: skupno 38 predstavnikov;

PDIUM ima 8 poslancev in dva 
senatorja: skupno 10 predstavnikov;

SVP ima 3 poslance, dva sena
torja in enega deželnega svetovalca: 
skupno 6 predstavnikov;

PRI ima 5 poslancev in s tem 
5 predstavnikov;

UNION valdotain ima enega pos
lanca, enega senatorja in enega de
želnega svetovalca: skupno tri pred
stavnike;

Gibanje za novo republiko: Pac- 
Ciardi;

Neodvisni: bivši liberalec Cerutti.
Tem je treba dodati še bivša 

Predsednika republike Gronchija in 
Segnija (ki se ne bo udeležil iz
volitve novega predsednika repu
blike) ter dva senatorja: Parato- 
reja in Ruinija. Merzagora, ki je 
tudi senator, se ne bo udeležil 
glasovanja, ker je začasni predsed
nik republike.

Za izvolitev na prvih treh glaso
vanjih je potrebna dvetretjinska 
večina, od četrtega glasovanja da
lje pa zadošča le navadna večina 
glasov. Izključeno je, da bi izvo
lili novega predsednika republike 
že na enem od prvih treh glaso
vanj, ker ni niti sporazuma med 
strankami vladne večine glede ne
kega skupnega kandidata niti se 
še ne- ve, kako se bodo zadržale 
druge stranke, predvsem parlamen
tarci KPI, ki so za dvetretjinsko 
večini nujno potrebni.

Po vseh dosedanjih znakih sodeč 
bosta Leone in Saragat glavna tek
meca za predsednika republike. Leo- 
he bo po vsej \erjetnosti uradni 
kandidat KD (demokristjanski par
lamentarci bodo o tem odločili ju
tri s tajnim glasovanjem), Saragat 
Pa bo uradni kandidat socialdemo
kratov, socialistov in republikancev 
<v tem smislu so sc danes izrazili 
socialistični senatorji, prejšnji te
den pa tudi socialistični poslanci; 
vendar pa se vodstvo PSI še ni iz
teklo dokončno glede te kandidatu
re). za tema dvema pa imamo še 
druge kandidature, ki utegnejo pri
ti v poštev po prvih treh glasova
njih in sicer: Fanfani, Pastore,
Nenni, Bucciarelli Ducci, morda še 
Taviani in celo Merzagora.

Parlamentarci KPI bodo pri pr
vih treh glasovanfh oddeli svoj 
glas svojemu kandidatu lerraoiniju. 
liber,'le1 svojemu kandidatu Marti
nu, parlamentarci PSIUP pa Mala- 
Euginiju; MSI bo glasoval za De 
Marsanicha, monaihisti pa za ka
kega monarhističnega neparlamen
tarna. Prva tri glasovanja, ki se 
smatrajo za «neko -.v tna», kji je za 
njihovo uspešnost, potrebna skrajno 
težko dosegljiva dvetretjinska ve
čina, ne bodo mogle povedati bogve 
kaj; vendar pa se bo že pri teh pr
vih glasovanjih videlo ali bodo par-, 
la-.ncntarci KD strnjeno glasovali 
ža Ler.neja, ali pa se bodo že na 
žačetku pokazal njegovi notranji 
nasprotniki. Fo drugi plati pa se 
bo videlo ali bo tako imenovana 
demokratična levica strnjeno glaso
vala za Saragata. Vsekakor pa ve
lja, da se bodo «p,'ave» volitve pred
sednika republike začele šele s če
trtim glasovanjem, ko bo za izvoli
tev zadoščala le navadna večina:
482 glasov. Tu se bo videlo ali KD 
namerava vztrajati za vsako ceno 
Pii svojem kandidatu, demokratič
na levica pa pri svojem, ali pa bodo 
skušali doseči sporazum glede ne
ke skupne kandidature. Od četrte-

uničili glasovnice, da bi nihče ne 
mogel izvedeti za prednostno lest
vico notranjih kandidatov KD. Ob
javili bodo le ime kandidata, ki je 
prejel največ glascv. Tudi pri tej 
izvolitvi bo potrebna pri prvih treh 
glasovanjih dvetretjinska večina, 
nato pa le navadna večina glasov.

Poslanca PLI Malagodi in Bozzi 
sta vprašala predsednika vlade ali 
ustreza resnici vest. ki jo je obja
vil dnevni tisk, na podlagi katere 
je podpredsednik vlade Nenni gra
jal ministra za zunanjo trgovino in 
ministra za industrijo in trgovino, 
ker sta sprejela na razgovor pred
sednika kongoške vlade čombeja ob 
priliki njegovega zasebnega obiska 
v Rimu.

Kongo
NEW YORK, 14. — Varnostni 

svet OZN je nadaljeval danes raz
pravo o Kongu. Ameriški delegat 
Stevenson je zavrnil obtožbe afri
ških držav in dejal, da so ZDA 
aponosne na svojo vlogo, ki stremi

po rešitvi človeških življenj, ki so 
bila v nevarnosti zaradi državljan
ske vojne v Kongu«. Trdil je, da 
ZDA niso sodelovale pri nobeni vo
jaški operaciji v Kongu in da niso 
prekršile nobene določbe listine 
OZN, ter da njih akcija ni pome
nila vmešavanje v kongoške ali a- 
friške zadeve. Dalje je Stevenson 
trdil, da se Alžirija in ZAR vme
šavata v notranje zadeve Konga in 
da kršita listino OZN ter resolu
cije varnostnega sveta. Ponovil je 
trditve o pokolih tujcev in je ome
nil izjave Ben Bele o pošiljanju 
prostovoljcev v Kongo.

Zatem je Stevenson pozval var
nostni svet, naj prouči ustanovitev 
organizma za inšpekcijo, ki nai 
obišče Kongo in naj poroča var
nostnemu svetu o sredstvih, da «v 
čim krajšem času preneha tuja in
tervencija v kongoške notranje za
deve«. Dalje je predlagal, naj OZN, 
organizacija afriške enotnosti, go
spodarska komisija OZN za Afri
ko in drugi organizmi proučijo 
skupno z leopoldvilsko vlado pro-
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Pripravljalni razgovori v Parizu 
pred začetkom zasedanja sveta NATO

Dolg Ruskov razgovor z de Gaullom - Lange: Zadeva jedrske sile 
ni nujna - Razgovor Saragat-Luns - Tiskovna konferenca Brosia

bleme, s katerimi ima ta opravka.
Še prej je govoril predstavnik 

ZAR, ki je zahteval obsodbo na
pada na Stanleyville in zahteval, 
naj varnostni svet obsodi uporabo 
plačancev.

ZARADI PROTIZAKONITEGA DISKRIMINACIJSKEGA IN 
PONIŽEVALNEGA POGOJA 0 BREZPLAČNOSTI PREDSTAV

Danes v Kulturnem domu
ne bo predstave

Zares bi hoteli uživati - vsi Slovenci brez razlike - novi Kulturni dom brez 
uganjanja «vitimizma», kot je omenil 5. t. m. vladni komisar, potem ko je poudaril, 
da vlada «zavrača vsakršno diskriminacijo med pripadniki celotne skupnosti*

Razgovor
Walker- de Murville

PARIZ, 14. — Zunanji minister 
de Murville in angleški zunanji 
minister Walker sta se na današ
njem sestanku načelno sporazu
mela o obisku predsednika bri
tanske vlade Wilsona pri genera
lu de Gaullu. De Murville je iz
javil, da bi de Gaulle z veseljem 
sprejel Wilsona. Ministra sta se 
razgovarjala tudi o datumu tega 
obiska, ki pa ni bil določen. Zve
delo se je, da je Gordon Walker 
izrekel obžalovanje zaradi franco- 
sko-angleških nesoglasij in pouda
ril, da bo skuša! izboljšati odnose 
med obema državama.

Uprava Slovenskega gledališča je bila sinoči prisiljena spo
ročiti, da se predstava, ki je bila napovedana sa danes, 15. t. 
m., odpove is protesta proti omejitvam ustreznih oblasti javne 
varnosti v dovoljenju sa delovanje v novem slovenskem Kul
turnem domu v Trstu, omejitvam, ki preprečujejo sleherno 
aktivnost Slovenskemu gledališču. Na podlagi takega dovolje
nja je Slovensko gledališče prisiljeno uprizarjati svoje pred
stave brezplačno.

Ni namreč snano, da bi ta-------------------
ka omejitev veljala za katero 
koli gledališče v državi, zlasti 
pa ne sa gledališče, ki ga je 
ministrstvo sa prireditve in tu-

PARIZ, 14. — Jutri se začne v Parizu zasedanje sveta mini
strov NATO. S tem v zvezi je imel tajnik te organizacije Man- 
li o Brosio nocoj tiskovno konferenco, na kateri je govoril o 
številnih vprašanjih, ki jih bodo obravnavali na zasedanju, in 
o mednarodnem položaju. Spo ročil je, da bodo na dnevnem 
redu naslednja vprašanja:

1. Pregled mednarodnega polo
žaja ter odnosov med Vzhodom 
in Zahodom. 2. Vojaške zadeve. 
3. Nujni načrti na civilnem sek
torju. 4. Razno. 5. Datum in kraj 
prihodnjega zasedanja ministrov 
NATO. 6. Končno poročilo, ki bo 
pripravljeno, odobreno in objav
ljeno v četrtek zvečer ali pa v 
petek zjutraj.

Brosio je dejal, da je svet v 
((negotovosti«, kar se tiče politike 
((komunističnega tabora«. Pripom
nil pa je, da so novi sovjetski vo
ditelji poudarili, da želijo nada
ljevati politiko miroljubnega so
žitja. Dejal je, da se ta izjava «z 
veseljem sprejema in da vzbuja 
upanje, da imajo sovjetski vodi
telji voljo in tudi potrebno stabil
nost, da nadaljujejo to politiko.«

Analiziral je zatem razne plati 
kitajsko-sovjetskega spora in dejal, 
da bi ta spor utegnil pripraviti so-

daljnje izboljšave so mogoče, tako 
na političnem kakor na vojaškem 
sektorju.

Na koncu je Brosio dejal, da od 
tega zasedanja ni pričakovati več 
kakor skrbnega pregleda raznih 
vprašanj in tudi ni pričakovati 
rešitve raznih zapletenih vprašanj.

Sledila so vprašanja raznih čas
nikarjev. Glede večstranske jedrske 
sile je Brosio izjavil, da bodo o 
tem razpravljali na jutranji seji, 
in je dodal, da je moč vsa vpra
šanja rešiti, ((kolikor obstaja do
bra volja in ni obstrukcije«.

Brosio je dalje dejal, da ne ver
jame v krizo NATO, če pa bi do 
nje prišlo, je prepričan, da se bo 
vse srečno izteklo.

Ameriški državni tajnik Dean 
Rusk je imel danes številne raz
govore. Najprej se je sestal z ni
zozemskim zunanjim ministrom

da bodo na zasedanju NATO go
vorili predvsem o odnosih med 
Vzhodom in Zahodom in o več
stranski jedrski sili. Pripomnil pa 
je, da ni še prišel trenutek, ko 
bi morali sklicati zaveznike okrog

WASHINGTON, 14. — Danes so 
podpisali v Washingtonu spora
zum med ZDA in SZ glede ribo
lova v severnovzhodnem delu Ti
hega oceana. Sporazum govori 
med drugim o povračilu škode, ki 
jo povzročajo sovjetski ribiški čol
ni na področju Aljaske in otoka 
Kodiak napravam ameriških ribi
čev.

Poskus atentata 
na poslopje «Unita» 
v Milanu

bojev s skupno težo 860 gramov. 
Zavoj je bil opremljen s sprožil
cem in z zažigalno vrvico, ki je bi
la deloma že ožgana, čuvaji so ta
koj poklicali policijo, ki je uvedla 
preiskavo.

vjetske voditelje do tega, da me- Lunsom. Govorila sta predvsem o
njajo svoje stališče do Zahoda. Na 
splošno je dejal Brosio, da se 
opaža «v komunističnem svetu sta
nje negotovosti«, to pa ne pomeni, 
uda pritisk popušča in zaradi tega 
budnost NATO ne sme popustiti«.

Govoril je zatem o Vietnamu, 
Kongu in Cipru. Dejal je, da NATO 
ni neposredno zapletena v te pro
bleme z izjemo Cipra, ker se tiče 
dveh držav članic NATO. Vendar 
pa se mora zavezništvo posvetova
ti o teh problemih v okviru bolj
šega sodelovanja in boljše koordi
nacije med zahodnimi državami.

Glede Cipra je Brosio izjavil, da 
NATO podpira dejavnost posredo
valca OZN in dejavnost OZN na 
splošno. Vendar pa se bo NATO 
zavzemala, da bi se spor med Grči
jo in Turčijo zaradi Cipra rešil 
v prijateljskem duhu.

Zatem je Brosio dejal, da je na 
Kubi in v Berlinu poiožaj ((relativ
no miren«. Dodal pa je, da sta 
Berlin in Nemčija v središču od
nosov med Vzhodom in Zahodom 
m ((predstavljata ključni element, 
Kar s? tiče evropske varnosti.«

Glede odnosov med Vzhodom in 
Zahodom je Brosio dejal, da še 
vedno prevladuje ((jedrsko ravno
težje« med obema stranima. Zase
danje ministrov NATO, ki se za
čenja jutri, bo omogočilo, da se 
pregledajo sedanje možnosti zavez
ništva in da se prouči, kakšne na-

DANES
Jutri bodo parlamentarci volili 

novega predsednika republike. Do- 
slej sta kandidata dva: Leone in 
Saragat.

Danes se začne v Parizu zase
danje atlantskega sveta ministrov 
s sledečim dnevnim redom: pre
gled mednarodnega položaja; od
nosi med Vzhodom in Zahodom; 
vojaške zadeve; nujni načrti na 
civilnem sektorju in razno ter 
končno poročilo, ki bo priprav
ljeno, odobreno in objavljeno po
jutrišnjem zvečer. Manlio Brosio, 
tajnik NATO je na tiskovni kon
ferenci med drugim dejal, da ne 
Verjame v krizo atlantskega pak
ta, če pa bi do nje prišlo, je pre
pričan, da «se bo vse srečno iz
teklo«. Ameriški državni tajnik 
Rusk se je med drugim razgo- 
varjal tudi s francoskim zuna
njim ministrom o jugovzhodni 
Aziji, Afriki, Kongu, Vzhodni Ev
ropi in o večstranski jedrski sili.

Pogovarjal se je tudi z de Gaul- 
iom ter izjavil, da je bil razgo
vor «skrajno koristen, prijatelj
ski in iskren«, medtem ko se je 
Zvedelo, da je Rusk zagotovil de 
Gaullu, da ZDA ne mislijo Fran

cije izolirati. Britanski zunanji 
minister VValker pa je med dru
gim dejal, da ni še prišel trenu
tek, ko bi morali sklicati zavezni
ke, da bi razpravljali o večstran
ski sili. Italijanski zunanji mini
ster Saragat je povedal, da se je 
med razgovori z de Murvillom 
pokazala »precejšnja enakost po
gledov«.

Varnostni svet OZN je včeraj 
nadaljeval razpravo o Kongu: 
Stevenson, delegat ZDA, je zavr
nil obtožbe afrikih držav in po
udaril, da so ZDA «ponosne nad 
svojo vlogo, ki stremi po rešitvi 
človeških življenj, ki so bila v ne
varnosti zaradi državljansko voj- 
ne v Kongu«, ter da ZDA niso so
delovale pri nobeni vojaški opera
ciji v Kongu in da niso prekršile 
nobene določbe listine OZN. Pred- 
lagal je, naj bi poseben organizem 
varnostnega sveta obiskal Kongo 
in predlagal sredstva, da «v čim 
krajšem času preneha tuja inter
vencija v kongoške notranje za
deve«. Predstavnik ZAR pa je za
hteval obsodbo napada na Stan- 
levville in obsodilo uporabe pla
čancev. (

r.ačrtu za večstransko jedrsko si
lo NATO. Pozneje je Rusk obi
skal v zunanjem ministrstvu fran
coskega ministra de Murvilla, s 
katerim sta govorila tudi o jugo
vzhodni Aziji, Afriki, Kongu in 
vzhodni Evropi. Govorila sta tu
di o večstranski jedrski sili. Po
zneje se je Rusk sestal s pred
sednikom francoske vlade Pompi- 
doujem. Rusk je dejal, da je i- 
mel z njim »zanimiv razgovor, na 
katerem sta proučila različna 
vprašanja«.

Popoldne je Rusk obiskal gene
rala de Gaulla, s katerim je i- 
mel daljši razgovor. O tem raz
govoru je Rusk izjavil, da je bil 
skrajno koristen ter da je bil pri
jateljski in iskren. Nista pa govo
rila o morebitnem sestanku med 
Johnsonom in de Gaullom. Zve
delo se je, da je Rusk zagotovil 
de Gaullu, da ZDA ne mislijo na 
noben način izolirati Francije.

Nizozemski zunanji minister 
Luns je izjavil, da sta z Ruskom 
govorila predvsem o jedrski in
tegraciji in o raznih predlaganih 
formulah. Pripomnil je, da je po
stalo ameriško stališče »precej ela
stično« po angleško-ameriških raz
govorih o tej zadevi. Zato ni moč 
izključiti možnosti, da se v bodo
če skliče konferenca, na kateri bi 
razpravljali o raznih formulah s 
tem v zvezi, Ta konferenca ne bi 
bila eventualno omejena na drža
ve, ki se sedaj pogajajo o več
stranski sili. Končno je Luns de
jal, da nizozemska vlada ni še za
vzela dokončnega stališča glede 
večstranske sile.

Tudi norveški zunanji minister 
Lange je na nekem banketu iz
javil, da zadeva o večstranski je 
drski sili ni nujna. »Formule, ka 
kor je večstranska sila, je pri 
pomnil minister, se mi zdijo pre 
cej izumetničene, in ne zdi se mi 
tragično dejstvo, da se od danes 
na jutri ne najde rešitev vpraša
nja ravnotežja odgovornosti v a- 
tlantskem zavezništvu med ZDA 
in Evropo.«

Lange je dejal, da ustanovitev 
večstranske sile ni nujna in da bi 
po njegovem mnenju «bilo bolj rea
listično upoštevati udeležbo Evrope 
pri strateškem načrtovanju kot pr
vi korak, in pridobiti potreben čas, 
da bi našli rešitev, ki bi bila za 
vse sprejemljiva. Lange je dalje 
dejal, da je potrebna ameriška 
navzočnost v Evropi. Glede zahod
noevropske gospodarske skupnosti 
•!e kkhge izjavil, da na Norveškem 
želijo popolno uresničenje rimske 
pogodbe in njenih političnih idej.

Popoldne se je ameriški državni 
tajnik Rusk sestal z bonskim zu
nanjim ministrom Schroederjem, 
ki mu je poročal o svojih razgo- 
vo™ z Gromikom v New Yorku.

Britanski zunanji minister Wal- 
ker je ob prihodu v Pariz izjavil,

MILAN, 14. — Nekateri čuvaji 
pri poslopju komunističnega glasila 
«Unita» so davi našli pod okni po- 

, , . .... - .slopja v bližini vhoda zavoj v ka-
^prr^jumvlčstraansk^feI:aVljaa 

Italijanski zunanji minister Sa
ragat je imel davi daljši razgovor 
z nizozemskim zunanjim ministrom 
Lunsom. Govorila sta. predvsem o 
politični enotnosti Zahodne Evro
pe. Pozneje se je Saragat udeležil 
kosila skupno s francoskim zuna
njim ministrom de Murvillom. Po 
razgovoru z de Murvillo je Sara
gat izjavil, da se je pokazala prejš
nja enakost pogledov.

Nizozemski zunanji minister Luns 
pa je v zvezi z razgovorom s Sa- 
tagatom izjavil, da sta govorila 
predvsem o Zahodni Evropi o 
italijanskem načrtu za politično e- 
notnost Zahodne Evrope. Pripom
nil je, da mu je bolj všeč itali
janski načrt o politični enotnosti 
Zahodne Evrope, kakor bonski. Na 
koncu je dejal da upa, da se 
bodo v Bruslju sporazumeli tudi 
glede skupne kmetijske politike.

Johnson
formalno izvoljen

WASHINGTON, 14. — Predsed
nik Johnson in podpredsednik 
Humphrey sta bila danes formalno 
izvoljena za predsednika in pod
predsednika ZDA. Izvolila ju je 
skupina 538 velikih volivcev, ka
kor določa ameriška ustava. Nova 
mandatna doba predsednika John
sona se bo začela 20. januarja 1965.

rišem priznalo za «primarni an
sambel)) na podlagi veljavnih 
zakonov, ki mu daje pravico 
na državno podporo. Na podla
gi takega omejenega dovoljenja 
za delovanje Slovensko gledali
šče v Trstu ne le, da ne more 
prirejati predstav brez vstopni
ne, temveč izgublja hkrati pra
vico do odstotkov na vstopni
no, ki mu po zakonu pritiče. 
Zaradi tega uprava SG v Trstu 
ugotavlja predvsem hudo dis
kriminacijo v škodo slovenske 
manjšine ter poudarja, da je 
zaradi tega slovensko javno 
mnenje globoko ogorčeno. Za
to se je uprava SG odločila iz 
protesta današnjo predstavo 
odpovedati. Prihodnja predsta
va v novem Kulturnem domu 
bo torej v sredo zvečer ob 20.30.

Zvedeli smo, da je uprava 
Slovenskega gledališča v Trstu 
od tržaške kvesture prejela o- 
menjeno dovoljenje za delova
nje v novem Kulturnem domu 
šele preteklo soboto, 12. t.m.

Zaradi tega je dr. Frane Ton
čič, predsednik začasnega odbo
ra za upravo Kulturnega do
ma že takoj v soboto poslal 
predsedniku vlade Aldu Moru 
brzojavko sledeče vsebine:

("Dovoljenje za predstave v slo
venskem Kulturnem domu v Tr
stu, ki ga je tržaška kvestura 
11. t. m. izdala prof. Fr. Rauber- 
ju za Slovensko gledališče, vsebu
je pogoj o brezplačnosti predstav. 
Obveščamo vas o nezaslišanem po
goju, ki nasprotuje državnim za
konom in mednarodnim sporazu
mom, zahtevamo takojšnji pre
klic«.

Podobno brzojavko je dr. F. 
Tončič poslal tudi A. Coroni, 
ministru za turizem in priredit
ve in zahteval, da se diskrimi
nacijski ukrep takoj prekliče. 
Ministru Coroni je poslal brzo
javko tudi upravnik SG v Tr
stu prof. Fr. Rauber. Vsebina 
te brzojavke se glasi:

«Pogoj o brezplačnih predstavah 
v novem Kulturnem domu, ki ga 
je postavila tržaška kvestura z do
voljenjem za predstave, ki sem ga

prejel danes, je nesprejemljiv. 
Prosim za takojšnji preklic ome
njenega pogoja, da bi se lahko 
vršile predstave, ki so na spore
du za jutri in v nadaljnjih dneh. 
V nasprotnem primeru je nemo
goče sleherno delovanje Sloven
skega gledališča v Trstu.«

Boris Race, predsednik Slo
venske kulturno gospodarske 
zveze v Trstu pa je ministru 
Coroni poslal brzojavko nasled
nje vsebine:

«Sklicujem se na najin razgovor 
3. maja 1981 v Gorici glede po
gojev, ki so bili določeni leta 1961 
glede dovoljenja vašega ministr
stva za Kulturni dom v Trstu. 
Ugotavljam, da se v dovoljenju 
tržaške kvesture od 11. t. m. pri 
teh pogojih vztraja, in sicer na 
brezplačnosti predstav. Globoko 
obžalujem, da omejitev ni bila 
preklicana, prosim za takojšnjo 
izpolnitev obljube. V nasprotnem 
primeru bo Kulturni dom, ki je 
bil odprt 5. t. m., neuporaben.«

Do sinoči na vse te brzojav
ke ni prišel še noben odgovor.

Da bi vsa javnost bolje razu
mela, kaj vse je bilo storjeno, 
da bi odgovorne oblasti izdale 
potrebna dovoljenja za nemo
teno delovanje našega novega 
Kulturnega doma, moramo po
novno navesti naslednje podat
ke, čeprav smo o njih v našem 
dnevniku že pisali:

Dne 27. aprila 1961 je na 
prošnjo, ki jo je vložila dne 
15. marca 1.957(7) pravna last
nica doma, družba Dom, mini
strstvo za turizem in priredit
ve izdalo dovoljenje (nulla o- 
staj za graditev gledališča, ki 
je vsebovalo iste tri pogoje, ki 
so ponovljeni tudi v sobotnem 
dovoljenju tržaške kvesture. Ti 
trije pogoji so: 1. predstave bo
do morale biti kulturnega zna
čaja; 2. vstop v lokal bo mo
ral biti brezplačen; 3. predsta
ve bodo morale biti dostopne 
za vse pripadnike slovenske 
manjšine na ozemlju ne glede 
na politično tendenco.

Ti pogoji so absurdni, proti
zakoniti in poniževalni ter jih 
zato ne vsebuje nobeno dovolje
nje za delovanje katere koli 
dvorane za javne prireditve. 

Zaradi tega je družba «Dom»
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SKLEPNA RESOLUCIJA KONGRESA ZVEZE KOMUNISTOV JUGOSLAVIJE

Osmi kongres ZKJ pomeni prelomnico 
v razvoju socialistične Jugoslavije

Potrditev dosedanje zunanje politike in še posebej politike miroljubnega 
sožitja - Sodelovanje z vsemi naprednimi in miroljubnimi silami

BEOGRAD, 14. — Z resolucijo o bodočih nalogah Zveze ko
munistov Jugoslavije, z izvolitvijo novega 155-članskega cen
tralnega komiteja, v katerem je poleg 84 bivših članov 71 no
vih članov, večinoma iz proizvodnje, občin, komun in repub
lik, se je končal včeraj v Beogradu ob zvokih Internacionale 
8 kongres Zveze komunistov Jugoslavije.

Neposredno po kongresu se je
sestal novi centralni komite, ki 
je ponovnq izvolil za generalnega 
tajnika predsednika republike 
maršala Tita.

V novem izvršnem odboru so 
poleg maršala Tita še Vladimir 
Bakarič, Ivan Gošnjak, Mika Spi- 
ljak kot zastopniki Hrvaške, Ed
vard Kardelj, Miha Marinko, Bo
ris Kraigher namesto Leskoška, 
ki je zaprosil, da ga ne volijo 
več v izvršni odbor, kot zastop
niki Slovenije, Lazar Koliševski 
in Krste Crvenkovski iz Makedo
nije, Djuro Pucar in Cvijetin Mi- 
jatovič iz Bosne in Hercegovine, 
Aleksandar Rankovič, Petar Stam
bolič, Jovan Veselinov in Mijal- 
ko Todorovič iz Srbije ter Blažo 
Jovanovič, Veljko Vlahovič, Djo- 
ko Pajkovič in Svetozar Vukma- 
novič iz Črne gore. Novi izvršni 
odbor je povečan od 14 na 19 
članov. Seja CK Zveze komuni
stov Jugoslavije je bila podobno 
kot . ostalo delo kongresa javna.

Osmi kongres Zveze komunistov 
Jugoslavije ni na področju zuna
nje politike in v odnosih Jugosla
vije z drugimi državami ter v ak
tualnih vprašanj in v mednarod
nem delavskem gibanju prinesel 
nič novega, kar je bilo tudi pri
čakovati glede na zgrajeno in pre
izkušeno stališče jugoslovanskega 
vodstva in je bil v skladu s po
trebami in interesi socialistične Ju
goslavije. Kongres je predvsem po
svečen vprašanju nadaljnjega raz
voja samoupravljanja in socialistič
ne demokracije, nadaljnji graditvi 
jugoslovanskega gospodarskega si
stema, nadaljnjega razvoja proiz
vodnje, aktualnih vprašanj na pod
ročju medrepubliških oziroma med- 
narodnostnih odnosov. Ko je raz

pravljal o vseh teh vprašanjih, 
je kongres odkrito opozoril na raz
ne negativne pojave koeksistence 
in se z njimi odločno obračunal. 
Odkrito obravnavanje vprašanj, ne
gativnih pojavov je napravilo po
sebno na inozemske opazovalce 
globok vtis. Generalni tajnik Tita 
je izrekel priznanje vsem bivšim 
članom CK, se zahvalil domačemu 
in inozemskemu tisku za objektiv
no poročanje in poudaril odločnost 
novega CK, da izpolni pričakova
nja delovnih ljudi pri izvajanju 
sprejetih sklepov, ter da bo osmi 
kongres ZKJ zabeležil prelomni
co v razvoju socialistične Jugosla
vije. Z osmim kongresom ZKJ in 
s sklepi, ki so formulirani v reso
luciji o bodočih nalogah zveze, je, 
kot kaže, zaključen novi ciklus 
v razvoju ZKJ, ki se je pričel 
na petem kongresu 1948 v Beogra
du, ko se je komunistična partija 
Jugoslavije kljub Stalinovemu pri
tisku izrekla za graditev socia
lizma v skladu s posebnimi po
goji jugoslovanskih narodov in od
ločno začeli uvajati samoupravlja
nje in postopoma razvijati socia
listično demokracijo na družbe- 
no-političnih področjih kakor tudi 
v svojih vrstah.

Resolucija o bodočih nalogah 
ZKJ ej povzetek razprave, ki so 
jo sprožili referati Tita, Karde
lja, Rankoviča, Vlahoviča in Ko- 
liševskega. V resoluciji se poudar
ja misel maršala Tita, da se je od 
sedmega do osmega kongresa od
nos sil spremenil v korist sil mi
ru in socializma in da je politi
ka miroljubne koeksistence edina 
alternativa za obstoj človeštva. Na
daljnji razvoj socializma je neloč
ljivo povezan z ohranitvijo in utr

ditvijo miru, ZKJ se bo morila 
za uveljavitev politike miroljub
ne koeksistence in mirno reševanje 
mednarodnih spornih vprašanj.

ZKJ odločno nasprotuje doseda
nji politiki vodstva KP Kitajske, 
ker ta politika prinaša veliko ško
do stvari miru in socializma, ter 
je ovira na poti miroljubne koek
sistence in napredka na svetu. 
Prav tako je ta politika škodlji
va, ker skuša razdeliti delavsko, 
napredna in narodnoosvobodilna 
gibanja in mednarodnemu delav
skemu gibanju vsiliti svoje stali
šče kot edino pravilno. V reso
luciji se poudarja, da je zaman 
verjeti, da bi se vprašanja v med
narodnem delavskem gibanju mo
gla rešiti s kompromisi, koncesi
jami in z dogmatizmom. ZKJ se 
v resoluciji izreka proti medna
rodnemu organizmu, ki bi vodil 
mednarodno delavsko gibanje, in 
ugotavlja, da so razlike v medna
rodnem delavskem gibanju posle
dica neenakega razvoja socializma 
na svetu. ZKJ se bo kot doslej na
dalje borila za krepitev miroljub
ne koeksistence, za popolno likvi
dacijo kolonializma, za pomoč dr
žavam v razvoju, proti oborože
valni tekmi, proti širjenju jedrske
ga orožja in za njegovo uničenje. 
ZKJ ima za svojo naravno obvez
nost, da se še nadalje razvija so
delovanja z vsemi komunističnimi 
partijami in z delavskimi gibanji 
v kapitalističnih državah. ZKJ bo 
podpirala narodnoosvobodilna gi
banja in kljub obstoječim razli
kam razširjevala in spodbujala so
delovanje s socialističnimi in social
demokratskimi strankami.

V notranji politiki resolucija po
sebno poudarja potrebo okrepitve 
delavskega samoupravljanja, raz
voja socialistične demokracije, raz
širitev gospodarske osnove jugoslo
vanske družbe, odstranitev gospo
darskih neeriakostih med posamez
nimi republikami odnosno narod
nostmi. Da bi se to doseglo, je 
treba okrepiti vlogo neposrednih

proizvajalcev in sistem načrtova
nja, ki bo temeljil na demokra
tičnih načelih. V resoluciji se še 
posebno vztraja na zmanjšanju in
vesticij. Med osnovimi nalogami 
v gospodarstvu resolucija poudarja 
potrebo odločnega izvajanja spre
membe udeležbe v proizvodnji, kre
pitev samoupravljanja, razširjenje 
pravic o odločanju neposrednih 
proizvajalcev, borbi proti neracio
nalnim investicijam, za povečanje 
osebnih dohodkov in življenjskega 
standarda, za prehod od ekstenziv
ne na intenzivno proizvodnjo, pod- 
vsem ukrepov za povečanje kme
tijske proizvodnje, odločne ukre
pe za stabilizacijo trga. Resolucija 
obtožuje kot škodljive tako tenden
ce o formiranju enotno jugoslo
vanske države kakor tudi naciona
listične in šovinistične tendence za: 
piranja v ozka republiška področ
ja. V resoluciji se poudarja potre
ba še večjih naporov za vsestran
ski razvoj izobrazbe, prosvete, kul
ture in umetnosti.

V uresničenju jasno formulirane 
in sprejete politike glede narod
nosti so komunisti dolžni se tudi 
nadalje truditi, da sami pripad
niki narodnosti ob sodelovanju z 
drugim narodi in narodnostmi, 
predvsem z aktivno udeležbo v or
ganizacijah družbenega samouprav
ljanja in vedno večje aktivnosti v 
politični organizacijah čim nepo- 
srednejše uresničijo svoje pravice. 
ZKJ, poudarja resolucija, je dolžna 
krepiti bratstvo in enotnost na
rodov Jugoslavije, politično zavest 
delovnih ljudi in jugoslovanski so
cialistični patriotizem.

Osmi kongres poziva vse komu
niste in delovne ljudi Jugoslavije, 
da se še -bolj trudijo za nadaljnjo 
idejno in politično krepitev druž
be, za nadaljnje uspehe v gospo
darstvu in na vseh drugih družbe
nih področjih, za močnejši razvoj 
samoupravnega sistema, za boljši 
materialni položaj in večji vpliv 
delovnega človeka in za še večji 
ugled Jugoslavije na svetu. B. B.

vložila prvo pritožbo na mini
strstvo za turizem in priredit
ve 12. junija 1961, to je več kot 
pred tremi leti in pol. V tej 
pritožbi se poudarja zlasti dis
kriminacijski značaj in proti
zakonitost omenjenih pogojev. 
Ker ni bilo nobenega odgovo
ra, je družba «Dom» svojo vlo
go ponovila 13. oktobra 1962 
in poslala njen prepis v ved
nost tudi zunanjemu ministr
stvu. Nato so sledile še druge 
osebne ustne intervencije pri 
ministrstvu za turizem in pri
reditve, ki pa so ostale brez 
učinka. Zaradi tega je družba 
«Dom» sestavila 11. aprila 1964 
posebno spomenico z obširno 
obrazložitvijo in z vsemi po
trebnimi podatki. Tudi na to 
spomenico ni prejela nobenega 
odgovora. Zato je poslala druž
ba «Dom» omenjenemu mini
strstvu ponovno vlogo 11. sep
tembra 1964. Tudi na to vlogo 
ministrstvo ni odgovorilo, pač 
pa je tržaška kvestura omenje
ne tri diskriminacijske in pro
tizakonite pogoje vključila v 
dovoljenje za delovanje Sloven
skega gledališča v novem Kul
turnem domu.

Poleg tega je Odbor za zgra
ditev Kulturnega doma, v i- 
stem smislu kot družba «Dom», 
pisal ministrstvu za turizem in 
prireditve 17. junija 1961. Ker 
ni bilo nobenega odgovora, je 
odbor 2. decembra 1963 vlogo 
ponovil.

Razen družbe «Dom» in Od
bora za zgraditev Kulturnega 
doma je Slovenska kulturno 
gospodarska zveza poslala 21. 
oktobra 1961 na mešano itali- 
jansko-jugoslovansko komisijo 
v Rimu za izvajanje posebnega 
statuta londonskega memoran
duma posebno vlogo, v kateri 
se naproša za posredovanje, da 
bi ministrstvo za turizem in 
prireditve preklicalo protizako
nite pogoje. Slovenska kultur- 
no gospodarska zveza je vlogo 
v tej zadevi ponovila in jo po
slala 14. novembra 1963 isti ko
misiji. Kot smo zvedeli, je ita
lijanska delegacija na decem
brskem zasedanju komisije v 
letu 1963 obljubila, da bo zade
va v zvezi z domom urejena 
pred njegovo otvoritvijo. Konč
no je 14. januarja letos sen. 
Vittorio Vidali postavil v zvezi 
s tem pismeno vprašanje mini
stru za turizem in prireditve. 
Odgovor ministrstva na to ni 
zadeval bistva vprašanja.

Po vsem tem je bil dom o- 
tvorjen ob prisotnosti vladne
ga komisarja prefekta dr. Li- 
bera Mazze, ki je v svojem sve
čanem otvoritvenem govoru 
med drugim poudaril:

Otvoritev tega lepega in moder
nega Kulturnega doma za sloven
sko etnično skupino izpričuje du
ha svobode, enakosti in demokra
cije, ki navdihuje delovanje vlade, 
katero imam tukaj predstavljati 
pred italijanskimi državljani slo
venskega .jezika.«

In dalje:
«Vlada ima namen, še nadalje 

jamčiti vsak svoboden izraz misli 
in kulture v okviru demokratične 
enakopravnosti vseh italijanskih 
državljanov, čeprav različnega je
zika, zavračajoč vsakršno diskri
minacijo med pripadniki celotne 
skupnosti, ki so vsi enaki pred 
zakonom — tako v uživanju svo
jih pravic, kot v izpoljevanju 
dolžnosti.«

V nadaljevanju svojega govo
ra pa je vladni komisar pouda
ril:

«Začnimo torej s tem, da pre
magamo predsodke, nezaupanje, 
zamere, komplekse »vitimizma«; 
da modro in realistično prilagaja- 
jamo težnje in zahteve možnostim, 
da se jim ugodi, upoštevajoč pri 
tem pretežno usmerjenost ljudske 
zavesti; da ne poslušamo tistih, ki 
jim gre le za motenje vedrine od
nosov med obema etničnima sku
pinama.«

Upamo in smo tudi prepri
čani, da ne more niti začasne
ga odbora za upravo Kulturne
ga doma niti uprave Sloven
skega gledališča niti Odbora za 
zgraditev Kulturnega doma ni
ti Slovenske kulturno gospo
darske zveze nihče dolžiti kom
pleksov «vitimizma», če vsi sku
paj že toliko let zahtevajo, da 
se prekličejo protizakoniti, dis
kriminacijski in poniževalni po
goji za delovanje v novem Kul
turnem domu.

Prav zares bi hoteli, da bi se 
zgodilo tisto, kar je v svoji šte
vilki od 13. t.m. zapisal tržaški 
«11 Piccolo», ko je prav gotovo 
dovolj avtoritativno tolmačil 
govor vladnega komisarja ob 
otvoritvi Kulturnega doma. 
List je namreč o komisarjevih 
besedah zapisal sledeče:

«Hotel je reči, prijatelji Sloven
ci, tukaj imate veliko gledališče, 
ki ga je zgradila Italija, vse za 
vas, na podlagi podpisanih spora
zumov, toda sedaj ga uživajte v 
svetem miru, prenehajte sc delati 
žrtve.«

J
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Zdravstveni napredek v Alžiriji
Zahvaljujoč v glavnem pešči

ci zdravstvenih delavcev (dva 
zdravnika, dentist in študent me
dicine) je nekakšen oonovni pro
gram zdravstvene službe obsta
jal že v prvih dneh alžirske ne
odvisnosti.

Naloga ni bila majhna. Deset 
milijonov prebivalcev nove svo
bodne države je kar nenadoma 
ostalo brez organičnega zdrav
stvenega varstva, ko so po 2. 
juliju 1962 francoski zdravstveni 
delavca množično zapustili Alžiri
jo. Tako rekoč čez noč je odšlo 
2.200 zdravnikov in 2.700 bolničar
jev, bolničark in zdravstvenih 
tehnikov; 144 bolnišnic s skupno 
40.000 posteljami je s tem v tre
nutku ostalo brez zdravstvenega 
in upravnega kadra. Položaj je 
bil toliko težji, ker je sedem
letna kruta vojna z lakoto, brez
poselnostjo in vsem, kar je s 
tem v zvezi, pustila težke posle
dice. Osnovna teza izgradnje 
zdravstvene službe je bila zato 
formulirana takole: Zdravstvena 
služba dežele v razvoju ne mo
re biti uspešna če ni vezana na 
hkratno spremembo socialnih, e 
konomskih in političnih razmer 
Z drugimi besedami: problem
zdravja se ne da uspešno rešiti 
brez hkratnega reševanja osnov 
nih življenjskih problemov pre- 
bivalstva.

Stanje je bilo ponekod skoraj 
brezupno. Se konec maja 1963. 
leta najdemo v alžirskih dnev
nikih take zapiske: «Toug-gourt 
kmalu brez zdravnika*. Uprava 
tega mesta v Sahari s 107.000 
prebivalci poziva pristojne, naj 
jim pošljejo nujno in takojšnjo 
pomoč, ker sta obe bolnišnici 
mesta ostali brez zdravnika in 
ker je edini preostali vojaški 
zdravnik splošne prakse pred od
hodom ....

Prvi korak iz te zagate je bil 
sporazum o tehnični zdravstveni 
pomoči z državami, s katerimi 
je bila začasna alžirska vlada po
vezana še med vojno. Jugoslo
vanske zdravstvene ekipe so pri 
tem odigrale veliko vlogo. Več 
kot enajstina alžirskega proraču
na v letu 1963 gre za zdravstvo; 
SO milijard starih frankov, kar 
je okrog 46 milijard dinarjev. 
Pomembna je bila v tej fazi tu
di pomoč Svetovne zdravstvene 
organizacije s predlogi o reorga
nizaciji zdravstvene službe, v 
vzgoji pomožnega zdravstvenega 
osebja, v organizaciji šole za fi
zioterapevte, v rehabilitacijskem 
centru bolnišnice Douera (na 
predlog jugoslovanskega strokov
njaka), v borbi proti očesnim na
lezljivim boleznim (trahomu), v 
študiju o prehrani prebivalstva, 
v sanitarni vzgoji in asanačiji, 
v varstvu matere jn otroka, kam
panji za iztrebljanje malarije itd.

Konec maia 1964 najdemo v 
Alžiriji že 1200 tujih zdravnikov: 
100 Jugoslovanov, 100 Rusov, 520 
Bolgarov, 260 Fracozov, poleg te
ga pa manjše in večje skupine 
Italijanov, Poljakov, Kitajcev, 
Amerkancev, Kubancev itd. Teh 
1200 tujih in 200 domačih alžir
skih zdravnikov je zmoglo zago
toviti najosnovnejšo zdravstve
no nego ogroženemu prebival
stvu.

NOVI KADRI

Vendar to ne more ostati traj
na re*itev tega vprašanja. Vo
dilni alžirski ljudie se zavedajo, 
da je dokončna rešitev možna sa
mo z lastnimi kadri, pa čeprav 
bo to šele čez 10 ali 15 let. Po
memben korak v tej smeri so 
napravili ma:a letos z uvedbo 
obvezne civilne zdravstvene služ
be za zdravnike, farmacevte in 
pomožno zdravstveno osebje. Ta 
obvezna služba traja dve leti, To 
je bila pomemhna in mnogo ko
mentirana uredba Alžirski zdrav- 
?‘veni delavci naj bi na ta način 
dobili pra«i odnos do svojega de
la. zavedali naj bi »e svojih od
govornosti v svobodni deželi, 
snoznaH prohleme na terenu, v 
najtežjih razmerah. Čeprav jih 
je samo peščica na deset milijo
nov ljudi, bodo vendar iz te pe- 
šMce izšli ljudje, ki bodo nosil- i 
ci nove zdravstvene službe, ki bo 
pa razpolago vsem: bogatim in 
revnim, v vaseh in v mestu.

Vzporedno s tem gre vzgo’a 
novih zdravnikov, bolničarjev, 
tehnikov, dentistov, farmacevtov 
itd. Ce sledimo stari formuli, da 
je treba za Usoešr.o medicinsko 
s'užbo prvič strokovno dobro iz
obražene ljudi, drugič primerne 
zdravstvene ustanove ih tretjič 
dohro organizacijo ki je prikro
jena spebifičnim geografskim in 
socialnim potrebam prebiva'stva. 
potem so, kar zadeva prvo točko, 
Alžirci šele na začetku. Z vsemi 
lnozemci, ki delajo v Alžiriji, 
pride za zdaj samo en zdravnik 
na približno 70*0 prebvalCPV, 
kar je odločno premalo I.ani je 
končalo študij na medicinski fa
kulteti v Alžiru 10 novih zdrav
nikov, letos jih bo še okrog 20 
Ze ponovna otvoritev med'Cinsl<e 
fakultete novembra 1962, to ie 
samo nekaj mesecev po odhodu 
večine fakultetnega kadra, je bi
lo pogumno in spretn i dejanie. 
Seveda je bila iz mnogih razlo
gov njena dejavnost močno okr- 
nipna.

Podobna analiza vseh teh te
žav je narekovala nujne spre
membe. Minister za zdravje dr. 
Mohamed Seghir Nekkache je 
24. oktobra sklical vse člane 
učnega osebja medicinske fakul
tete in jih na sestanku v velikem 
avditoriju univerzitetne bolnice 
Mustapha seznanil z novo refor
mo: dosedanja medicinska fakul
teta univerze v Alžiru preide 
pod direktno ingereneo ministr
stva za zdrBvje. Na ta način do
bi ministrstvo zdravja, ki je in
vestitor za vso zdravstveno de
javnost (letošnji proračun čez 
50 milijard jugoslovanskih dinar
jev), možnost, da sam formira 
svoje kadre. Prej je spadala fa

kulteta kot del univerze pod mi
nistrstvo za nacionalno orientaci
jo (vzgojo), kar je imelo zlasti 
v organizacijskem pogledu dolo
čene funkcionalne slabosti. Nova 
medicinska visoka šola se bo 
imenovala odslej «Institut natio- 
nale des Sciences medicales» (Na
cionalni inštitut za medicinske 
vede). Dejavnost ostane ista, ka
dri isti, študenti isti, program za
enkrat isti z majhnimi dopolni
tvami. Več poudarka bo na os
novnih, to je predkliničnih pred
metih medicinskega študija in ta
koj bo uvedeno intenzivno raz
iskovalno delo. Vsi odgovarjajoči 
kadri tehnične kooperacije so bi* 
li poklicani k tesnemu sodelova
nju. Osnuje se svet za reforme 
(conseil de reforme), ki bo štel 
devet članov, med katerimi bo
do zastopani vsi profili zdrav
stvenih kadrov. Novi Nacionalni 
inštitut za medicinske vede bo 
kakor prejšnja fakulteta vzgajal 
tudi farmacevte in stomatologe.

Nedvomno je, da bo možno s 
sredstvi, kj so na razpolago, ob
držati nivo študija na višini. Se
veda so se med diskusijo pojavi
la razna vprašanja. Na primer, 
ali bo novi medicinski študij ve
ljal v Franciji? Minister je nato 
odgovoril pritrdilno za letošnje 
šolsko leto. Z modifikacijo evian- 
skih sporazumov bi pa lahko na
stale spremembe in potem bo 
treba podvzeti morebitne nove 
ukrepe. Tesne zveze s francosko 
medicino bodo ostale in minister 
je podčrtal važnost sodelovanja 
s francosko tehnično kooperaci
jo na osnovi miselnosti, da je Al
žirija neodvisna dežela. Potekali 
so pregovori, da bi francoski štu
dentje opravljali svoj staž v Al
žiriji in na ta način olajšali sti
sko v bolnicah. Sef oddelka ne 
more biti uspešen in popolnoma 
izkoriščen, če je sam...

MEDICINSKA DEJAVNOST

Ukrepi, ki so bili podvzeti te 
dni, so prav gotovo pomembna 
prelomnica na poti k osamosvo
jitvi alžirskega zdravstva. Ta o- 
samosvojitev s pomočjo tujih ka
drov bo trajala seveda vrsto let 
in ne bo brez težav. So pa v tem 
začasnem programu nekatere tr
ditve, ki so videti na prvi po
gled dokaj smele in ki jih je 
treba . zato podrobneje osvetliti.

Zakaj, na primer, poudarek na 
znanstvenem in raziskovalnem 
delu? Ali ni za to nekoliko pre
zgodaj? Ne, pravijo pristojni. Raz
iskovalno delo je upravičeno, ker 
obstaja vsa oprema za tako de
javnost . še od poprej. Ostali so 
popolnoma opremljeni -inštituti 
ne Samo v Alžiru, ampak tudi v 
drugih mestih, in številne bolniš
nice širom dežele, ponekndLz._nai- 
modemc jšimi laboratoriju Zato 
je naravno, da jih uporabijo Po
leg tega se dirigenti zdravstva 
zavedajo, da so še tako skromni 
prispevki na raziskovalnem pod
ročju pomembni za deželo v raz
voju in za nastop na mednarod
nem odru.

Druga važna teza je hkrati raz
voj vseh medicinskih panog, zla
sti tistih, ki so deželi najbolj po
trebne, Slediti dejanskim potre
bam dežele v razvoju le prava 
modrost. Medicina je samo ena. 
Ne moremo odrejati posebne me
dicine za nerazvite dežele. Na 
primer — kirurge, ki naj bi 
zdravili samo poškodbe in naj
bolj pogosta kirurška obolenja. 
Dolge vrste alžirskih bolnikov, 
ki so ure in ure čakali na alžir
skih ministrstvih, da bi dobili do
voljenje za zdravljenje v tujini, 
so dokazale, da je bolje in ce
neje, če jim ie omogočeno to 
zdravljenje doma. Zato so bili tu
di posebno dobrodošli naš; spe
cialist ra področjih, kjer je bilo 
potrebno specializirano zdravlje
nje in ki v povojni dobi ni bilo 
mogoče v Alžiriji, ampak samo 
v tujini.

ZDRAVSTVENE USTANOVE

Ce je stanje v pogledu zdrav
stvenega kadra kritično, potem 
to ne velja za zdravstvene usta
nove, V tem pogledu Alžirija ni 
nerazvita dežela. To dokazuje 144 
bolnic s skupno 40.000 postelja
mi. Bolnice so z redkimi izjema
mi arhitektonsko in funkcional
no dovršene in na splošno dobro 
opremljene. Ponekod je bila si
cer oprema uničena ali odpelja
na, vendar osnova obstaja. Pri
liv materialne pomoči iz tujine 
v neposredni povojni dobi, je o- 
mogočil, da so tudi tiste bolnice, 
ki so bile najbolj prizadete, do
polnile svojo opremo in se delo
ma ali v celoti lahko pripravile 
na sprejem bolnikov. Organiza
torji zdravstvene službe sicer tr
dijo, da njihova razporeditev ne 
odgovarja potrebam sodobne 
zdravstvene službe, ki naj bi bi
la dostopna vsakomur. Naj ome
nim samo še, da irna Constantin, 
435 km vzhodno od Alžira, bolni
ško kapaciteto 2000 postelj, isto 
velja za Bone, ki leži blizu tu
nizijske meje, in pa Oran, ki je 
pomembno pristanišče in moder
no grajeno mesto 400 km zahod
no od Alžira. Ti trije večji medi
cinski centri imajo vse pogoje in 
vso opremo za ponovno uvedbo 
medicinskega študija.

Osnova za uspešno bolniško in 
klinično službo vsekakor obsta
ja. Pomanjkljivosti bo možno 
smotrno odpraviti, ko bodo zna
ni točni ali pa vsa) približno toč
ni statistični podatki o zdrav
stvenem stanju in obolevanju 
prebivalstva. Za zdaj je mogo
če reči, da je mnogo očesnih obo
lenj, zlasti trahoma, tuberkulo
ze, malarije itd. Posebno vrsto 
bolnikov tvorijo iznakaženi po 
sedemletni vojni, zlasti po ope
klinah, kar gre na račun mno
žične uporabe fosfornih zažigal- 
nih bomb.

Jugoslovanski zdravstveni de
lavci so zapolnili mnoge vrzeli v' 
zdravstveni službi zlasti na pod
ročju Alžira (bolnica Pamet, Mu'- - 
stapha), v neposredni okolici : 
(Douera) in na področju, ki se 
razteza okrog 200 km jugozahod
no od Alžira (bolnice Medea, Mi- 
liana, Orleanville, Cherchel). Po
sebno težko delo opravljajo naši 
zdravniki splošne prakse pod tež
kimi življenjskimi pogoji na mno
gih postojankah na terenu, kjer , 
prej še nikoli ni bilo zdravnika. 
Spoštovanje in ugled, ki ga uži
vajo v splošnem jugoslovanski 
zdravstveni delavci — ne samo 
zdravniki, ampak tudi ostali — 
ne sloni samo na prijateljskih 
vezeh med našimi narodi, am
pak predvsem na uspešno oprav
ljenem delu. To je dejstvo, ki nas 
upravičuje, da vsakemu partner
ju, kakršnekoli narodnosti že je, 
odkrito pogledamo v oči. Tudi in 
predvsem tistim, ki so še pred 
nedavnim upravljali to deželo.

Omeniti je še delo naših zavo
dov za mednarodno tehnično so
delovanje. Nedvomno smo v to 
vložili ogromne napore in sred
stva. Takoj na začetku je treba 
tudi podčrtati, da bodo te insti
tucije pod tem ali drugim ime
nom opravljale svojo dejavnost 
še dolgo. Jugoslavija ima, oziro
ma bo imela, hiperprodukcijo ka
drov na nekaterih področjih in 
jih bo morala izvažati. Zato je 
logično, da bi skušali izpopolniti 
organizacijo službe za mednarod
no tehnično sodelovanje in po
svetiti njeni izgradnji več sred
stev. Gledano z očmi strokov
njaka v tujini, bi njena učinko
vitost mnogo pridobila, če bi ob
stajala predvsem dovršena infor
macijska služba. Strokovnjak bi 
moral biti seznanjen z nalogami, 
ki jih bo moral opravljati vna
prej, da bi se lahko tako razme
ram, v katerih bo, primerno pri
pravil, živel in delal. Tako bi bi
lo prihranjenega mnogo dragoce
nega časa, čeprav je jasno, da se 
mora konec koncev potem že 
vsak sam prilagoditi deželi, lju
dem, klimatskim in drugim raz
meram. Ta prilagoditev je raz
lično do|ga pri raznih ljudeh, 
vendar so alžirski upravljavci že 
spoznali, da imajo več od tujega 
strokovnjaka, če pride v deželo 
najmanj za dve leti. V bodoče 
bo ireba vse pogodbe sklepati 
najmanj za to dobro. Na drugi 
strani je treba pripomniti, da bi 
pridobili mnogi pri ekspeditiv- 
nosti reševanja posameznih vpra
šanj, če bi tako kakor drugi na
rodi povečali Jehnični kader po 
vprašanjih kooperacije na terenu 
samem, to je v Alžiru. Skoda bi 
bilo, da bi učinkovitost našega 
sodehrzaniacrDslabili zaradi var
čevanja na nekaterih prepotreb
nih administrativnih močeh.

SKLEPI

Problem učinkovite zdravstve
ne službe ne more biti rešen 
brez hkratnega reševanja eko
nomskih, političnih in socialnih 
problemov. Vsi vemo, da je 
zdravje ljudi odvisno od mnogih 
faktorjev, zlasti socialnih in eko
nomskih. Lačni ljudje ne morejo 
biti zdravi. Nadalje vsak pro
gram, pa najsi bo še tako do
ber, ne more biti brez lastnih ka
drov zadovoljivo rešen v novo 
osvobojeni deželi. Vzgoja kadrov 
je zato najboljša investicija. Ni
vo zdravja dežele v razvoju po
stane indeks njenega napredka. 
Država, kj vlaga tolikšno skrb za 
zdravje svojih ljudi, je na dobri 
poti, ker zdravje, ki je največja 
dobrina posameznika, postane 
največja dobrina, in moč naroda.

Dr. FRANJO ZDRAVIC
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VESTI IZ KOROŠKE

Slovenski dijaki 
so priredili opereto
Delegacija koroških Slovencev pri 
avstrijskem prosvetnem ministru

Več sto ljudi iz raznih krajev 
južne Koroške — med njimi so 
bili posebno številno zastopani 
starši naših dijakov — se je v 
torek popoldne zbralo v celov
škem Mestnem gledališču. Prišli 
so na povabilo dijakov slovenske 
gimnazije, ki so ob sodelovanju 
gledališkega orkestra uprizorili

Tramvajska vozova na progi Milan • Vimercate sta ponoči 13. decembra frontalno trčila. Dvaintrideset 
oseb je bilo ranjenih, voza pa sta popolnoma razbita. Ugotovili so, da je kriv postajenačelnik Piero 
Passoni, ki ni upošteval zamude voza, ki je bil usmerjen proti Vimercatu in je pustil, da je odpeljal 
voz proti Milanu. Proga je namreč enotirna, bila je megla, tako da sta tramvaja treščila. Postajenačel

nik se je prijavil karabinjerjem in je priznal svojo krivdo

Vest o podpisu sporazuma so gospodarski krogi z zadovoljstvom sprejeli

Ugodne ocene sporazuma o gospodarskem 
sodelovanju med Italijo in Jugoslavijo
Zanimiv komentar gospodarskega lista «11 Sole* in izjave gospodarskega svetnika ita
lijanskega veleposlaništva v Beogradu - Nove možnosti za sodelovanje na obmejnih področjih

V gospodarskem tisku na obeh 
straneh zasledujemo te dni ugodne 
komentarje o novem sporazumu 
mecf Italijo in Jugoslavijo o go
spodarskem, tehničnem in Industrij
skem sodelovanju med obema dr
žavama. Milanski gospodarski dnev
nik «11 Sole», piše v tej zvezi, da 
so vest o podpisu sporazuma spre
jeli z zadovoljstvom zlasti indu
strijski in poslovni krogi v Lombar
diji in še posebej v Milanu samem. 
List poudarja, da je medsebojna 
bližina ln vzajemno dopolnjevanje 
obeh gospodarstev omogočilo, da je 
poslovanje med obema državama 
doseglo lepe uspehe že v preteklo
sti. Nadaljnjemu razvoju tega so
delovanja se zdaj odpirajo nove po
ti, vendar je treba upoštevati, da 
bo treba iskati nove možnosti za 
poslovna srečanja tudi izven tradi
cionalnih struktur medsebojne bla
govne izmenjave. Glede ustanovitve 
novega italijansko-jugoslovanskega 
odbora, ki bo skrbel za izvajanje 
novega sporazuma ln za reševanje 
vseh vprašanj, ki se bodo v tej 
zvezi porajala na obeh straneh, pra
vi «11 Sole», da bo do Imenovanja 
izbranih strokovnjakov prišlo ver
jetno že v februarju prihodnjega le
ta Z italijanske strani bodo v od
bor poklicani poleg predstavnikov 
prizadetih ministrstev tudi pred
stavniki vsedržavne zveze industrij- 
cev (Conf Industrie j In državnega 
zavoda za industrijsko obnovo IRI. 
Milanski list dodaja, da Imajo šte
vilni italijanski operaterji že dobre 
zveze z jugoslovanskimi podjetljl, 
ter da uživajo pr' svojem delova
nju na jugoslovanskem tržišču pod
poro trgovinskega urada pri Itali
janski ambasadi v Beogradu, poseb
nega urada Zavoda za zunanjo trgo
vino ICE v Zagrebu, ltalljansko-ju- 
goslovanske trgovinske zbornice v 
Milanu ter Jugoslovansko-italljan- 
ske trgovinske zbornice v Beogradu.

Beograjski gospodarski dnevnik
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OB BELEM DNEVU SREDI MILANA

Banditi so vdrli 
in oropali banko

Razburljivo streljanje s policisti 
in divji lov po milanskih ulicah

«Privredni pregled« pa je te dni 
objavil intervju svojega sodelavca 
z gospodarskim svetnikom Italijan
ske ambasade v Beogradu g. Virgi- 
lijem Gorgo. Italijanski svetnik je 
poudaril, da gledajo italijanski go
spodarstveniki i velikim optimiz
mom na nove možnosti, ki jih nudi 
razvoj gospodarskih odnosov med 
Italijo in Jugoslavijo Na zasedanju 
v Rimu so prile dc izraza ne samo 
široke možnosti za nadaljnjo razši
ritev gospodarskega, tehničnega ln 
industrijskega sodelovanja med obe
ma državama, temveč tudi nove 
možnosti za vzajemno nastopanje 
obeh industrij na tretjih tržiščih. 
Italijanski poslovni krogi se zani
majo za sodelovanje z Jugoslavijo 
zlasti na področjih elektrogospodar
stva, strojegradnje, ladjedelstva, ko-

nih vozil ter industrije pisalnih, ra
čunskih in šivalnih strojev. Poleg 
tega jih močno zanima tudi mož
nost za nadaljnje razširjanje med
sebojne izmenjave surovin in žele
zarskih Izdelkov

Med številnimi Italijanskimi ln 
jugoslovanskimi podjetji vlada že 
zdaj lepo sodelovanje, je nadalje
val italijanski svetnik. Tako bi lah
ko omenil sodelovanje med tovarno 
Fiat in kragujevaško Črveno zasta
vo. pa sodelovanje med tovarno 
Necchi iz Pavie in tovarno šivalnih 
strojev Vlado Bagat iz Zadra. Zdaj 
so številni drugi italijanski koncer
ni, tako na primer Olivetti, Ansal- 
do, Innocenti, itd. na tem, da na
vežejo ožje stike z jugoslovanskimi 
partnerji.

Rimski sporazum odpira posebne
vinske Industrije, industrije motor- možnosti tudi sodelovanju med ob

mejnimi področji Italije in Jugosla
vije ter sodelovanju med obema 
obalama Jadranskega morja. Poleg 
tega je bilo v Rimu mnogo govora 
o sodelovanju na področju kmetijst
va. Generalni ravnatelj Jugoslovan
ske kmetijske banke se zdaj odprav
lja v Italijo, kjer bo navezal stike 
š predstavniki kmetijskega sektor
ja sosedne republike. Zlasti indu
strijska proizvodnja, ki je povezana 
s kmetijstvom, pričakuje od teh 
razgovorov novih spodbudnih ini
ciativ. Glede konkretnih posledic 
novega sporazuma, je svetnik V. 
Gorgia podčrtal, da pričakuje, da 
bo podpis dogovora rodil prve sado
ve že v tem letu, ki naj bi se za
ključil z vrednostjo 400 milijonov 
dolarjev v obojestranski blagovni 
izmenjavi med sosednjima republi
kama.

iiiiiitiiiiiiiiiiiiiiitmiiiiittiiiiiiiiiifrrtiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimimriiiiiiiiiiiiiMtiiiiii

NEKAJ PRED 19. URO

Banditi so vdrli v zlatarno 
ustrelili lastnika v srcein

v

Zlatar se je zaman branil s pištolo - Ze
na in hčerka sta gledali televizijo

MILAN, 14. — Agencijo «Ban- 
ca commerciale Italiana* so ob 
belem dnevu oropali štirje ma
skirani banditi, ki so se pripelja
li z avtom fiat 1300. Trije so iz
stopili in vdrli v banko': eden o- 
borožen z brzostrelko, dva pa s 
samokresoma. V banki je bilo 15 
klientov in 18 uradnikov, pri vho
du pa stražar Giuseppe Volonini, 
katerega so z udarcem pesti oma
mili. Nato so zahtevali, da se vsi 
prisotni uležejo na tla. Bandit o- 
borožen s pištolo je preskočil 
pult in napolnil vrečo z bankov
ci v skupni vrednosti okoli 10 
milijonov lir.

S pločnika proti banki je celot 
ni rop — ki je trajal komaj dobro 
minuto — gledal 29-letni delavec 
Egidio Dovera, ki je ustavil po
licijski avto, ki je prav takrat 
pripeljal mimo banke. Agent 
Gentile je stopil iz avtomobila, 
takoj pa so banditi pričeli stre 
ljati proti njemu, na kar je a- 
gent odgovoril tn s streli iz pi
štole laže ranil enega izmed na
padalcev. Drugi policist, ki je 
bil oborožen z brzostrelko, pa ni 
mogel več streljati, ker se je na
bralo polno radovednežev irt se 
je bal, da bi ranil nedolžne lju
di.

Pričel se je divji lov po mi

lanskih ulicah, vendar se je ban
ditom posrečilo zbežati.

Volitve in astrolog
COLOMBO, 14 — Ministrski

predsednik Ceylona gospa Banda- 
rana Ike je vražjeverna ln Je za dva 
dni prestavila splošne volitve po na
svetu svojega osebnega astrologa. 
Prejšnji teden je vlada objavila, 
da bodo volitve 24. marca prihod
njega leta, saj je bila vlada v par
lamentu v manjšini v zvezi s pred
logom o nacionalizaciji časopisov. 
Ministrska predsednika pa je vpra
šala za nasvet astrologa, ki je dejal, 
da je ugoden datum 22. marec, ta
ko bodo volitve čva dni prej.

Sinčka je odpeljal vlak
MILAN, 14. — V poštnem uradu 

na osrednji železn.ski postaji se Je 
zamudila Španka Isolde Schachner 
de Bargallo, tako da je vlak odpe
ljal ln na njem njen šestmesečni 
sinček Mati ie obupana prosila za 
pomoč policijo, ki Je takoj stopila 
v akcijo. Sinčka so našli v Trevi- 
gllju, ko je mimo spal v kupeju, 
kjer so ga čuvali sopotniki. Nekaj 
kasneje se je taksijem pripeljala fu- 
di mamica, ki 1e srečna objela svo
jega sinka Franca.

VILLASTELtONE (Turin), 14. 
— Roparja ata ubila 37-letnega 
zlatarja Franca Bottiera v njego
vi skromni prodajalni v Ul. Cos- 
solo. Ugotovili so, da sta v pro
dajalno vdrla dva maskirana ro
parja oborožena s samokresi. Zla
tarju sta ukazala, da dvigne roke, 
ki pa ni ubogal in je potegnil iz 
predala pištolo ter štirikrat ustre
lil v zrak. Tedaj je eden izmed 
roparjev ustrelil proti zlatarju in 
ga smrtno zadel v srce.

Zlatar Bottiero je imel pištolo, 
ker so ga pred leti že oropali. 
Bandita sta po streljanju takoj 
zbežala.

Med streljanjem so zlatarjeva 
žena 31-letna Paola Bocca, 11-let- 
na hčerka Omtlla skupaj s teto 
gledale televizijski program. Ko 
sta ženski in deklica pritekle v 
delavnico banditov že ni bilo več, 
Bottiero pa je bil mrtev.

Takoj po uboju sta se roparja 
odpeljala z avtom fiat 1100, ki 
ga je menda vozil tretji pajdaš.

Rešena posadka 
«Golfo di Trieste*

HONG KONG, 14. — Britanska 
petrolejska ladja je danes spre
jela na krov 32 mož posadke Ita
lijanske ladje «Golfo dl Trleste«. 
Telegrafska obvestila, ki Jih je 
sprejel pomorski oddelek v Hong
kongu, govore, da so rešili na odpr
tem morju vso posadko, nič pa ne 
pravijo o vzrokih, zaradi katerih 
so mornarji ladjo zapustili.

Velik volk na Slovaškem
PRAGA, 14. — Na Slovaškem so 

ustrelili orjaškega volka, ki je 
tehtal 51 kg in bil visok 92 cm. 
Volčja tolpa se je že dalj časa 
klatila v bližini Metsiska in je lov
ski čuvaj ustrelil osem volkov, 
zadnjega pa orjaškega volka. Za 
vabo je nastavil konjsko meso, 
streljal pa s precizno puško z 
daljnogledom.

Načrt «Gemini> 
ponovno odložili

N£W YORK, 14. - Izvršitev načr
ta «Gemini» so ponovno odložili in 
bodo izstrelili prva dva ameriška 
astronavta Sele v prvi polovici pri
hodnjega leta. V zadnjem trenutku

so namreč ugotovili konstrukcijsko 
napako na raketi «Titan 11» in so 
morali odložiti izstrelitev rakete. 
Načrt «Gemini» ima sedaj že leto 
ih pol zamude. Astronavta Virgil 
Grisson in John Young, ki sta 
bila izbrana za prvi dvojni ameri
ški vesoljski polet, sta bila pri
sotna in sta bila očitno nezado
voljna Z novim odlogom.

Rekord helikopterja
BUBRANK (Kalifornija), 14. — 

Preizkusni helikopter «XH 5 IA» 
družbe «Loched» je dosegel rekord, 
ko Je letel z brzino 389,5 km na 
uro. Helikopter Je opremljen z dve
ma rotorjema na turbinski pogon 
in s pomožno turbino, ki je razvi
jala dve tretjini moči.

Festival italijanskega filma 
v Budimpešti

RIM, 14. — V okviru italijan- 
sko-madžarske kulturne konven
cije bodo priredili v Budimpešti 
od 16. do 19. decembra teden ita
lijanskega filma. Predvajali bodo 
šest filmov.

Pogajanja o poljsko-italijanski 
kulturni konvenciji

VARŠAVA, 14. — V Varšavi so 
se pričela pogajanja o podpisu 
nove kulturne konvencije. Poljski 
list «Tribuna ludu« piše, da je 
to tretja konvencija, prvo so 
podpisali 1962. leta v Varšavi, in 
da so bili dosedaj doseženi u- 
godni rezultati.

Bivši angleški kralj grof Windsorski na potovanju v bolnišnico v 
Houstonu, kjer ga bodo operirali. Boluje namreč za aneurizmom. 
V isti bolnišnici je pred tremi leti kirurg Michael de Bakey izvedel 
pred ženo bivšega belgijskega kralja lilliano de Rethy operacijo na 

srcu in ki bo sedaj operiral VVindsorskega grofa

Gržinčičevo opereto «Miklavž pri
haja«. Kot častni gostje so se 
prireditve udeležili glavar Vlede- 
nig z ženo, vodja kulturnega re
ferata koroške deželne vlade dvor
ni svetnik dr. Rudan in jugoslo
vanski generalni konzul v Celov
cu Pirkovič. Razumljivo pa s0 
bili navzoči tudi številni profe
sorji slovenske gimnazije ter oba 
nadzornika za manjšinsko šolstvo.

Govoriti o kvaliteti uprizorje
nega odrskega dela ni lahko. Ce 
bi trdili, da je to umetnina, vred
na uprizoritve v najvišji kulturni 
ustanovi dežele, bi morali sami 
sebi ali na ljubo komu druge
mu govoriti neresnico in bi za
padli grehu laži; če bi zapisali, 
da je tako vsebinsko kot obli
kovno izraz primitivizma, bi nam 
še kdo očital sakrileg; če pa bi 
se sploh drznili ugotoviti, da je 
pri celi stvari vsaj do neke mere 
— igralsko, pevsko in predvsem 
scenografsko — prepričal edinole 
prizor iz pekla, potem bi nas pač 
proglasili za brezverce, ki zaslu
žimo cerkveno kazen.

Torej se v podrobnosti raje ne 
bi spuščali, sodbo prepuščamo 
vsem tistim, ki so si predstavo 
sami ogledali. Ugotoviti hočemo 
le to, da o ljubezni in zavzetosti 
naše mladine za slovensko nesem 
in besedo ni nobenega dvoma. 

* * *
V začetku tega tedna je bival 

na Koroškem prosvetni minister 
dr. Piffl-Percevic. ki je s pred
stavniki dežele obravnaval razne 
aktualne probleme šolstva. Pri 
tem je šlo zlasti za vprašanja v 
zvezi z gradnjo novih šolskih po
slopij in ustanovitvijo koroške 
univerze.

Ob tej priložnosti je minister
v navzočnosti sekcijskih šefov dr. 
Frcka in dr. Wohlgemutha sprejel 
tudi zastopnike koroških Sloven
cev, in sicer skupno delegacijo 
Zveze slovenskih organizacij na 
Koroškem in Narodnega sveta ko
roških Slovencev ter delegacijo 
Združenja staršev na slovenski 
gimnaziji v Celovcu.

Zastopniki koroških Slovencev 
so ministru tolmačili razne te
žave in želje glede manjšinskega 
šolstva. Predvsem so ga sezna
nili s težkočami slovenske Sirn' 
nazije, ki nima lastnega poslopja 
in je zato že sedem let obsojena 
na stalni popoldanski pouk, kar 
predstavlja veliko obremenitev ta
ko za učitelje in učence kakor 
tudi za starše. Ponovno so urgi- 
rali že več let obljubljeno grad
njo lastnega poslopja za sloven
sko srednjo šolo. Hkrati so 9a 
opozorili na pomanjkanje učnih 
knjig za slovensko gimnazijo ter 
mu na podlagi konkretnih prime
rov orisali pomanjkljivo izvajanje 
določit manjšinskega zakona na 
dvojezičnih ljudskih in glavnih 
šolah.

Minister je na izvajanja obeh 
delegacij izjavil, da sicer razu
me in priznava upravičene pri* 
tožbe in želje, vendar je treba 
upoštevati tudi vse številne te
žave, ki ovirajo in zavlačujejo za
dovoljivo rešitev. V zvezi z grad
njo poslopja za slovensko gim' 
nazijo je dejal, da je to vpraša
nje povezano z doslej še nereše
nim problemom pedagoške aka
demije in bo torej treba čakati 
še nekaj let. Glede nakazanih ne- 
dostatkov pri pouku slovenščine 
na ljudskih odnosno glavnih šo
lah vidi osnovni problem v P°' 
manjkanju učiteljev, sicer pa " 
kakor je naglasil — organizacija 
osnovnega šolstva ne spada v Pri' 
stojnost države, marveč je za ta 
vprašanja pristojna dežela.

(Po listu »Slovenski vestnik«)

Popevke v Sanremo
SANREMO, 14. — Družba Al'A 

je danes objavila naslove 24. P°' 
pevk, ki jih bodo peli na XV. fe' 
stivalu italijanskih popevk 
29. in 30. januarja p občinski h 
gralnici v Sanremu. Naslovi P°‘ 
pevk (po abesednem redu) s° 
naslednji:

eAbbracciami forte«, Mogol-P0) 
nida; nAmici miei«, Pallavicim' 
Colonnello; «Aspetta domani>>. 
Fred Bongusto; «Comlnciamo a<* 
amarcin, Pallavlcini Mescoll: «De'
vi essere tu», D‘Acquisto-RlckV
Gianco; «Di fronte alVamore«, 
moni-Bindi; «E poi verrd l aU' 
tunno«, AmurriBascerano; «HO 
bisogno di vedertl«, Ramsete- 
Clampi; «11 tuo amore» Briin° 
Lauzi; elnvece no«, PallavicirO' 
Leoni; «Io che non vivo senza 
te«. Pallavicim-Donaggio; «Io rio11 
volevo«, Leva-Reverberi; «1 
anni piii belli«, Mogol-Gaspar1' 
Polito; «L'amore i partito«, BeP' 
pe Cardile; «L’amore ha i tu° 
occhi«, Pallavicini-Kramer; 
colline sono in fiore«, Calit>i-An' 
giolini; «Mia čara«, Mogol-Massa- 
ra; «No a c oso il destino ci ha 
fatto incontrare«, Antartide-V. A‘ 
Rossi; «iPrima o poi...», Amury' 
Ferrari; «Se plangi, se ridi«, 
gol-Marchetti-Satti; «Si vedra» 
Gentile-Lentint; «Ti čredo«, Ameh' 
dola-Gagliardi; «Tu che ne 
Amurri-Pisano; tiVieni con n0tl>' 
Maresca-Pagano.
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KDAJ BODO DNEVI KRVNIKU FRANCU ŠTETI?

Zbliževanje dela katoliških krogov 
in španskih naprednih sil

Procesi proti delavcem in naprednim intelektualcem se nadaljujejo - Težke 
obsodbe dvanajstih španskih patriotov - Nečloveški pogoji kaznjencev v 
Francovih ječah - Stališče časopisa katoliške mladine «Juvendud Obrera»

Zahodni svet .ali, bolje rečeno, 
zahodni tisk pogosto kaže nekakš
no naravnost morbozno zanima
nje za dogodke ali določene o- 
sebnosti iz območja socialistič
nih dežel, kateri so, postavimo, 
glede na nekatere svoje prestop
ke bili po zakonu postavljeni 
Pred sodišče in kaznovani. In 
vselej so se takšni primeri sku
šali izrabiti kot dokaz določene
ga antihumanega, brezdušnega 
ter — kot se radi izražajo — to
talitarnega bistva socialističnega 
družbeno-političnega reda teh de
žel. S podobnim namenom je brž
kone bilo postavljeno od strani 
enega od teh predstavnikov za
hodnega tiska tudi vprašanje v 
zvezi z Djnlasom, ki je nanj ob 
Priliki svoje tiskovne konference 
v dneh kongresa ZKJ odgovoril 
jugoslovanski državni predsednik. 
Poleg jasnega in za vsakogar 
sprejemljivega odgovora, ki ga 
je na vprašanje dal, je jugoslo
vanski predsednik obenem tildi 
omenil, da pa se zahodni tisk 
skoraj nikoli z istim zanimanjem 
ne ukvarja s podobnimi vpraša
nji, kadar gre za to da se pred 
javnostjo izlože ter ožigosajo šte
vilni primeri resničnih antihuma- 
nih dejanj do kakršnih prihaja 
npr. v Kongu, Vietnamu ali Špa
niji kjer so prav pred kratkim 
ponovno obsodili na težke kazni 
skupino demokratičnih rodolju
bov, komunistov.

Španija! Res, kaj se dogaja v 
Španiji? Ali še ne bo konca gor
ja. tlačenja in nasilja, protizako
nitosti, ki so v tej tako težko 
preizkušeni deželi še vedno in 
v čedalje večjem številu na dnev
nem redu?

Procesi proti španskim delav
cem in naprednim intelektualcem 
se še kar naprej vrste drug za 
drugim. Nezadržno in vse moč
nejše uveljavljanje naprednih sil 
predstavlja nenehno skrb Franco
vih policijskih oblasti, ker se val 
delavskih stavk in socialnega neJ 
zadovoljstva iz dneva v dan bolj 
širi.

Zadnji primer takegale izrec
no protizakonitega dejanja, kot 
smo ga omenili, predstavlja tudi 
proces proti dvanajstim španskim 
rodoljubom, ki so bili postavlje
ni pred sodišče, češ da so se 
Ukvarjali s prepovedano politič
no dejavnostjo. V primerjavi s 
težo obtožb so bile kazni izred
no stroge: trije so bili obsojeni 
na 23 let zapora (med njimi član, 
CK KP Španije, Jose Sandoval 
Morris) in na denarno kazen J23 
tisoč pezet; petorici je bila nalo
žena zaporna kazen 12 let in de
narna kazen 100.000 pezet, dve
ma pa po 18 let zapora in 100 
tisoč pezet. Med obsojenimi je 
bila tudi žena, ki je bila obsoje
na na zaporno kazen 6 let in 
denarno kazen 100.000 pezet.

Ta skupina Francovih nasprot
nikov se bo v pogledu izdrževa- 
nja kazni zdaj pridružila svojim 
tovarišem, ki že po več let tr
pe v zloglasnih celicah zaporov 
Burgos. Tu se pretežno nahaja
jo politični zaporniki, ki so bili 
kaznovani na posebno strog za
porniški režim. Francove oblasti 
jim odrekajo vse pravice, ki jih 
sicer uživajo politični zaporniki. 
V posebnih samicah se v tem 
zaporu nahaja 54 zapornikov, ki 
jim vrhu vsega grozi nevarnost, 
da bodo tu morali ostati do kon
ca kazni.

Tak poostreni režim je Fran
cova policija začela izvajati za
radi stavk, ki so se zadnje mese-

ra

Radio Trst A
7.00 KoiaUar; 7.30 Jutranja glas

ba- 11.30 šopek slovenskih pesmi; 
11.45 Beneški motivi; 12.15 Po- 
menek s poslušalkami; 12.25 Iz 
glasbenih sporedov; 13.30 Glasba 
po željah; 17.00 Ansambel Carlo 
Pacchiori; 17.20 Glasbeni kaleido- 
skop; 18.00 Italijanščina; 18.15 U- 
metnost in prireditve; 18.30 So
dobna jug. glasba; 19.00 Klarine
tist Woody Herman; 19.15 Pisani 
balončki; nato Znani pevci; 20.00 
Šport; 20.35 Kromatična fantazija; 
21.30 Slovenske novele; 21.55 So
listi naše dežele; 22.05 Ples v blue 
jeans; 23.00 Preludij k noči.

Trst
12.00 Plošče; 12.25 Tretja stran; 

13.15 Juke box; 13.35 Gledališče 
I-eona Fortlsa; 14.40 Zgodovina 
Istre.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 11.00 Otro

ški kotiček; 11.80 Od opere do 
opere; 12.00 in 12.50 Glasba po 
željah; 13.40 Popevke; 14.00 Sola 
in življenje; 14.20 Mladinski zbor; 
15.00 Za oddih in razvedrilo; 14.45 
Slov. narodne; 16.00 Glasbeni pa
berki; 16.35 Torkov zmenek; 17.40 
Glasba in fantazija; 18.00 Prenos 
RL; 1800 Little Tony; 19.30 Pre
nos RL; 22.15 Sekstet Baker; 22.40 
Lipovškova sonata za klavir.

Nacionalni program
5.30 vreme na ital. morjih; 8.30

1 ce začele širiti po nekaterih špan
skih provincah in mestih. Do 
stavk pa prihaja zaradi čedalje 
večje nezaposlenosti, nezadržne
ga naraščanja cen in vseh težjih 
delovnih pogojev. V provinci, ki 
jo naseljujejo Baski, so delavci 
nekajkrat stavkali ter demon
strirali proti množičnim odpu
stom ter aretacijam - večjega šte
vila oseb, osumljenih, da so sim
patizerji ali člani naprednega 
delavskega gibanja. V Madridu 
so se celo pojavili letaki, ki se v 
njih zahteva legalizacija sindi
kalnega gibanja in pa zagotovi
tev minimalnih plač v višini 150 
pezet dnevno. Sedanje mezde do
segajo komaj 60 pezet dnevno.

Neposredni vzrok povečanih 
nemirov v Španiji, pa so bili 
novi ekonomski ukrepi, ki so 
predvsem v škodo življenjske 
ravni delavcev, ker se zanje 
predvideva zmrznjenje plač, vtem 
ko .so se obenem življenjski stro
ški letos dvignili za 15 odstotkov. 
Vlada zatrjuje, da želi s tem 
• uskladiti ritem evolucije, plač 
na osnovi procesa ekspanzije, 
modernizacije in struklurnega 
razvoja raznih ekonomskih pod
ročij.« Vtem pa vlada, ko je ho
tela tako postopati, ni ničesar 
storila, da bi kakorkoli izbolj
šala delovne pogoje, kakor tudi 
ni zvišala davkov na visoke do
godke lastnikov tovarn ter ve
leposestnikov. Nasprotno, Fran
cove oblasti delodajalcem celo 
olajšujejo odpuščanje delavcev, 
in sicer tako, da udeležence stavk 
gonijo pred sodišče pod- obtožbo 
subverzivne dejavnosti

Potekla sta komaj dva tedna, 
ko se je pred madridskim »so
diščem za javni red» vodil še en 
podoben proces. Na klopi za ob
tožence je to pot sedelo 39 astur- 
skih rudarjev, aretiranih že leta 
1963. Obtoženi so bili za prepo
vedano komunistično dejavnost 
in protizakonito propagando. O- 
bramba se je skušala Pritožiti 
zaradi mučenja, ki so mu obto
ženi rudarji bili izleženi med 
preiskavo, zatrjujoč, da sp jim 
vsa priznanja bila izsiljena z u- 
porabo sile. Toda kaj kmalu so 
hrabri branilci bili primorani 
svojo pritožbo umakniti.

Proces je tudi dvignil pozor
nost velikega števila tujih dopis
nikov. ker se je pred njegovim 
začetkom med ministrom za in
formacije in skupino 109 intelek
tualcev, ki so nanj naslovili od
prto protestno pismo zaradi tež
kih represalij in fizičnih poškodb 
nad obtoženimi rudarji, razvila 
javna polemika. Minister.. Fraga 
je celo bil primoran, da se jav
no opraviči, skušajoč vendarle 
kategorično zavrniti podobne tr
ditve. Vendar je priznal mož
nost, da je od strani organov 
javne varnosti bilo storjenih ne
kaj »manjših prestopkov«. -

Primer je tokrat izzval naspro
tovanje tudi na strani katoliških 
krogov, ki so se zadnji čas pri
družili demokratičnim silam_ v 
njihovi borbi za večjo politično 
in gospodarsko liberalizacijo Špa
nije. Časopis katoliške delavske 
mladine »Juventud Obrera« je 
odkrito vstal zoper poseganje or
ganov javne . varnosti v spore 
med delavci in gospodarji, po
udarjajoč, da le-ti gospodarjem 
dajejo popolno svobodo v pogle
du odpuščanja delavcev, dasirav- 
ne je to po zakonu prepovedano.

Smatra se, da je do močnej
šega združevanja naprednih sil, 
in to celo kar zadeva del kato

liških krogov, v skupni akciji z 
levičarskimi silami prišlo zaradi 
povečanega pritiska ter istočas
nih poizkusov Francovega reži
ma, da bi se izkopal iz dolgo
letne mednarodne izolacije. Gre 
morda za protislovnost? Režim 
pač želi imeti »čisto situacijo« v 
trenutku, ko hoče Španija kon
kurirati turističnim silam, kakrš
ni sta Francija in Italija. Tako
le odprtje vrat pa neogibno po
raja tudi »nevarnost infiltraci
je« v Španijo za Franca nevšeč-

nih razpoloženj ter idej.
Gospodarski krogi se vrhu te

ga zalagajo, da bi Franco raz
širil svoje trgovinske interese 
na nekatera nova tržišča, pred
vsem v Latinski Ameriki.. A pri 
tem pojasnjujejo, da moderniza
cija gospodarstva zahteva elastič- 
nejše gospodarske zveze. In ta
ko se polagoma celo pojavljajo 
težnje, da bi Španija sklenila do
ločene gospodarske sporazume tu
di z nekaterimi socialističnimi 
deželami.

V soboto zvečer je bila v Kulturnem dotmu otvoritvena in hkrati krstna predstava Kreftovega dela «Po brezkončni 
poti«. Na koncu predstave je občinstvo priklicalo pred zastor ves ansambel
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NOVE TEORIJE MLADEGA ARMENSKEGA ZNANSTVENIKA

Galaksije so nekakšni 
velikanski akceleratorji

Začelo se je s hipotezo o meglicah z dvojnim ovo
jem - Kaj dokazujejo magnetna polja - Prve potr
ditve drzne hipoteze - Odkritje novega žarčenja

Vesolje, s katerim se znanost 
ukvarja že tako dolgo, predstav
lja še vrsto zagonetk in tajnosti. 
Eno teh zagonetk predstavljajo 
tako imenovane — «meglice z 
dvojnim dvojem«. Kako so tovrst
ne meglice nastale. Kako to, da 
se je okoli osrednje meglice u- 
stv-arila še druga megl ca? Dol
go dobo so znanstveniki, ki se s 
tem ukvarjajo menili« da je dru
gi ovoj meglice nastal zaradi več 
ekspiozij, do katerih naj bi bilo 
prišlo v notranjosti meglice, v 
njenem jedru. Mladi armenski 
astrofizik Grigor Gurzadian pa 
je postavil drugo teorijo, ki je 
prejšnjo povsem ovrgla.

Z astrofiz ko se je Gurzadian 
začel ukvarjati zelo mlad in pr
vi na svetu začel dokazovati, da, 
v jedru meglic ne pride1 do- no
benih eksplozij in da drugi, vrh
nji ovoj teh čudnih meglic na
stane po vrsti zelo zapletenih 
fizikalnih procesov in še poje- 
bej na račun tako imenovanega 
posebnega svetlobnega pritiska. 
Ko je Gurzadian postavil to 
domnevo, je začel sestavljati tu
di seznam vseh onih meglic, ki 
bi po njegovem mnenju morale 
imeti »dvojni ovoja.

Brž ko je mladi sovjetski 
znanstvenik postavil to teorro 
in objavil seznam domnevnih 
nebuloz z dvojnim ovojem, je 
prišla vest, da so okoli ene iz
med «njegovih» meglic resnično 
odkrili vrhnji ovoj. Po svojem 
prvem uspehu je sovjetški znan
stvenik doživel še vrsto pri
znanj ker so dvojne ovoje odkri
li še pri drugih nebesnih tele
sih, ki jih je on- označil kot

TOREK, 15. DECEMBRA 1964
Jutranji pozdrav; 9.10 Strani Iz 
albuma; 9.45 Popevke; 10.00 Oper
na antologija; 10.30 šola; 11.00 
Sprehod skozi čas; 11.30 Melodije 
in romance; 11.45 Skladbe za go
dala; 14.55 Vreme na ital. mor
jih; 15.15 Likovne umetnosti; 15.45 
Gospodarska rubrika; 16.00 Pro
gram za najmlajše; 16.30 Komor
na glasba; 17.25 Ital. narodne pes
mi; 17.40 Življenje v jezerih; 18.00 
Koncert; 20.25 R. Rangoni: «Af- 
fogare le vecchie signore«; 22.20 
Plesna glasba.

II. program
7.30 Jutranja glasba; 8.40 Poje 

Vilma De Angelis; 9.00 Ital. pen
tagram; 9.15 Ritmi; 10.35 Nove 
Ital. pesmi; 11.05 Vesela glasba;
12.00 Glasbeni program; 14.05 Pev
ci; 14.45 Glasbeni koktail; 15.35 
Koncert v miniaturi; 16.00 Rapso
dija; 16.50 Ital. narodne pesmi;
17.00 Filmske novosti; 17.35 Mala 
enciklopedija; 17.45 Frank Sina
tra; 18.35 Enotni razred; 18.50 
Vaši izbranci; 20.00 Nagradno tek
movanje: Pozor na ritem; 21.40 
Glasba v večeru; 22.15 Jazz.

III. program
18.30 Gledališki pregled; 18.45 

Fukušima: «Hikijo»; 19.15 Tuji pe
riodični tisk; 19.30 Vsakovečerni 
koncert; 20.30 Revija revij; 20.40 
Bonporti in Corelli; 21.20 Zivlje- 
nle Richarda Straussa; 22.15 Ra
dijska črtica; 22.45 Glasbeni pro
gram.

Slovenija
8.05 Veseli planšarji; 8.25 Od 

melodije do melodije; 8.55 Ra
dijska šola; 9.25 Iz opere «Car- 
men»; 9.45 Zvočne miniature; 10.25 
Glasbeni sejem; 11.00 Nimaš pred
nosti!; 12.05 Kmetijski nasveti;
12.15 Dalmatinske narodne; 12.30 
Iz koncertov in simfonij; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.05 Radij
ska šola; 14.35 Nova pesmica; 
15.30 V torek na svidenje; 16.00 
Vsak dan za vas; 17.05 Koncert 
po željah; 18.00 Aktualnosti; 18.15 
Jug ansambli; 18.45 Na medna
rodnih križpotjih; 19.05 Glasbene 
razglednice; 20.00 Recital pianist
ke Tatjane Bučar; 20.20 Radijska 
igra; 21.35 Serenadni večer; 22.10 
Plesna glasba; 23.05. Nočni kon
cert.

Ital. televizija
8.30 Šola; 17.30 Program za naj

mlajše; 18.30 Nikoli ni prepozno; 
19.00 Dnevnik; 19.15 Likovne umet
nosti; 19.50 Na pragu znanosti;
20.15 športne vesti; 20.30 Dnev
nik; 21.00 Film «Follia»; 22.30 
Kvartet Cetra; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Roger-Fer- 

dinand: «Alle sei, Chaussee d’An- 
tin»; 21.55 Simf. koncert; 22.35 
Baletni program; 23.05 športne 
vesti.

Jug. televizija
NI SPOREDA.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Neka
teri novi predlogi bodo okrepili va
šo poslovno dejavnost.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Pazite se 
Pred pretiranim navdušenjem. Sku
šajte resneje gojiti svoja prijatelj
stva

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Ne 
šapostavljajte s svojo lahkomisel- 
hostjo nekaterih ugodnih možno
sti. Pokazali boste velik smisel za 
vžgojo najmlajših.

RAK (od 22.6. do 21.7.) Na vsak 
hačin izkoristite zveze, ki se vam
nudijo.
, LEV (od 23.7. do 22.8.) Vaši de
lovni napori bodo zelo upoštevani.

HOROSKOP
V teku večera boste deležni izred
nega čustvenega doživetja.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) S 
svojo povečano poslovno dejavnost
jo si boste svoj položaj še bolj 
utrdili.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Odločno se zoperstavite nekaterim 
zlobnim nasprotovanjem.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Za dosego uspeha se predvsem o-

prlte na svoj smisel za praktič
nost.

STRELEC (Od 22.11. do 20.12.) 
Ce bodo v vaših načrtih nastopile 
motnje, ne izgubite poguma. Do
bre zveze vam bodo v veliko 
oporo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Nenadno zboljšanje v sporu, ki vam 
je povzročal skrbi. Pokažite več 
strpnosti

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Pa
zite na obljube, ki ste jih dali v 
trenutku navdušenja.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ugodni 
pogoji za vse finančne operacije. 
Zanimivo srečanje

domnevne meglice z dvojnim 
ovojem. Tako so bili njegovi 
teoretični računi praktično po
trjeni.

Kmalu pozneje je znanstvenik 
Grigor Gurzadian dokazal, da 
nekatere tako imenovane plane
tarne nebuloze, ki so kot ie 
znano, sestavljene jz plina, ima
jo tudi krake v obliki spiral. To 
je predstavljalo za znanstvene 
kroge določeno presenečenje, 
kajti znano je, da je spiralna 
struktura lastna le galaksijam 
ne pa meglicam odnosno nebu- 
lozam.

Grigor Gurzadian se je naj
prej začel ukvarjati z astrofizi
ko. po svojih prvih uspehih na 
tem področju pa se je lotil tu
di radioastronomije. Tudi n-a 
tem področju je zabeležil velike 
uspehe.

Podrobne analize—in raziskave 
so privedle do mnenja, trenutno 
šel« domneve, da v tako ime
novanih planetarnih nebulozah 
obstajajo magnetna polja z dve
ma središčema, da imamo torej 
opravka s tako imenovanimi bi
polarnimi magnetnim; polji, ki 
močno vplivajo na sestavo sa
mih nebuloz in tako rekoč »nad
zirajo« njihov nastanek in raz
voj. Ta domneva je po daljšem 
razvoju omogočila razlago mno
gih značilnih posebnosti teh svo
jevrstnih nebesnih teles. Na po
seben način in v določenih pri
merih morejo bipolarna magnet
na polja povzročiti že omenje
ne spiralne krake planetarnih 
nebuloz. Poleg tega si moremo 
s temi bipolarnimi magnetnimi 
polji razložiti tudi različnost zu
nanjih oblik nebuloz. Zvezde, ki 
sestavljajo jedra planetarnih ne
buloz, vsebujejo posebne ma
gnetne lastnosti. Po mnenju mla
dega sovjetskega znanstvenika 
Gurzadiana se napetost magnet
nega polja na površini nebuloz 
vrti okoli deset tisoč, morda ce
lo 100.000 Haussovih enot. Kolikš
na je ta napetost, nam pove pri
merjava z napetostjo magnet
nih polj na zemeljski novršini, 
kjer znaša komaj 0,5 Haussove 
enote, vtem ko znaša na površi
ni Sonca od 20 do 50 Haussovih 
enot.

Mladi sovjetski znanstvenik je 
postavil izvirno teorijo tudi gle
de formiranja t. i. planetarnih 
nebuloz. Po njegovem mnenju 
te nebuloze niso nastale, kot so 
znanstveniki trdili prej, zaradi 
eksplozij zvezd, pač pa so le ne
kaki ostanki procesov pri formi
ranju z.vezd. Jedra teh nebuloz 
so najmlajše zvezde posameznih 
galaksij. Za primerjavo bomo 
navedli starost raznih nebesnih 
teles: tako imenovane normalne 
zvezde so stare več milijard let; 
tiste zvezde, ki tvorijo t. i, sku
pinska ozvezdja so stare po ne
kaj milijonov1 let; jedra plane

tarnih nebuloz pa so zelo mlada, 
njihova starost znaša komaj ne
kaj sto tisoč let.

Znanstvenik Viktor Ambarzu- 
mian je skušal dokazati, da pri 
tako imenovanih sestavljenih 
zvezdah posamezne zvezde na
stajajo v skupinah. Te skupine 
so različne; nekatere sestavlja 
nekaj tisoč, druge pa deset tiso
či zvezd. Po primeru planetarnih 
nebuloz pa je mladi znanstvenik 
Gurzadian dokazal, da morejo 
posamezne zvezde nastati tudi 
posamič.

Neva Gurzadianova teorija je 
omogočila odgovor še na neko 
drugo teoretično vprašanje iz* 
Tedr.e važnosti in sicer na vpra
šanje o izvoru tako imenovanih 
difuznih nebuloz, ki so po svo
ji velikosti na stotinekrat, vča
sih celo na tisočekrat večje od 
planetarnih nebuloz.

Mladi znanstvenik Gurzadian 
se v zadnjem času ukvarja s fi
zikalnim bistvom tako imenova
nih nenormalnih galaksij. Gre za 
ozvezdja, ki se po svoji obliki 
in strukturi razlikujejo od obi
čajnih spiralnih galaksij, kakrš
na je na primer naša galaksija, 
znana kot Rimska cesta. Ze dol
go je tega, kar je bilo odkrito, 
da te galaksije dajejo nekako 
čuden spekter, ki nikakor ni v 
soglasju s strukturo teh svoje
vrstnih nebesnih teles. Ameri
ški astrofiziki, ki so se prvi za
čeli ukvarjati s tem pojavom, 
so brez haska porabili dolga le
ta. Grigor Gurzadian je posta
vil domnevo, da bi te galaksije 
morale biti »polne« ali «nabite» 
s tako imenovanimi »relativistič
nimi« elektroni, ki so močno 
zgoščeni, odnosno z elektroni, ki 
sfe premikajo z brzino, ki je ze
lo blizu svetlobni brzini. Nena
vadne galaksije so potemtakem 
nekaki velikanski prirodni akce
leratorji, v katerih se elektro
nom posreduje sila več triljonov 
elektronvoltov.

Poleg tega je Grigor Gurza
dian postavil domnevo, da so v 
teh galaksijah tudi zelo obsežna 
magnetna polja in ko se elek
troni premikalo v teh ogromnih 
magnetnih poljih, so pod vpli
vom močnih zaviralnih sil, ki 
jih spremlja posebna radiacija, 
ki ji pravijo sinkrotronična va
riacija, Potemtakem imamo v 
tem primeru opravka z zvezdno 
radiacijo in še z neko drugo po
vsem drugačno radiacijo. V na
ši galaksiji, v Rimski cesti je 
ona druga t. i. sinkrotronična 
radiacija lastna le nekaterim ne
besnim telesom. Q slednji radia
ciji se doslej skoraj ni govorilo.

Nadaljnje proučevanje teh naj
novejših teorij bo še bolj razši
rilo in poglobilo poznavanje 
strukture galaksij ter fizikalnih 
procesov v njih.

VARZAN NADIRJAN

Josip Vidmar v razgovoru z dr. Jožetom Deklevo, častnim 
predsednikom SKGZ, ki se je kljub bolezni udeležil prve 

gledališke predstave v novem domu

Pred začetkom prve gledališke predstave v novem Kulturnem domu je upravnik Sloven
skega gledališča prof Rado Rauber imel kratek priložnosti govor

Na prvo predstavo v Kulturnem domu so prišli tudi številni gostje iz Slovenije. Na sliki 
vidimo Ivana Regenta, predsednika odbora za pomoč pri gradnji Kulturnega doma in 
njegovo soprogo, nato predsednika Slovenske akademije znanosti in umetnosti Josipa Vid

marja in Marijo Vilfanovo

Krstne in otvoritvene predstave sta se udeležila tudi gene SRS Milan Poljanšek 
di Janimba in sekretar sekretariata za kulturo in prosvetoralni konzul SFRJ v Trstu Ru-

Tajnik sveta Svobod SR Slovenije Dane Robida (v sredini) in predsednik SKGZ B. Race



PRIMORSKI DNEVNIK 4 —
15. decembra 1964

Vreme včeraj: naj višja temperatu
ra H, najnižja 5.7, ob 19. uri 9.4; 
zračni tlak 1020.5 lahno raste, vla
ga 85 odst., megla, veter severo- 
zahodnik 6 km, nebo oblačno, mor
je mimo, temperatura morja 11.2 
stopinje. Tržaški dnevnik Danes, TOREK, 15. decembra

Kristina
Sonce vzide ob 7.59 in zatone ob
16.21 Dolžina dneva 8.42, Luna
vzide o-b 14.C5 in zatone ob 2.46

Jutri, SREDA, 16. decembra
Albina

S SINOČNJE SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Vprašanje predelovanja smeti 
še vedno daleč od rešitve

Popolnoma nezadovoljiv in izmikajoč odgovor glede usode ladjedelnice Sv. 
Marka - Odobritev sklepa o povišanju občinskega prispevka Stalnemu gledališču

V začetku sinočnje seje tržaškega 
občinskega sveta je župan dr. Fran- 
zil počastil spomin nedavno umrle
ga slikarja in kiparja Carla Sbisa. 
Njegovim besedam so se pridružili 
predstavniki vseh svetovalskih sku
pin. Zatem je župan prečital za
hvalno brzojavko bivšega predsed
nika Segnija za izraze spoštovanja 
in voščila za čimprejšnje okrevanje, 
ki mu jih je nedavno poslal župan 
v imenu mesta Trsta.

Po županovih sporočilih so neka
teri odborniki odgovorili na vpraša
nja, ki so jih na prejšnjih sejah 
postavili svetovalci. Prvi je odgo
voril odbornik za javna dela inž. 
Colautti na vprašanje komunistič
nih svetovalcev Brauna in Cuffara 
glede gradnje novega sedeža višje 
srednje tehnične šole «Volta». Od
bornik je dejal, da je občinska upra
va poleti 1963 predložila tukajšnje
mu civilnemu tehničnemu uradu 
načrte za gradnjo nove šole. Ti na
črti so sedaj na pristojnih ministr
stvih v Rimu in županstvo ne ve, 
kdaj jih bodo odobrili. Zato je tre
ba za sedaj počakati na odločitev 
omenjenih ministrstev.

Odbornik za občinska industrij
ska podjetja inž. Spaccini je odgo
voril na vprašanje socialističnega 
svetovalca odv. Senigaglie, ki ga 
je vprašal, kako potekajo priprave 
za gradnjo naprav za uničevanje 
odnosno predelavo smeti v organ
sko gnojilo. Inž. Spaccini je izja
vil, da je svoj čas ministrstvo za 
zdravstvo zavrnilo prvi predlog ob
činske uprave. Nato pa da je prof. 
Beltramini s padovanske univerze 
napravil analize tržaških odpadkov 
ter ugotovil, da se v Trstu lahko 
zgradijo naprave tako za predela
vo smeti v organsko gnojilo kot 
tudi za sežiganje smeti. Na osnovi 
teh analiz in na osnovi novih pred
logov občinske uprave je pristoj
no ministrstvo v Rimu priporočilo 
občinski upravi, naj zgradi napra
ve, s katerimi naj 73 odstotkov sme
ti predelajo v organsko gnojilo, 27 
odstotkov pa sežgejo. Po tem od
govoru iz Rima je občinska uprava 
poslala nekaterim specializiranim 
podjetjem vabilo, naj predložijo ob
čini nove predloge in predračune 
za gradnjo omenjenih naprav.

Kot torej vidimo, je vprašanje 
uničevanja smeti v našem mestu 
še vedno kočljivo in nič ne kaže, 
da bo v kratkem času rešeno. To je 
ugotovil tudi socialistični svetovalec 
odv. Senigaglia, ki je priporočil ob
činskemu odboru, naj pohiti vsaj s 
tistimi pripravami, ki sd v občinski 
pristojno':*' da no zadeva enkrat za 
vselej rešena.

Odbornik *,a delo in statistiko dr. 
Gasparo je odgovoril na vprašanje 
komunističnega svetovalca Calabrie 
glede ladjedelnice Sv. Marka v Tr
stu, ki ji po ugotovitvah svetoval
ca preti nevarnost, da jo spremeni
jo v navadno podjetje za popravilo 
ladij. Odbornik je dejal, da vlada 
pripravlja načrt za reorganizacijo 
celotne italijanske ladjedelske in
dustrije z državno udeležbo. Ta re
organizacija se nanaša predvsem na 
specializacijo posameznih ladjedel
nic, da bodo lahko kljubovale veli
ki konkurenci zlasti japonskih lad
jedelnic. Zato bo treba, po mnenju 
odbornika, v doglednem času ome
jiti razpravo o ladjedelnici Sv. Mar
ka na vrsto njenega bodočega delo
vanja, V kratkem odgovoru na od
bornikove izjave je svetovalec Ca- 
labna deial, da se ne more strinjati 
z odbornikovim odgovorom, ker je 
položaj Sv. Marka sedaj zelo kriti
čen. V vseh dosedanjih poročilih in 
načrtih državne ustanove Fincan- 
tieri o modernizaciji italijanskih 
ladjedelnic, je dejal svetovalec, se 
nikjer ne govori o tržaški ladjedel
nici Sv Marka: poleg tega pa se v 
zadnjih časih vedno bolj širijo gla
sovi o usposobitvi te ladjedelnice za 
popravilo zlasti petrolejskih ladij, 
ki bodo prihajale v Trst po zgra
ditvi odpremnih naprav naftovoda 
za Bavarsko Calabria je tudi po
udaril, da od sedanjih 4600 delav
cev, zaposlenih v Sv Marku, samo 
2700 pripada ladjedelnici, ostalih 
1900 pa zasebnim podjetjem, kar 
dokazuje, kako odgovorni krogi do
puščajo, da ladjedelnica počasi iz
umira.

Občinski svet je sinoči sprejel ne
kaj upravnih sklepov, med katerimi 
tudi sklep o podvojitvi podpore ob
činske uprave Stalnemu gledališču 
od 4.000.000 na K 000.000 Ur letno.
V razpravi o tem sklepu je liberalec 
Jona, ki se ob vsaki priložnosti stru
peno zažene v Slovence in v slo
venske ustanove v Trstu, dejal med 
drugim, da je bilo v preteklih dneh
V Trstu odprto novo gledališče, ki 
je najbolj moderno v Italiji, ki pa 
nima občinstva. Ta njegova stru
pena in lažniva trditev (da sloven
sko gledališče runa občinstva), je 
naletela na pikre pripombe neka
terih oseb. ki so dejale, naj se odv. 
Jona raje vpraša, kako to, da mora 
Cesco Bascggio nastopati v kine
matografski dvorani ((Moderno« pri 
Sv. Jakobu ob uol prazni dvorani, 
in naj se ne potika ob slovensko 
gledališče, ki ima sorazmerno s šte
vilom Slovencev v Trstu vedno mno
go več občinstva kot pa italijansko 
Stalno gledališče.

Ob koncu seje je bila z večino 
glasov sprejeta re.olucija KD, PSI 
in PSDI glede vprašanja prometa 
skozi tržaško pristanišče in vseh 
drugih gospodarskih pobud, ki so 
s tem v zvezi. Med razpravo so sve
tovalci raznih strank soglasno ugo
tovili, da je treba zahtevati od vla
de, da posreduje pri EGS, da odo
bri Trstu ugodnosti, ki jih imata 
Bremen in Hamburg glede železni
ških tarif v okviru EGS.

ne komisije za gorsko gospodar
stvo.

V četrtek stavka 
zaradi pokojnin

Glavni svet sindikatov Nove de
lavske zbornice CGIL je na svojem 
sestanku v nedeljo 13. decembra 
sklenil napovedati za četrtek 17. 
t.m. z začetkom ob 13. url stavko, 
s katero zahteva reformo pokojnin
skega zavarovanja na podlagi pred
logov CGIL, postavljenih v zakon
skem osnutku «Santi-Novella», in 
obveznosti, katere je sprejela vla
da v sporazumu s sindikati, ki ga

je podpisala 4. junija 1964. Podrob
nosti stavke bodo določili vodstveni 
odbori posameznih strok.

Stališče CGIL bo orisal na zbo
rovanju pri Sv. Jakobu v četrtek 
ob 14. uri glavni tajnik Nove de
lavske zbornice CGIL Arturo Cala
bria. Predsedoval bo tajnik Albino 
Gerli. če bo slabo vreme, bo zbo
rovanje v Ljudskem domu v Ulici 
Madonnina 19.

S Poštna uprava naproša vse me
ščane, naj ne čakajo na zadnje dne
ve za odpošiljanje božičnih in novo
letnih voščilnic, ker lahko samo ta
ko pomagajo, da pošta zaradi pre
obilice voščilnic ne bo zaostajala 
in da bo pravočasno prispela na 
naslove.

ZA IZBOLJŠANJE MEDNARODNIH PROMETNIH ZIL

Usianouljen mednarodni odDor inieralp
Pristopile so Jugoslavija. Italija, Švica in Nemčija

Pri trgovinski zbornici v Benet
kah so te dni ustanovili poseben 
mednarodni odbor «Interalp», ki 
bo skrbel za skladno politiko pri
zadetih držav pri gradnji avtomo
bilskih cest čez alpsko pogorje. V 
odbor so pristopili strokovnjaki 
petih alpskih držav, in sicer Ita
lije, Avstrije, Jugoslavije, Zahod
ne Nemčije in Švice. Tržaške po
slovne kroge je v Benetkah pred
stavljal predsednik trgovinske 
zbornice dr. R. Caidassi. Trst je 
tudi živo zainteresiran pri vpra
šanjih, ki zadevajo izboljšanje 
cestnih povezav s čezalpskim za
ledjem, tako zlasti gradnjo treh 
avto cest, in sicer avto ceste Trst- 
Salzburg-Muenchen, Ljubljana-Ce- 
lovec-Salzburg-Muenchen in Ljub- 
ljana-Celovec-Dunaj. Pobudnik za 
novo iniciativo je inž. A. Usigli, 
predsednik beneške trgovinske 
zbornice in predsednik družbe 
• Societa per 1’Autostrada di Ale- 
mana». Benetke si v zadnjem ča
su močno prizadevajo, da bi u- 
stvarile v svojem bližnjem zaled
ju močno trgovinsko vozlišče, zla-
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VPRAŠANJA IN INTERPELACIJE V DEŽELNEM SVETU

Vodstvo industrijskega pristanišča 
in pravičnejša porazdelitev ladjevja

Tudi deželni odbor se strinja z zahtevo, da se mo
rajo štiri lekarne INAM v Trstu in Gorici ohraniti

dni. Pri tem je med drugim de
jal, da je dosegel Lloyd višek le
ta 1906, ko je imel 74 ladij s 
skupno 610.000 tonami. V zadnji 
vojni je bilo skoraj vse ladjevje 
Tržaškega Lloyda uničeno, po 
vojni pa so iz političnih razlogov 
osredotočili večino ladjevja v Ge
novi. Tako so za stalno premesti
li v Genovo tudi brzo potniško 
progo proti Daljnemu vzhodu. Se
daj je najbolj nujna zahteva, da 
vrnejo tržaškemu pristanišču lad
ji «Victoria» in «Asia». Trstu je 
treba vrniti njegovo vlogo v pro
metu z Azijo tudi v zvezi z iz
boljšanjem odnosov med Orien
tom in zahodno Evropo. Končno 
je odbornik dejal, da je treba tu
di Trstu priznati ugodnosti čle
nov 82 in 92 rimske pogodbe o 
SET, ki jih uživa Hamburg.

Odbornik Giust je odgovoril na 
vprašanje svetovalca Urlija glede 
delovnih centrov v deželi, nato 
pa se na vprašanje komunista 
Bergomasa glede štirih lekarn 
INAM v Trstu in Gorici, za ka
tere zahtevajo zasebni lekarnar 
ji, naj se ukinejo. Bergomas je 
dejal, da je njih zahteva protipo- 
stavna in da bi njeno uresniče
nje tudi ogrožalo delavske inte
rese. Odbornik Giust se je stri
njal s svetovalcem in rekel, da 
deželni odbor soglasno zagovarja 
zahtevo, da se morajo lekarne 
INAM ohraniti, ker se ne more 
dopustiti reforma, ki bi pomenila 
korak nazaj.

Končno je predsednik Berzanti 
odgovoril na interpelacijo misov- 
ca Morellija glede begunskega ta
borišča na Padričah. Morelli je 
ijamreč dejal, da bi morali te 
prostore, ko bodo zopet prazni, 
uporabiti za to, za kar so bili 
prvotno namenjeni, to je za cen
ter za prevzgojo mladoletnikov. 
Dr. Berzanti je rekel, da je v 
tem centru še 1350 beguncev ter 
da ga bodo kasneje uporabili kot 
dom onemoglih za begunce iz 
vseh drugih taborišč. Izrekel pa 
je željo, da bi te prostore konč
no uporabili v prvotne namene.

V nedeljo se je sestalo deželno 
tajništvo PSDI skupno s prof. Dul- 
cijem, ki se bo udeležil volitev no
vega predsednika republike kot de-
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NAPET POLOŽAJ V PODJETJU CRANE- ORION

Delavci so se vrnili na delo 
vodstvo pa je zapustilo tovarno
Odpusti pri Fasefu in Lucky Shoe . Nove pre

mestitve iz ladjedelnice Sv. Roka v arzenal

Na zadnji seji deželnega sveta 
sc bila na vrsti tudi vprašanja 
svetovalcev skupno z interpelaci
jami. Prvo vprašanje sta postavi
la komunista Šema in Pacco, ki 
sta omenila, da je vladni komisar 
za deželo obnovil vodstveni svet 
industrijskega pristanišča za tri
letje 1964-67. V zvezi s tem sta 
vprašala, ali se je vladni komi
sar prej posvetoval z deželnim 
odborom. Odbornik za trgovino 
in industrijo Marpillero je odgo
voril, da stvar ne spada v pri
stojnost dežele, ker še ni bil iz
dan ustanovni zakon o tržaški 
pristaniški ustanovi. Zato tudi ni 
bil komisar dolžan posvetovati se 
z deželno upravo.

Svetovalec Coloni (KD) je vpra
šal odbornika za javna dela, ali 
deželni uradi proučujejo ureditev 
voda v žaveljskem industrijskem 
pristanišču, da se rešijo najbolj 
nujna vprgšanja, ki so nastala s 
tem v ‘zvezi. Predsednik Ilerzanti 
je odgovoril, da je tehnični urad 
po povodnji leta 1963 že opravil 
nekatera najbolj" nujna -dela za 
ureditev dveh potokov. Nadalje 
so nakazali 6 milijonov za dela 
pri spodnjem delu struge Glin
ščice ter 20 milijonov za izliv 
greznice. Ostaja pa še nerešeno 
vprašanje regulacije Glinščice ob 
cesti, ki gre ob vznožju hriba 
Dolge krone. Sicer pa spada Glin
ščica v tretjo kategorijo regula
cijskih del, ki pripadajo državi, 
njen izvir pa je v Jugoslaviji. Od
bornik Comelli pa je odgovoril na 
vprašanje socialističnih svetoval
cev Angelija in Volpeja v zvezi 
s pomočjo kmetom pri Tarčentu, 
ki so utrpeli veliko škodo zaradi 
nalivov.

Zatem so prišle na vrsto inter
pelacije. Prvo sta predložila so
cialdemokrata Bertoli in Devetag 
in vprašala v njej odbornika za 
trgovino in industrijo, kaj name
rava storiti deželni odbor, da bi 
aosegli pravičnejšo porazdelitev 
'adjevja FIN (z državno udelež
bo) med Jadranskim in Tiren- 
skim morjem. Odbornik Marpil
lero je dal na to interpelacijo 
precej obširen odgovor, pri če
mer pa je predvsem orisal zgo
dovino Tržaškega Lloyda od nje 
go ve ustanovitve do današnjih

Delo komisij 
deželnega sveta

Danes se bo sestala tretja dežel
na komisija, ki bo razpravljala o 
zakonskem osnutku svetovalca Mo
rellija za ureditev položaja bolni
čarskega osebja v združenih bol
nišnicah. V sredo se sestane druga 
komisija za poljedelstvo, ki bo 
razpravljala o zakonskem osnutku 
deželnega odbora za ustanovitev 
odbora deželnih odbornikov za raz
voj gorskih področij in posvetoval-

Spor v podjetju Crane-Orion v 
industrijskem pristanišču še ved
no traja in nič ne kaže, da se bo 
rešil. Po osmih . dneh stavkanja 
so se včeraj vsi delavci vrnili na 
delo, s sto odpuščenimi vred. Vsa 
pogajanja na uradu za delo so 
bila namreč prejšnji teden brez
uspešna. Ko so prišli delavci na 
delo, je vodstvo podjetja zapusti
lo tovarno in izjavilo, da pome
ni zanje prihod vseh delavcev za
sedbo tovarne. Seveda delavci od
ločno zavračajo takšno razlago. 
Delo v tovarni je redno poteka^ 
lo in popoldne so šli na delo tudi 
delavci druge izmene/

Dvajset odpustov je napoveda
lo tudi podjetje Fasef. Sindikati 
so predlagali, naj bi te delavce 
plačevali iz sklada dopolnilne bla
gajne. Pogajanja med predstavni
ki podjetja in sindikatov se bodo 
nadaljevala v četrtek.

Tudi podjetje «Lucky Shoe», ki 
izdeluje v starem pristanišču obu
tev, je sporočilo, da namerava 
odpustiti 3C0 delavk. To podjetje 
je svoj čas zaprlo celo tovarno 
za daljšo dobo z utemeljitvijo, da 
nima naročil.

V Miljah pa je nastalo nezado
voljstvo, ker so zopet premestili 
62 delavcev iz ladjedelnice Sv. 
Roka v Tržaški arzenal. Sedaj o- 
stane v Sv. Roku samo še 84 de
lavcev ;n 26 uradnikov.

Zaostritev položaja v tovarni 
CRANE-ORION Je bila včeraj pred
met ostrega spopada med demo
kristjani in svetovalcem dr. Pin- 
cherlom (PSIUP) v tržaškem ob
činskem svetu. Svetovalec dr. Pin- 
cherle in socialistični svetovalec 
Pittoni sta predložila odboru vsak 
svoje vprašanje v zvezi z zadnjimi 
dogodki v tej tovarni. Dr. Pin- 
cherle, ki Je poslal svoje vpraša

nje že 12. t. m., je prosil župana, 
naj mu danes odgovorijo, ker je v 
tovarni nastal resen položaj. De
mokristjani so to njegovo zahtevo 
zavrnili in župan mu je odvzel be
sedo. Končno je v spor posegel 
svetovalec Pittoni, ki je dejal, da 
je vprašanje CRANE-ORION zelo 
resno in da bi bilo dobro, da bi 
pristojni odbornik vsaj povedal, 
kaj in kako je občina doslej po
sredovala. Zatem je župan le pri
volil, da je dr. Pincherle prečital 
vsaj obvestilo ravnateljstva tovar
ne, ki je zapustilo tovarno, potem 
ko so prišli na delo tudi delavci, 
ki so jih odpustili. Šele na to je 
odbornik dr. Gasparo povedal, da 
se je občina za zadevo zanimala, 
da pa ni doslej dobila še nobene
ga pozitivnega odgovora; da občin
ska uprava sledi zadevi z zanima
njem in zaskrbljenostjo. V dvora
ni so bili tudi člani notranje ko
misije CRANE-ORION, ki so goto
vo odnesli zelo slab vtis o občin
skem odboru, ki ni hotel na noben 
način dati prednost vprašanju dr. 
Pincherla glede tako nujnega in 
važnega vprašanja.

Oddana gradnja 
pralnice v Lonjerju

Na Deželnem skrbništvu za Jav
na dela pri vladnem komisariatu 
so bila oddana na dražbi dela za 
izgradnjo javne pralnice v Lonjer
ju (16.230.000 lir — podjetje Inno- 
cente et Stipanovich) ter za ure
ditev parkirnega prostora za avto
mobilske cisterne pri Sv. Soboti 
(10.700.000 lir — podjetje Mari et 
MazzaroM),

legat dežele Furlani j a-Julijska Be
nečija. Predstavniki PSDI so se s 
deželnimi parlamentarci svoje stran
ke dogovorili o liniji, ki jo bodo 
zavzeli pri volitvah predsednika 
republike.

POSLANEC KD BELCI V RIMU

Ministru Spagnolliju 
prikazane potrebe 
tržaškega pomorstva

Tržaški demokrščanski parlamen
tarec Corrado Belci se je te dni 
v Rimu sestal z ministrom za tr
govinsko mornarico Spagnollijem, 
da bi mu predočil najvažnejša vpra
šanja, ki se tičejo nadaljnjega raz
voja tržaške industrijske In prista
niške dejavnosti. Tržaški predstav
nik je poudaril zlasti potrebo, da 
bi na ministrstvu za trgovinsko 
mornarico čim prej rešili vpraša
nje preureditve pomorskih zvez 
«pretežne državne važnosti)), zlasti 
v kolikor se tičejo tudi našega 
pristanišča, in to v trenutku, ko 
se potniški ladji «Satumia» in 
((Vulcania» odpravljata na zadnjo 
vožnjo, v končno razpremo. Pove
zani s tem sta tudi vprašanji pri
prave splošnega načrta za nadalj
nji razvoj Zavoda za industrijsko 
obnovo IRI, ki ima tudi v našem 
mestu številne industrijske obrate. 
Glede delovanja družbe Finmare 
v okviru omenjenega zavoda, je 
Belci izrazil upanje, da bo Trst 
matično pristanišče za nova plo
vila, ki bodo zamenjala obe nave
deni ladji. Tržaški poslanik je 
predočil ministru za trgovinsko 
mornarico tudi vprašanje, ki ga 
predstavlja potreba po čim hi
trejši aktivizaciji tržaškega zavoda 
za pristanišče ter izrazil upanje, 
da bo tudi glede načrta za grad
njo suhega doka v Trstu v dogled
nem času prišlo do ustrezne odlo
čitve. Pri tem pa je poudaril, da 
bi tržaški strokovnjaki rajši vide
li, da bi zgradili plavajoči dok, 
ker bi tako tudi precej prihranili 
na stroških.

Sklepi skupine 
pokrajinskih 
svetovalcev KPI

Skupina pokrajinskih svetovalcev 
KPI se je te dni sestala skupno 
s pokrajinskim tajnikom prof. Še
mo ter je razpravljala o položaju, 
ki je nastal po zadnjih upravnih 
volitvah, obenem pa so si razdelili 
delo za izvajanje volilnega progra
ma. Za vodjo skupine je bil po
novno imenovan svetovalec Colli, 
svetovalka Gerbec pa je bila ime
novana za tajnico skupine. Na se
stanku so potrdili veljavnost volil
nega programa in zahtevo, da se 
preneha z antikomunizmom in o- 
mejitvijo na levo z vzpostavitvijo 
novih odnosov s komunisti. Prav 
tako šo potrdili obveznost v volil
nem programu, da se bodo zavze 
mali za najširšo enotnost demo 
kratičnih sil v pokrajinskem sve 
tu, tako da bo pokrajina imela od 
ločilno vlogo v ekonomskem in so
cialnem življenju Trsta v okviru 
deželne ureditve. Spričo težavnega 
gospodarskega položaja je nujno 
potrebno, da se pokrajinska upra
va čimprej usposobi za vlogo, ki Ji 
pritiče. Zaradi tega skupina po
krajinskih svetovalcev KPI zahte
va, da se čimprej skliče pokrajin
ski svet, ki bo moral razpravljati 
o važnih programskih zadevah in 
o jasnih odločitvah. Taka disku
sija je nujna in je ne morejo, niti 
je ne smejo nadomestiti razgovori 
med ožjimi skupinami.

sti z namenom, da bi to področje 
postalo trgovinski most med se
vernim Jadranom in čezalpskimi 
deželami.

KPI obsoja način 
izvolitve deželnega 
delegata manjšine

V zvezi z izvolitvijo socialista De 
Sandreja kot manjšinskega dežel
nega delegata za volitve predsedni
ka republike, je izdal deželni od
bor KPI poročilo, v katerem ugo
tavlja med drugim, da ima Krščan
ska demokracija ustavne določbe 
za kos papirja, ki se uveljavlja ali 
krši ustrezno z njenimi ozkimi in
teresi. Ves postopek pri izvolitvi 
delegata manjšinskih strank v de
želnem svetu je težil k temu, da 
bi razdvojil demokratične sile in 
delavske stranke z diskriminacijsko 
politiko nasproti komunistom.

Na te spletke je žal pristala tu
di PSI, katere zastopnik je bil iz
voljen z 20 glasovi (sedmimi so
cialističnimi in 13 demokristjanski- 
mi), medtem ko so svetovalci PSI 
po drugi strani glasovali za demo
kristjana Berzantija. S tem so so
cialisti po mnenju komunistov na
pravili grobo napako, ki je v na
sprotju s političnimi stališči, kate- 
ra zagovarja PSI v deželi in tudi 
v nasprotju z dostojnostjo, ki bi 
morala vladati v odnosih med 
strankami.

Komunisti niso nikoli dajali iz
recnega pomena vprašanju mest 
in prednosti, čeprav bi po demo
kratičnih načelih in po zdravi pa
meti pritikal delegat prav njim, saj 
so največja manjšinska stranka z 
11 svetovalci. Oni vztrajajo na tem, 
da se mora o vseh vprašanjih, ki 
se tičejo delavskega razreda, raz
pravljati iskreno in da se je treba 
zato upreti vsem spletkam Krščan
ske demokracije v deželi in po vsej 
državi. Delavske stranke se mo
rajo enotno upreti takšnim meto
dam. S podpiranjem demokristjan- 
skih spletk pa se hrabri politično 
nazadovanje.

Odhod deželnih 
delegatov v Rim

Rim
Ber-

Danes bodo odpotovali v 
predsednik deželnega odbora 
zanti, podpredsednik Dulci in sve
tovalec De Sandre, ki se bodo ju
tri ob 10. uri udeležili skupne se
je parlamenta za izvolitev pred
sednika republike.

NA OPENSKEM STRELIŠČU

V nedeljo
počastitev spomina 
Tomažiča 
in tovarišev

V nedeljo, 20. dec. ob 15. uri, bo 
na openskem strelišču svečanost v 
počastitev spomina Pinka Tomaži, 
ča, Ivrna Ivančiča, Vinka Bobka, 
Ivana Tadnjala in Simona Kosa ob 
43. obletnici njihove mučeniške 
smrti pod fašističnimi streli.

Na letošnjo spominsko svečanost, 
ki spada v okvir proslav ob 20-let- 
nici zmagovitega zaključka našega 
osvobodilnega boja. in ki jo 
organizirajo pokrajinsko vodstvo 
ANPPIA, ANPI, FIAP in združenje 
političnih denortirancev v nacistič
nih taboriščih, so bili povabljeni 
tudi vsi preživeli tovariši s Toma
žičevega procesa.

PREMIERA V TEATRO STABILE

Lepa uprizoritev 
Shakespearove komedije 
«Kar hoče te»

Tudi gledališče Teatro Stabile se 
je ob 400-letnici Shakespeara od
dolžilo spominu velikega dramati
ka in izbralo v ta namen njegovo 
najbolj cenjeno komedijo «Kar 
hočete«. To je že četrta Shakespea. 
rova komedija, ki jo igra to gleda
lišče: leta 1957 je imelo na spore
du ((Mnogo hrupa za nič«, leta 1959 
((Ukročeno trmoglavko«, leta 1961 
pa ((Dvanajsto noč«.

Režiser Eripando Visconti si je 
zamislil izvedbo igre v glavnem ta
ko, kakor ši je človek pričakuje 
od tega Shakespearovega teksta, pol
nega duhovitosti, besednih iger in 
bleščečih domislic, a hkrati tudi 
dinamike. Prizori v gozdu, kjer po
teka večina igre, so pričarali pra
vo vzdušje in večina igralcev je z 
lahkotno in neprisiljeno igro dobro 
opravila svojo nalogo in zabavala 
občinstvo. Marisa Fabbri je s svo
jo ognjevitostjo in s hitrimi pre
hodi v lahko nadahnjeno melanho
lijo zelo dobro podala lik nežnega 
dekleta, a bila prepričljiva tudi v 
svoji moški preobleki. Pravega fi
lozofa in pesimista Jaquesa, neka
kega Hamleta v miniaturi, ki je 
morda ključna figura igre, je pre
pričljivo zaigral Franco Mezzera. 
Igro Marise Fabbri je dobro spo- 
polnjevala Nicoletta Rizzi v vlogi 
Rozalindine sestrične Celije, ves 
razplet igre pa je poživil Vittorio 
Francesconi v vlogi grajskega nor
ca. Zadovoljiv je bil tudi nastop 
vseh ostalih.

t Slovensko gledališče v Trstu
PREDSTAVE V KULTURNEM DOMU

Jutri, 16. decembra ob 20.30

Bratko Kreft;

((Po brezkončni poti))
Prizori iz Prešernovega življenja

Režija JOŽE BABIC
Kostumi ALENKA BARTLOVA 
Koreografija OLGA GORJUPOVA

Scena VLADIMIR RIJAVEC 
Glasba PAVLE MERKU’ 
Asistent režije MARIO URŠIČ

NASLEDNJE PREDSTAVE:
v četrtek 17. decembra ob 20.30 
v petek 18. dec. popoldanska ob 16. uri 
v soboto 19. decembra (zadnjič) ob 20.30

Abonmaji veljajo: red B v sredo 
red D v soboto

Vabila za vse navedene predstave so na razpolago od 11. do 
14. ure in ono uro pred začetkom predstave v upravi Kulturnega 
doma.

Nova telefonska številka gledališča je: 734265
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red C v četrtek

S Z zborovanja, ki ga je tržaška 
federacija KPI priredila na Trgu 
pri Sv. Jakobu v nedeljo, so po
slali ministrskemu predsedniku 
protestno brzojavko proti prihodu 
in sprejemu Combeja v Rimu.

Potreba po enotnem ravnanju prizadetih lastnikov zemljišč

Sestanek pri trgovinski zbornici 
v zvezi z gradnjo naftovoda
Sestanka so se udeležili župani vseh občin v pokrajini, pred
stavniki družbe, ki bo gradila naftovod in nekateri gospodarstveniki
Na tržaški trgovinski zbornici so 

se sinoči sestali župani tržaške, do
linske in nabrežlnske občine s pred
stavniki delniške družbe, ki bo gra
dila naftovod Trst-Bavarska. Sre
čanja se je udeležil poleg predsed
nika zbornice dr. Caidassija tudi 
piedsednik centra za gospodarski 
razvoj Padoa.

Dolinski župan Lovriha je pri
pomnil, da bo stališče dolinske ob
čine zavzel novi občinski odbor, ki 
ga morajo še izvoliti. Ta sestanek 
je bil bolj informativnega značaja 
in mu bodo sledili še drugi.

Z izgradnjo naftovoda so poveza
ni tudi interesi naših kmetov, ka
terim bodo razlastili zemljišča. Ka
kor smo na kratko že omenili v ne
deljski številki, bi bilo zelo korist
no in potrebno, da bi se kmetje, ozi
roma lastniki zemljišč, ki jih bodo 
razlastili ali zasedli za gradnjo naf
tovoda, združili v konzorcij. Tako 
bodo laže in bolj učinkovito branili 
svoje interese. Vse dosedanje Izkuš
nje kažejo, da posamezniki sami ne 
morejo učinkovito nastopati in da 
večkrat nasedajo prigovarjanjem, 
če ne ustrahovanjem. Združenje pa 
s sodelovanjem strokovnjakov, prav
nikov ln gospodarstvenikov laže in 
bolj učinkovito ter hitreje nastopi 
na pristojnem mestu v zaščito in
teresov posameznikov in skupnosti.

Zdaj je še čas, da se prizadeti 
kmetje iz tržaške, dolinske, repen- 
taborske, zgoniške in nabrežlnske 
občine ter iz tistih občin na Gori
škem, skozi katere bo speljan nafto
vod, sestanejo in ustanovijo svoje 
združenje. Zadeva je tako važna, da 
je ne smemo zanemarjati, tembolj, 
ker po toči, kakor pravi naš stari 
pregovor, ne velja zvoniti.

Nalezljive bolezni
V razdobju ob 1. do 10. t. m. so 

v tržaški občini zabeležili nasled
nje število nalezljivih obolenj: 

davica 4, škrlatinka 28, meningi
tis 1, ošpice 3, norice 19 (5 izven

Na fakulteti za naravoslovje 
in tehnologijo v Ljubljani je 
diplomiral za inženirja fizike 
JOŽKO REPINC iz Trsta. Pri
jatelji in znanci mu iskreno 
čestitajo. Čestitkam se pridru
žujeta tudi uprava in uredniš
tvo Primorskega dnevnika.

NAROČITE SE NA

PRIMORSKI DNEVNIK
ZA LETO 1965

že sedaj In ne čakajte novega leta.
Tako boste prejemaU list do konca leta zastonj in poleg tega 
že lepo slovensko knjigo.

Telefonirajte na Hov. tOJ TUMORSKI DNEVNIK 
DL ar. Frančiška 20

občine), šen 1, oslovski kašelj 1, 
vnetje priušesne slinavke 11, mal
teška mrzlica 1, rdečke 14, nalez
ljivo vnetje jeter 3, garje 1.

S 12. dec. je bil izžreban vstopni 
listek št. 02580 za razstavo v občin, 
ski galeriji, katerega lastnik prej
me umetniško sliko slikarja Gian- 
nija Brumattija. Dobitnik lahko 
sliko prevzame v občinski palači 
v sobi št. 124.

Konj povzročil 
delavčev padec

žrtev nenavadne nesreče je postal 
predvčerajšnjim popoldne 63-letni 
kmet Umberto Babich iz Ulice 
Schmidi 10, ki je uslužben pri dru
žini Sulich v Ul. Rio Primario 24. 
Babich je hotel pripeljati konja Iz 
hleva. Konj je sicer mirna žival, 
vendar je predvčerajšnjim, komaj 
je prišel iz hleva, nenadoma zbez
ljal in povzročil Babichev padec. 
Pri tem je Babich udaril z glavo 
v zid hleva. Ponesrečencu so doma
či priskočili na pomoč in nekaj mi
nut potem so ga z rešilnim avtom 
odpeljali v bolnišnico, kjer so ga s 
pridržano prognozo pridržali na 
nevrokirurškem oddelku zaradi ver
jetnega zloma lobanje, krvavitve lz 
desnega ušesa ter možganskega pre
tresa.

Včeraj-danes
ROJSTVA. SMRTI IN POROKE
V dneh 13. in 14. decembra 1964 

se je v Trstu rodilo 22 otrok, u- 
mrlo pa je 19 oseb.

UMRLI SO: 71-letnl Arrlgo las-
bez, 70-letnl Giuseppe Bolsi, 70-let- 
na Caterina Paschini, 52-letna Vlo- 
letta BouManger por. Camocino, 32- 
letni Umberto Sabino, 61-letna Sil
via Marchesi vd. Callinl, 52-letna Ma
ria Rotter por. Sohrammel, 79-letna 
Clelia Bunz vd, Daneluttil, 59-letna 
Caterina Bernardo, 52-letna Giusep- 
pina Maganja vd Cok, 45-letna Eve
lina Schillani por, Lapel, 85-letna 
Maria Ule vd. Marussi, 60-letna Te- 
resa Tremea por. Rigo, 69-lebnl Fe- 
derico Ruggeri, 67-letmi Luigi Salsa, 
54-letni Fabiano Corossi, 3 dni stari 
Paolo Amato, 73-letna Glusttna Gr
gič por. Gregori, 81-letna Maria U- 
mek vd. Marži.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(14. 12. — 20. 12.)

AU'Angelo d’oro, Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Marchio, 
Ul. Glrmastica 44; Nicoll, Ul. di
Servola 80; Alla BasIMca, Ul S, 
Giusto 1; Busoliini, Ul. Revoltella 
41; INAM Al Cedro, Trg Oberdan 
2; Manzoni, Ul. Settefontane 2. 

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(14. 12. — 20. 12.)

Ali 'Angelo d’oro, Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Marchio, 
Ul. Ginnastlca 44; N'l coli, Ul. dl
Servola 80.

širite

PRIMORSKI DNEVNIK

Božo Kos,
znani karikaturist iz Ljublja
ne, bo imel reportažo o slo
venski karikaturi, danes 15. de
cembra, ob 20.30 v Slovenskem 
klubu.

Vljudno vabljeni!

Prosvetno društvo Barkovlje

v ČETRTEK, 17. t.m. ob 20.30

VEČER
PAHORJEVE KNJIGE

Odlomke iz knjige «Pamik tro
bi nji« bo osebno bral pisatelj 
Boris Pahor. — Na razpolago 
bodo Pahorjeve knjige, ki jih 
bo na željo čitateljev pisatelj 
podpisoval.

BASEGGIO V KINU «MODERNO»

Suvereni mojstri 
dialektalne komedije

Baseggiova «goldonianska» igral
ska skupina je v kinu «Moderno» 
pri Sv. Jakobu sinoči poslednjič 
uprizorila komedijo Gina Rocca 
«Sior Tita paronn. Čeprav je to 
bila že tretja uprizoritev tega dela, 
je bila dvorana še kar dovolj za
sedena in prav gotovo nikomur 
od prisotnih ni bilo žal, da se je 
potrudil k Sv. Jakobu, saj se je 
lahko od srca nasmejal, ob smehu 
pa tudi užival v naravnost mojstr
skem kreiranju nekaterih osrednjih 
likov v komediji.

Sam umetnik Cesco Baseggio, ki 
je duša in srce vsega ansambla in 
nedosegljivi poustvarjalec Goldoni
jevih osebnosti, je v tem delu si
cer nosilec naslovne osebe, ki pa 
mu ne daje toliko priložnosti za 
uveljavljenje vseh njegovih vrhun
skih igralskih sposobnosti, kot mu 
jjih dajejo Goldonijevi liki. Kljub 
temu je njegova igra blestela s 
svojo umirjenostjo in absolutno su
verenostjo v obvladanju vseh tistih 
izraznih sredstev, ki so lastna sa
mo velikim igralcem. Več prilož
nosti za učinkovito podajanje svo
jih vlog sta imela Toni Barpi kot 
hlapec in konjar Serafin in Gior- 
gio Gusso kot «radicio» Nang. Oba 
sta s svojima izrazito komično 
poudarjenima likoma izzvala spro
ščen smeh in aplavze pri odprti 
sceni. V njuni igri je vse naravno, 
pfistno in njuna komičnost učin
kuje sproščeno in neposredno. Ze
lo uspel lik je ustvarila tudi Wan- 
da Benedetti kot kuharica Carlot- 
ti pa tudi vsi ostali nastopajoči 
so se lepo vključili v celotni an
sambel, ki ga odlikujeta izredna 
homogenost in dovršena vigranost.

Res žalostno dejstvo za Trst je, 
da mora tako odlična igralska 
skupina tako uglednega italijan
skega dialektalnega gledališkega u- 
metnika, kot je Cesco Baseggio, 
nastopati v tako periferni in ne
primerni dvorani. Po drugi strani 
pa je treba Baseggiu šteti v priz
nanje, da je kljub temu prišel po
nosno v Trst, kjer lahko tudi v 
tako neugodnem ambientu čuti to
ploto in hvaležnost resničnih lju
biteljev gledališke umetnosti.

Danes in jutri bo Baseggiova 
skupina uprizorila znano Goldoni
jevo komedijo «Krčmarica» in 
vsem našim ljubiteljem gledališča 
toplo priporočamo, da si jo ogle
dajo.

j. k.

Gledališča
VERDI

Jutri ob 20.30 za red C v vseh 
prostorih tretja predstava Donizetti- 
jeve opere «La Favorita« z istim* 
nastopajočimi kot pri prejšnjih pred
stavah.

Pri blagajni gledališča se nadalju
je prodaja vstopnic za prvo predsta
vo opere «Ariama v Naksosu« Ri
harda Straussa, in opere »Mavra* 
Igorja Stravinskega, ki bo v četrtek 
ob 20.30 za red A v parterju in ‘O" 
žah ter za red B na galerijah

Orkester gledališča Verdi, dirigent 
Franco Capuana.

<rZadeva je končana» 
na radiu Trst A

V četrtek 17. 12. 1964 ima slo
venska tržaška radijska postaja 
na sporedu radijsko dramo «Zade 
va je končana» avtorja Franca Je 
ze, qa katero je prejel prvo na 
Brado na natečaju za izvirna ra 
dijska dramska dela v slaven 
skem jeziku, ki ga je razpisala I 
talijanska Radiotelevizija.

Motorist v vespo
Na cesti med Borštom In Boljun- 

cem je predvčerajšnjim okrog 20. 
ure 16-letni vajenec Darij Grlžan- 
člč Iz Ul. Bolto 2 s svojim motor
nim kolesom TS 23827 trčil v ve
spo TS 34243, ki jo je vozil nje
gov prijatelj 16-letni vajenec Adria
no Ferluga iz Ul. Forti 78. Zaradi 
nenadnega sunka sta se oba vajen
ca prevrnila ter se laže pobila in 
ranila. Z rešilnim avtom so ju pre
peljali v bolnišnico, kjer so jima 
nudili prvo pomoč. Oba se bosta 
moreta pArnvHi en teden.

Nazionaie 16.00 «L’amaro sapore de 
potere« Henry Fonda, Clift Robert
son.

Arcobaleno 15.30 aGiallo a Creta« — 
Technicolor

Excelsior 16.00 «Concerto per un as- 
sassino« Robert Hussein. Prepove
dano mladimi pod 14. letom.

Fenice 15.00 «11 magnifico cornuto« 
Ugo Tognazzi, Claudia Cardinal*' 
Prepovedano mladini pod 14. le" 
tom.

Grattacielo 16.00 «11 diario di una 
cameriera« Jeanne Moreau. Prepo
vedano mladini pod 18 letom.

Alabarda 15.30 «La battaglia di Fort 
Apaches« Colorscope. Lex Barker.

Filodrammatico 16.00 «Danza maca- 
bra« Prepovedano mladimi pod l8' 
letom.

Aurora 16.30 «1 gemetli del Texas».
Cristallo 16.30 «1 due seduttori« Mar

iom Brando. Technicolor.
Capitol 16.30 «1 doki inganni« Cs- 

therine Spaak, Jean Sorel Prepo
vedano mladini pod 16. letom.

Garibaldi 16.30 «La primavera roma
na delila signora Stone« Technico
lor. Prepovedano mladimi pod la
ktom.

Impero 15.00 «In cerca d’amore».
Vittorio Veneto 14.30 18,00 21.30 «L3- 

wrence d'Arabia» Technicolor. Alec 
Guinnes.

Moderno 21.00 Igralska skupine C®- 
sca Baseggia: «La locandiera« in 
enodejanka «Signor si».

Astra Danes počitek, jutri ob 16-80 
»Lord Brummel«

Astoria 16.30 «11 re det falsari« Jean 
Gabin.

Abbazia 16.00 «La nave piti scassata 
deli 'eseroiito« Jack Lemmon, Patrt- 
cia Driscol.

Ideale 16.C0 «Attacco a Okinavva«.

Smučarski izlet SPUT. Dne 20., itl- 
in 27. t.m. priredi SPDT smučarski 
izlet v Kamniške planine (Velika 
planina). Vpisovanje v Ul. GePPa 
št. 9-1I.

Darovi in prispevki
Namesto cvetja na grob tragično 

umrlega zdravnika v Postojni dr- 
Zorka Ščuke poklanja N.N. 2000 lir 
za Dijaško Matico.

V počastitev spomina pok. Franč
ka Caharije daruje Jože Štrukelj 
2000 lir za Dijaško Matico. V poča
stitev rpomina sina Pinka Tomažič* 
daruie nama Ema 5000 lir za sklad 
Sergija Tončiča V počastitev spo
mina pok. Pinka Tomažiča daruj® 
stric Just 1000 lir za Dijaško Mati
co in 1000 lir za Glasbeno Matico.

Mali oglasi
SINTETIČNE PREPROGE in pre" 
proge za hodnike iz plastike «Ba‘ 
latum« in «Meraklom». Moderno 
pokrivanje podov s plastiko, gum0> 
«Moquette» in ploščice «Rikett»- 
Hitra naprava s specializiranih* 
osebjem. A.R.P. ITALPLAST, Trs«. 
Trg Ospedale št. 6, Tel. 95-919. 
PRI MAGAZZINU FELICE — Trst- 
Ulica Carducci 41, DOBITE: ženske- 
moške in otroške dežne plašče, bun
de, hlače, jopiče in srajce najboljil*' 
vrst in znamk po najnižjih cenab. 
PRI RINOTECNICA, Trst, UlK* 
Teatro Romano 9, DOBITE: praln« 
Stioje CANDY, REX, INDESIT, ZOP' 
PAS in CASTOR po najnižji ceni. 
Velika izbira PECI na plin, drva. 
kerozen. ŠTEDILNIKE, HLADILNI
KE In TELEVIZORJE najbolji'® 
znamk.
Različne štedilnike na drva ln 
nog, na plin m elektriko, različne 
peči, trajno goreče in na kerozen. 
pralne stroje in hladilnike znamke 
REX In INDESIT. Plačilo po dogo
voru, tudi na obroke dobite P*” 
CARLU BRUS1N1, Trst, Ul. C. Ba
tisti št. 20 Tel 2*041 
AVTOMOBILE nove takojšnja 1«°' 
čitev FORD TAUNUS 17M 1500 CON- 
SUL CORTINA. HILLMAN SUPE» 
M1NX . HILLMAN IMP 875 c.c. Na
ročila ln takojšnja izročitev B1AN" 
CHINE. Prodaja tudi na obroke, B" 
lica Geppa št 12.
DAKVVIL — Plazza S Gtovanni « 1 
Dobite ure. različne predmete za <-3' 
rila — natančna in vestna poprav*' 
la ur ln zlatnine.
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PO HUD! NESREČI V NEDELJO PRI BOLJUNCU

Zaradi nespametnega drvenja 
motorist v smrtni nevarnosti

Vozačev o zdravstveno stanje je skrajno resno zaradi lobanjskih 
poškodb, njegov sopotnik pa se bo moral zdraviti okrog 40 dni

Nespametno drvenje z motorjem, 
je bilo predvčerajšnjim popoldne 
usodno za dva mladeniča, ki sta se 
hudo ponesrečila pri Boljuncu. Eden 
teh, 22-letni Giovanni Makovec iz 
Ul. Bolto 6 se v bolnišnici bori s 
smrtjo, njegov- sopotnik, 34-letnl Al
bino Barecca iz Ul. Boito 2, pa se 
bo moral zdraviti 40 dni.

Bilo je okrog 14. ure, ko je Ma
kovec vozil svoj motor «parilla» TS 
30734 iz Prebenega proti Boljuncu. 
Na motorju se je peljal tudi Barec
ca, ki je sedel na zadnjem sedežu. 
Nesreča se je pripetila v bližini km. 
5+700, kjer je Makovec, ki je sklo
njen sedel na motorju, izgubil ob
last nad strojem. Motor je z vso br
alno zavozil s ceste, visoko odskočil 
v obcestnem jarku in padel spet na 
cestišče, kjer sta obležala tudi Ma
kovec in Barecca.

Nekaj časa potem so oba ponesre
čenca z rešilnim avtom prepeljali v 
bolnišnico. Makovca so nujno spre
jeli na nevrokirurški oddelek s stro
go pridržano prognozo. Hudo se je 
Pobil po glavi in je že bil v pred
smrtnem boju. Na istem oddelku 
so pridržali tudi Barecco, ki si je 
Pri nesreči zlomil desno nadlaket, 
se pobil po glavi ter se ranil po 
udih. Na kraju nesreče so prihiteli 
karabinjerji in opravili vse potreb
ne formalnosti.

Ravasini in gospodinjska pomočni
ca Edvige Odoncini.

Preiskava o tem umoru se je 
vlekla vrsto let. Giacomini je ved
no trdil, da je nedolžen. Porotni
ki sp ga na kraju spoznali za kri
vega poskusa umora zlatarja Tre- 
visana, a oprostili so ga obtožbe 
umora. Ker je bil aretiran leta 
1958 in deležen raznih pomilostitev 
kazni, bi mu ta potekla v aprilu 
prihodnjega leta. Zaželjene svobo
de pa ni dočakal: ko se je v sre
do pogovarjal z nekaterimi drugi
mi zaporniki, je nenadoma preble
del in povesil glavo. Zaman je bi
la vsaka zdravniška pomoč, ker 
ga je zadela srčna kap.

V baru «flavia» 
so ponovno kradli

Valentino Lutmann, upravitelj 
bara «Flavia» na Trgu Cagni, se 
bo moral odločiti, da sprejme v 
službo poklicnega policija, da mu 
ponoči straži bar. Verjetno ga bo 
to manj stalo, kot ga stanejo šte
vilne tatvine v baru, sicer se bo 
zgodilo, da mu bodo prej ali slej
aumiiiuiimiiiiiiiiiiitifiiiiifiiiiiititiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiHtmiiiiiimiiiiiiiiiiiiiimiiiiimiimiiiiiiiiiiimii
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tatovi ukradli še srajco, ki jo no
si na sebi.

Tatvin v baru «Flavia» je bilo 
že toliko, da se ne spominjamo 
več števila. Zadnjo so neznanci 
izvršili predvčerajšnjim ponoči, po
tem ko so razbili steklo stranskih 
vrat in tako prišli v notranjost. 
Kot vsakikrat so najprej izpraznili 
juke box in pobrali približno 10.000 
lir. Potem so pobrali transistor in 
radio «geloso», 20 kg. pražene kave 
in končno iz predala blagajne še 
3000 lir. Tatovi so potem nemote
no zapustili bar ter izginili brez 
sledu.

Agenti na komisariatu pri Sv. 
Savi Lutmanna že poznajo. Komaj 
so ga opazili med vrati so si bili 
že na jasnem, kaj se je zgodilo. 
Edino ena stvar je pri vsaki tat
vini drugačna: vrednost ukrade
nega blaga. Tokrat so tatovi od
nesli za 150.000 lir vrednosti. 
Preiskava je v teku.

PRISPEVAJTE za 
DIJAŠKO MATICO I

Avtomobilist podrl pešca 
ki je stopil s pločnika
PovožeHi pešec dobil hude poškodbe, zaradi 
katerih je njegovo življenje v nevarnosti

nesrečiia prejšnji petek ponoči, ko 
je vstala, da bi odšla na stranišče, 
in je nerodno padla.

Vijak padel delavcu na glavo
Sinoči okrog 18. ure so z rešil

nim avtom prepeljali v bolnišnico 
50-letnega kurjača Pasquala Decara 
iz Ul. Campanelle 124, ki je vkrcan 
na ladji «San Gioigio«, trenutno v 
popravilu v tržaškem arzenalu. Po
nesrečenca so pridržali na nevroki
rurškem oddelku zaradi podplutbe 
na glavi. Povedal je, da mu je ma
lo prej, ko je bil v strojnem od
delku ladje, padel na glavo vijak. 
Okreval bo v enem tednu.

Gramoz in led krivca 
dveh prometnih nesreč

Gramoz, ki so ga po trbiški ce
sti potrosili zaradi poledice, je bil 
Usoden za skuterista iz Nabrežine - 
kolodvor. Predvčerajšnjim zvečer 
Sta se 20-letna mizarja Ivan Ko- 
hau in Rudolf Milanič na vespi TS 
33037 vozila po trbiški cesti proti 
Opčinam. Ko sta privozila do. km 
7+300 sta zaradi brzine zdrsela po 
gramozu in ledu ter se prevrnila.
Pri padcu se je Milanič, ki je vo
zil vespo, pobil in ranil po desnem 
sencu in ličnici, Kobau pa se je 
udaril v glavo, se ranil po desnem 
sencu in začasno izgubil spomin.

Oba ponesrečenca so prepeljali v 
bolnišnico z rešilnim avtom. Ko- 

; bau se bQ moral zdraviti na nevro
kirurškem oddelku 10 dni, Milani
ču pa so nudili samo prvo pomoč 
in bo okreval v enem tednu.

Prav tako zaradi poledice na ce
ri; med Hrpeljami in blokom na 
F ~ku, se je predsinočnjim dogo- 
d'ia prometna nesreča, ki na srečo 
ni imela hujših posledic. Okrog 
21.30 se je 32-letni mehanik Edoar- 
do Demarchi iz Ul. A. Emo 49 vra
čal s svojim avtom, v katerem se 
je peljala tudi njegova žena, iz 
Hrpelj v Trst. Nenadoma je avto 
na ledeni ploskvi zdrsel, zaplesal 
okrog svoje osi in nato zavozil s 
ceste. Pri tem se je Demarchiieva 
v notranjosti avta pobila po glavi, 
levem sencu in levem stegnu; Pp- 
nesrečenko, ki je tudi izgubila spo
min, so z zasebnim avtom prepe
ljali v bolnišnico v Tršf, kjer So 
,io s prognozo okrevanja v dveh 
tednih sprejeli na nevrokirurški od
delek.

Obsojenca v zaporu 
zadela srčna kap

Preteklo sredo je v korone iških 
zaporih nenadoma umrl 43-letni 
Giuseppe Giacomini-Jakomin (znan 
tudi pod imenom «Slavko»), ki je 
bil leta 1960 obsojen od tržaškega 
Porotnega sodišča na 14 let zapora 
(od teh mu je bilo 7 let pomilo- 
ščenih. Nekoliko pozneje je bila 
pred prizivnim porotnim sodiščem 
ponovna obravnava in tedaj so po
rotniki Giacominiju rahlo znižali 
zaporno kazen.

Giacomini, ki je bil doma iz De
kanov, a je bival v naselju Zin- 
dis pri Miljah, je bil zapleten v 
žnani umor v Sentjerne.jski dolini, 
kjer so bili ponoči med 14. in 15. 
septembrom leta 1946 umorjeni v 
kleti neke vile tržaški zlatar Giusto 
Trevisan, njegova zaročenka Lidia 
................. ........... . hlinim......... ..........>„,,,.................................................... ............ .......................... ......."'"c.......

Vojni časi • so že zdavnaj minili, 
toda nekatere tržaške ulice so še 
vedno tako temne, kot v času za
temnitve. Ni čudno torej, da se na 
njih tako pogostoma dogajajo pro
metne nesreče. Ena teh ulic je tu
di Ul. Plavia, kjer je ponoči tema 
kot v rogu.. In prav v Ul. Fiavia 
blizu stavbe štev. 8, se je včeraj 
ponoči, nekaj minut po polnoči, 
dogodila huda prometna nesreča.

Tedaj je v smeri proti Zavijam 
32-etni Claudio Quarantotto iz Ul. 
Cimarosa 10 vozil svojo vespo TS 
22659. Nenadoma je z desnega ploč. 
nika stopil na cesto 63-letni mizar 
Umberto Franzin iz Domus Civica 
št. 7 in hotel prečkati cesto. Qua- 
rantotto je pešca zaradi teme pre
pozno opazil in čeprav je takoj pri
tisnil na zavoro, mu ni uspelo, da 
bi se mu izognil. Zaradi močnega 
sunka je Franzin padel in si pri 
tem polomil rebra ter si poškodo
val desni del pljuč. Pobil se je 
tudi po čelu, desnem komolcu in 
levem boku ter si zlomil levi gle
ženj. Ponesrečenca so z avtom RK 
prepeljali v bolnišnico, kjer so gfe 
nujno sprejeli na pljučno kirurški 
oddelek s pridržano prognozo. Na 
kraju .-hude. nesreče. :so - potrebne 
formalnosti opravili kgenSr promet
ne policije.

Smrtne posledice 
padca v stanovanju

Na ortopedskem oddelku bolnišni
ce je včeraj zjutraj podlegla poškod
bam 84-letna upokojenka Eugenia 
Pavlica vd. Calai iz Ul. del Bosco 
12. katero so v bolnišnico prepelja
li z rešilnim avtom 27. novembra. 
Pavličeva se je tedaj ponesrečila 
doma, kjer je nerodno padla ter 
si pri tem verjetno zlomila levo 
stegnenico.

V spalnici je padla
Včeraj popoldne so z rešilnim av

tom prepeljali v bolnišnico 78-letno 
gospodinjo Mario Daris vd. Barovi- 
na iz Ul. delle Linfe 33, ter so jo 
s prognozo okrevanja v treh mese
cih sprejeli na ortopedski oddelek 
zaradi verjetnega zloma leve steg
nenice. Povedala je, da se je po-

NA OBČINSKI SEJI OB 21. URI

Prizivi proti zakonu 167 
jutri pred občinskim svetom

v
Prizadeti kmetje naj osebno prisostvujejo poteku obravnave

Občinski svet v Gorici se bo se
stal v sredo, 16. decembra, ob 21. 
url. Dnevni red, ki ga je županst
vo razposlalo občinskim svetoval
cem, vsebuje devet točk. Najprej so 
županova sporočila, sledijo inter
pelacije, na tretjem mestu pa je 
razprava o prizivih lastnikov zem
ljišč proti izvajanju zakona 167 od 
18. aprila 1962. leta. To je nedvom
no osrednje vprašanje, s katerim se 
bodo ukvarjali občinski svetovalci 
ne tej in morda tudi na prihodnjih 
sejah, zakaj prizivi proti nespamet
nemu izvajanju zakona so tako šte
vilni in tehtni, da jih občinski svet 
nikakor ne bo vnogel proučiti na eni 
sami seji ter sprejeti odločitve. Ker 
su vse občinske seje javne, bi bilo 
umestno, če bi prizadeti kmetoval
ci prisostvovali poteku seje, da bo
do sledili njenemu poteku in obrav
navi vprašanja, ki je zanje nedvom
no življenjskega pomena.

Sledila bo obravnava načrtov jav
nih del, zlasti izgradnje kanaliza
cije, nekaterih personalnih vpra
šanj občinskih uslužbencev kakor 
tudi izgradnja ljudskih hiš, za ka
tere bo občinska uprava podarila 
zemljišče.

Z avtobusom v Trst 
h gledališki predstavi

Ob priliki predstave dela dr. 
Bratka Krefta o Prešernovem živ
ljenju in delu z naslovom «Po brez
končni poti», ki jo te dni predva
jajo z velikim uspehom v novem 
Kulturnem domu v Trstu, organi
zira Slovenska prosvetna zveza v 
Gorici avtobusni izlet v Trst, za 
četrtek 17. t.m.

Avtobus bo odhajal iz Gorice, -na 
Travniku ob 19. uri; vozil bo sko
zi Podgoro, štandrež, Sovodnje, 
Gabrje in Dol ter po isti poti tudi 
na povratku. Gena za vožnjo in
vstopnino k predstavi 1200 lir. Vpi-
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Preložena prizivna razprava 
zaradi smrti porotnika
Nastalo je juridično vprašanje, kako nadaljevati 
razpravo, ker predpisi predvidevajo, da se po- 

rotniški zbor med razpravo ne more menjati
Včeraj bi se morala pred priziv- ga porotnega sodišča. Gre 

nim porotnim sodiščem nadaljeva
ti obravnava proti večji skupini ob. 
tožencev, ki jih je porotno sodišče 
prve stopnje v Trstu obsodilo na 
razne zaporne kazni, oziroma tudi 
oprostilo, že v juliju lani. Od vseh 
sta bila na zaporno kazen obsoje
na samo dva mladeniča, ki sta bi
la obtožena ropa (obtožnica je tr
dila, da sta oropala lastnico neke 
tobakame), toda tožilcu se m po
srečilo, da bi dokazal njuno krivdo.

za 50-

Kot smo dejali, bi se morala ob
ravnava nadaljevati včeraj, ker sfe 
je formalno začela že pretekli te
den. Morali pa so jo odložiti, ker 
je predsednik Franz prejel malo 
prej sporočilo iz Vidma, da je v 
tamkajšnji bolnišnici umrl včeraj 
zjutraj ob 1,30 eden izmed porot
nikov sedanjega zasedanja prizivne-

ir ☆ KJE BOMO SILVESTROVALI ☆ ★

HOTEL «TRIGLAV» -
svohh^obrahli | Dalmatinoma 12, tel. 36129 priredi I redi tradicionalno silvestrovanje v

J . . . i . __x__________1. nln Unrrn r CII.

I HOTEL «TURIST» - LJUBLJANA, i HOTEL TRIGLAV ■ SEŽANA
la »,l «esiruvailjt' v
hotel «thiulav», hotel giu-
KTEhna in v RESTAVRACIJ! RI
BANA. Obvezen silvestrski menu 
3000 din vključno z rezervacijo. Za 
tridnevno bivanje vključeno s hrano. 
Crenočiščem m silvestrsko večerjo 
8<H)(j dir, Rezervacije sprejemamo v 
hotelu Triglav. Koper, tel '11650

Si vectrovanja z «AUR0R0»
Po.jvaini uraa «A<JRORA» ubve- 

Sča, da sprejema rezervacije za 
Silvestrovanja v Opatiji, na Reki 
(hotel «Jadran» z bazenom), v
Umagu, Ljubljani,, Zagrebu, Novi 
Gorici. Bovcu, Mostu na Soči itd.

Sprejemajo se tudi prijave za bo
žično in novoletno bivanje na
Lokvah (nad Novo Gorico) 

Podrobnejše Informacije dobite v 
Potovalnem uradu «AURORA», Trst, 
Ul Ctcerone 4. tel 29243
Silvestrovanje v hotelu «LEV»

(Jirexo: |a n„vega uiuuarnegu uo- 
tela n LE V» v Ljubljani vabi Trža
čane na prijetno silvestrovanje, ki 
Po v vseh prostorih hotela. Go
stom bo vso noč na razpolago 
hirzel bife. Odlični orkestri s priz
nanimi pevkami. V nočnem barii 
Mednarodni artistični program 

Prijave sprejema potovalni urad 
«AUROR.š» v Trstu. Ul. Cieerone 
4. 29 243
GOSTINSKO PODJETJE «GALEB»
* KOPER pruedi kakor vsako le-
*-o veliko silvestrovanje z bogatim 
hienujem v vseh svojih obratih.
Hotel «galeb», tai. 21605 - re
stavracija i'RIBA», tel. 21181 
" KAVARNA t,L02A>), tel. 21198 in 
^Bosti 1 ni «TA VERNA«. tel. 21322 — 
Rezervacije sprejemamo v obratih.

Igrajo priznani orkestri — Pri- 
Pciočamo se za obisk.

kot vsako leto veliko silvestrovanje vseh prostorih hotela — Bogat sil- 
z bogatim silvestrskim menujem v vestrski menu — Igra priljubljeni 
vseh prostorih hotela — Rezervaci- • orkester, 
je so obvezne.

GOSTINSKO PODJETJE « HOTEL 
JEZERO - BELLEVUE » - BOHINJ
vus vaui na silvestrovanje, ki bo v 
hotelih JEZERO in BELLEVUE v 
Bohinju — Preskrbljeno je za boga
to silvestrsko večerjo ~ V obeh ho
telih bo igral zabavni orkester — 
Izvršite si pedčasne rezervacije.

PARK KOTEL - NOVA GORICA
p,nuja veliko silvestrovanje v vseh 
prostorih svojega hotela — Rezer
vacije so nujhe — Pridite, prijetno 
se boste zabavali — Vstopnice so v 
piedprodaji v recepciji hotela — 
tel. 21442 — 21462.

TURISTIČNO GOSTINSKO PODJE
TJE «METR0P0L» fjRAN
FuRTOROZ vaoi na tradicionalno 
silvestrovanje v hotelu LUCIJA pri 
Portorožu in v vseh obratih v Pi
ranu — Rezervacije v recepciji ho
tela SIDRO v Piranu, tel. 73314 -- 
Trednevni penzion za novoletne 
praznike po izredno nizki ceni — 
Izbrani silvestrski menu z rezerva
cijo v hotelu LUCIJA — Sobe In 
prostori za silvestrovanje ogrevan'. 
Tel. 73235.

Obiščite slovito restavracijo
BELVEDERE nad Izolo. — Dnevno 
zabavna in plesna glasba. Se poseb
no vabimo na silvestrovanje, ki bo 
v vseh prostorih in v hotelu ZORA 
v Izoli. — Rezervacija v recepcijah 
hotelov, tel. 71233 — 71141.

suvanje na sedežu SPZ v Gorici, zacijo takih središč, kjer bodo or-
Ul. Ascoli 1-1., tel. 24-95, do srede 
16. t.m.

Tečaj o soc. boleznih 
za bolničarke v Gorici

V veliki dvorani šole za bolničar
ke, ki je poleg civilne bolnišnice v 
Gorici, je bilo v nedeljo prvo pre
davanje iz ciklusa predavanj o so
cialnih boleznih, ki so namenjena 
zdravnikom in pomožnemu zdravst
venemu osebju.

Zbrane je pozdravil pokrajinski 
zdravnik dr. Montagna, ki je po
udaril, da poseben zakon obvezuje 
ministrstvo za zdravstvo za organi-

ganizirali vrsto predavanj, da se 
z njimi izpopolnijo prizadeti zdrav
niki in zdravstveno osebje glede na 
socialne bolezni. Predvsem gre pri 
tem za pravočasno diagnozo In 
zdravljenje raka in drugih podob
nih tvorb, ki so čestokrat smrtne 
za bolnike.

Nato je govoril dr. Marchesini, ki 
je med drugim poudaril, da je na
pačno naziranje, da je rak v ve
čini primerov smrten ter navedel, 
da je ta bolezen v 50 odst. ozdrav-

V KLUBU S. GREGORČIČ V GORICI

Zanimivo Kreftovo predavanje 
o njegovem delu o Prešernu

Kratkometražni filmi tržaškega) amaterja A. Žerjala
V okviru kluba «Simon Gregor

čiči> sta bila v preteklem tednu 
v dvorani na Verdijevem korzu 
dva zelo dobro obiskana in zani
miva kulturna večera.

V sredo je svoje kratkometraž- 
ne barvne filme prikazal kino- 
amater Alojsa Žerjal iz Trsta, ka
terega gorička publika že pozna 
iz prejšnjih let. Žerjal je 'številnim 
prisotnim, med katerimi smo opa
zili mnogo planincev, prikazal svo
je filme o Dubrovniku, o Ohrid
skem jezeru, o Jajcu, o Krasu, 
«Zmaj» in na koncu še svoj naj
novejši film z naslovom «Tako se 
je začelo...«, ki je. bil posnet na

ljiva na ženskih prsih in v do 92 kraiki obali ™ed Devinom in Ses-
odst. pri obolenjih na maternici.

Govorila sta še prof. Destro in 
prof. Miani, ki ita med drugim po
udarila važnost pravočasne diagno
ze pri tej vrsti bolezni.

Ijanom in za katerega je dobil le
tos poleti prvo nagrado na nacio
nalnem natečaju kinoamaterjev v 
Sesljanu.

V petek je goriška publika po-
miiimtiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiitiiiinmmiiiiiimiiiifiimiiiiiiiiiiiiiiaiitiiiiiiiiiiiiiiiititiiiiiiiiiiiitiiiiiiitiiitiiimniiiiitiiiiitiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiititiitliijiiimtiiiiiiiiiiiiiiiiii

S SEJE ODBORA TRGOVINSKE ZBORNICE

Še vedno možnost za terminal 
naftovoda ob izlivu Soče
Potrebna je večja povezanost raznih ustanov in organov za pred
ložitev važnih gospodarskih problemov pri višjih organih

Pod predsedstvom inž. Rigonata . žiti v obravnavo vse pokrajinske 1 torja Komaulija z Vrha št. 41. Pri
‘ probleme, ki se tičejo industrije, pregledu so zdravniki ugotovili, da
Irmotiiotiro nKrtniit«.« nKni>/v>nič4-Trn .

letnega profesorja tehnologije Vin- 
cenza Messino, ki je bil rojen bli
zu Catanie, a je živel in vršil svoj
poklic v Vidmu. Na začetku seda- _____ r_______  __ __ ___ ___
njega prizivnega porotnega sodišča I vila med odborniki živahna debata, 
je bil izžreban za porotnika. Pred- prj kateri so ugotovili pomanjklji-

se je te dni sestal na seji odbor 
trgovinske zbornice v Gorici.

Na začetku seje je predsednik ob
širno poročal o sestanku pri gori- 
škem prefektu, katerega so se ude
ležili tudi predsednik pokrajinske 
uprave, župan jz Tržiča Romani ter 
odbornik Bagon. Poročal je tudi o 
potovanju posebne goriške delega
cije v Rim. V tej delegaciji sta bila 
poleg inž. Rigonata še pokrajinski 
odbornik Pecorari in župan iz Tr
žiča ter so obiskali ministrstvo za 
industrijo in za trgovsko mornarico.

Inž. Rigonat je poudaril, da so 
bile rimski vladi predložene razne 
pritožbe proti namestitvi naftovod- 
nega terminala ob ustju Soče ter 
je dodal, da sta še vedno v pro
učevanju oba načrta za terminal, 
Usti ki ga predvideva ob izlivu Soče 
in oni za žavlje. Glede obeh še 
ni bil sprejet dokončen sklep in 
družba SIOT je dobila za enkrat 
le pooblastilo, da lahko začne z 
gradnjo predora pod Alpami. Pred
sednik je dodal, da bo o tem važ
nem problemu razpravljala še po
sebna tehnična komisija pri dežel
ni vladi, v kateri sta tudi dva za
stopnika trgovinske zbornice iz Go
rice.

O tem problemu se je nato raz-

lilNO IKiX 8* HOM E14
Predvaja danes, 15. t. m. ob 19.3« uri VVarner Bros film:

FBI CAPE CANAVERAL
Igrajo: JACK KELLV in RAY DANTON

Veliko silvestrovanje v hotelu
SLON - LJUBLJANA v vseh pro
storih kavarne, klubskih prostorih, 
v baru, v restavraciji in v kleti — 
Rezervacije sprejemajo: za resta
vracijo, klet in banketno dvorano 
JOŽE FAFLIK, od 11. do 13. ure 
ter od 19. do 21. ure — Cena silve
strskega menuja dir 5.000,— ; 
za kavarno in klubske prostore pri 
blagajni v kavarni od 17. do 21. ure 
— Konzumacija z rezervacijo din 
2.000.—;

z?* bar: EMIL JANKOVIČ od 22. do 
24. ure — Konzumacija z rezerva
cijo din. 3.500.—.
Za razpoloženje gostov ob koncu le
ta 1964 bodo skrbeli štirje plesni 
ansambli, v baru pa še posebej 
mednarodni artistični program — 
Iniormacije po telefonu 20641 - 20645 
Za trodnevnl penzion s silvestrsko 
večerjo:
soba z 1 posteljo ln tušem din 20.700 
soba z 1 p. in kopalnico din 21.700 
soba z 2 posteljama dir 17.000 
soba z 2 postelj, ln kopal, din 19.200

GRAND HOTEL «UNI0N» -
LuuiiGoANA vaoi svoje cenjene 
goste na silvestrovanje — Rezerva
cije za restavracijo sprejema šef 
strežbe — Cena silvestrskega me
nuja din. 3.500 — Igral bo trio VI- 
TAL AHAČIČ.

HOTEL MANTOVA - vrhnika
prireja lepo silvestrovanje — Pridi
te, prijetno vam bo — Rezervacije 
so potrebne.

JAMSKA RESTAVRACIJA • PO-
tuudrtA priredi veliko silvestrova
nje v vseh prostorih restavracije — 
Silvestrska večerja in ples 3.500 din. 
Igral bo priznani orkester ln peli 
bodo firlznanl pevci — Rezervacije 
v restavraciji, tel. 68.

HOTEL KRAS • POSTOJNA pri
reja bogato silvestrovanje — Nujne 
so rezervacije, tel. 100.

včerajšnjim zvečer mu je nenado
ma postalo slabo. Takoj so ga pre
peljali v bolnišnico, kjer je kmalu 
nato umrl zaradi srčne kapi.

Včeraj zjutraj je odv. Antonini 
na kratko počastil spomin pokoj
nega porotnika ter v svojem go
voru poudaril pomen in vlogo 
((ljudskih sodnikovi). Pokojnika sta 
se s kratkima nagovoroma spomni
la tudi predsednik Franz in gene
ralni prokurator dr. Mayer.

Takoj nato so razpravljali o vpra
šanju kako naj se nadaljuje obrav
nava. Vprašanje je zanimivo iz či
sto juridičnega stališča, kajti ka
zenski postopek predvideva določe
ne pogoje za obravnave. Križali so 
se razni predlogi, toda bili so vsi 
odbiti, ker so nasprotovali predpi
som, ki predvidevajo, da se ne mo. 
re menjati sestava porotniškega 
zbora med procesom. Spričo tega 
so odložili obravnavo na pomla
dansko zasedanje.

Obramba priprtih obtožencev je 
zahtevala, da bi ju izpustili iz za
pora. Sodišče bo o tej zahtevi skle
palo v prihodnjih dneh.

Prijeli so tatiča 
s transistorjem pod roko

19-letni Anton J. je pred nekaj 
tedni prišel ilegalno iz Jugoslavije 
in komaj se je pojavil v našem 
mestu, je takoj začel krasti. Svo
jo tatinsko kariero pa je zaklju
čil v koronejskih zaporih, kamor 
so ga pospremili agenti letečega 
oddelka.

Prejšnji petek so agenti, ki so 
patruljirali v okolici kolodvora, o- 
pazili dva moška, ki sta tekla v 
smeri proti Obrežju. Ker se ji
ma je zdelo to sumljivo, so 
dohiteli ter ustavili. Izkazalo se 
da je 39-letni delavec Salvatore Gi- 
liberti iz Ul. delle Lodole 11 te
kel za Antonom, ki mu je malo 
prej ukradel transistor.

Giliberti je povedal, da se je 
malo prej moral oddaljiti za nekaj 
trenutkov ter je pustil na klopci 
v Ul. F. Gioia, svoj transistor. To 
je bilo sicer nespametno dejanje, 
toda ko se je Giliberti vrnil, je 
videl Antona, kako se je skušal 
izmuzniti z njegovim transistorjem 
pod roko. Začel je teči za njim 
in na srečo so tedaj prihiteli a- 
genti.

Na kvesturi Je Anton vztrajno 
zanikal, četudi je pri sebi še vedno 
imel transistor. To pa mu ni nič 
koristilo, ker je že par ur potem 
sedel v zaporu.

Na ženitovanju si je 
zlomila nogo

Med svati, ki so so udeležili vče
raj popoldne ženltovanja pri Fran
cu Klincu v Gorici, Ul. Don Bosco 1. 
je bila tudi 27-letna Pia Trevisan 
lz Gradiške, Ul. Galilel 5. Svatova- 
nje pa se je zanjo slabo končalo, 
ker je okrog 17.30, ko je šla po 
stopnicah pred hišo, padla in si pri 
tem zlomila nogo. Odpeljali so jo v

vo oovezavo med raznimi gospo
darskimi faktorji na Goriškem v 
številnih problemih, med katerimi 
je tudi zadeva naftovodnega termi
nala. Zato so poudarili nujno po
trebo večje povezave ustanov, orga
nizacij In krajevnih poslancev, ki 
morajo najti skupno osnovo za 
predložitev važnih krajevnih pro
blemov pri vladi v Rimu in pri 
deželni upravi. To je nujno potreb
no, da se preprečijo kontrasti za
radi različnih metod in naziranj, 
ki so goriškemu gospodarstvu škod
ljivi zlasti v tem kočljivem trenut
ku za goriško pokrajino, ki se na
haja v težavnem gospodarskem po
ložaju in je treba preprečiti njeno 
izolacijo prav v času, ko se urejuje 
deželna uprava ter je treba predlo-

kmetijstva, obrtništva prevozništva 
in trgovine.

Predsednik je na seji poročal tu
di o razgovorih pri ministrstvu za 
industrijo v Rimu o težavnem po
ložaju pri tovarnah «Cotonlficio 
triestino«. Odbor ji nato obravna
val razne upravne probleme in med 
drugim jidobril spremembo nekate
rih postavk v proračunu za leto 
1964, kakor tudi nekatere ukrepe 
v korist uslužbencev trgovinske 
zbornice.

Požar zaradi okvare 
na naftnem grelniku

V noči od nedelje na ponedeljek 
se je vžgal naftni grelnik v občin
skem otroškem vrtcu v Ul. Rocco 5 
v Gorici. Nesreča se je pripetila za
to, ker je iz grelnika uhajala nafta. 
Gasilci so plamen pogasili v približ
no pol ure. Skoda je malenkostna.

Drevi v Steverjanu 
predavanje o kletarstvu

Drevi ob 19.30 bo v osnovni šoli 
na Valerišču v Steverjanu preda
vanje o kletarstvu in vinarstvu. 
Predaval bo strokovnjak Ivo Forna- 
siero iz Spesse. Predavanje prireja 
odbor za zaščito briških vin.

Dvoranica v Pevmi 
je na razpolago

Dvoranica v Pevmi, ki jo je svoj 
čas uporabljalo domače prosvetno 
društvo, je že nekaj časa prosta 
Kdor bi jo hotel uporabiti za kakr
šen koli namen, morda tudi za skla
dišče, naj se zglasi pri lastniku.

Šel je na senik 
pa je padel z lestve

Včeraj okrog 12.45 so pripeljali 
v goriško bolnišnico 49-letnega Vik-

novno napolnila klubsko dvorani
co. Ob tej priliki smo opazili mno
go profesorjev in dijakov. Spora
zumno z vodstvom Slovenskega 
gledališča v Trstu je pripravil go
rički klub predavanje ljubljanskega 
dramaturga in pisatelja dr. Bratka 
Krefta, ki je prikazal svojo zasno
vo igre o Prešernu «Po brezkončni 
poti«, ki jo je nalašč napisal za 
tržaško Slovensko gledališče ob pri
liki otvoritvene predstave v Kul
turnem domu.

Predavatelja je predstavil pred
sednik Marko Waltritsch, ki je pri
kazal zbranim poslušalcem njegovo 
osebnost. Dr. Kreft je v svojem 
predavanju prikazal Franceta Pre
šerna kot človeka z vso njegovo 
okolico, z znanci, sorodniki, pri
jatelji in nasprotniki. Popeljal nas 
je, na podlagi dokumentov izmed 
katerih so nekateri prišli na svetlo 
šele pred kratkim, v malomeščan
ski svet tedanje Ljubljane, v šte
vilne mahinacije proti za tiste čase 
revolucionarnemu Prešernu, ki je 
bil številnim dobrostoječim gospo
dom trn v peti. Iz predavateljske
ga prikaza so se vrstili razni Ko
pitarji, Čopi, Kastelci, Wol/i, Pri- 
micove Julije, Ane Jelovškove in 
še mnoge druge osebe. Mnogi iz
med poslušalcev so prvič zvedeli 
zanje in za skrivnostne prikaze živ
ljenja našega največjega pesnika 
ter so predavatelju sledili z nape
tim zanimanjem. Da je publiko dr. 
Kreft docela prevzel je dokaz v 
dolgem aplavzu ki ga je bil dele
žen ob koncu predavanja.

V zahvalnih besedah je predsed
nik V/altritsch naglasil potrebo po 
takih kvalitetnih predavanjih, s ka
terimi držimo tesne stike s slo
vensko kulturo v Sloveniji. Jutri 
zvečer, v sredo 16. decembra ob 
20.30, bo v klubu zadnje letošnje 
predavanje. V stari fevdalni svet 
goriških Brd ms bo popeljal prof. 
Rado Bedmržik ki bo predaval o 
fevdalcih in o njihovih gradovih.

DVE AVTOMOBILSKI NEZGODI

Pri Gabrjah in Rdeči hiši 
sta vozača zavozila s ceste

Industrialec Mattuoni se bo zdravih 30, Pa- 

hor iz Štandreža pa 20 dni zaradi poškodb

ima zlomljenih več reber, ter so ga 
pridržali za 25 dni na zdravljenju.

Komauli je povedal, da je šel v 
nedeljo popoldne okrog 16.30 po 
lestvi na domač senik, da bi pripra
vil krmo za živino. Pri tem pa mu 
je spodrsnilo, da je padel na tla 
in si prizadejal navedene poškodbe.

Preteklo nedeljo okrog 15. ure se 
Je peljal po državni cesti proti Do
lu s svojim avtom Lancia-Flavla 
50-letni industrialec iz Vidma Bru
no Mattloni. Nedaleč od cestarske 
hiše blizu Gabrij pa je najbrž za
radi spolzke ceste avto zdrsel s ce
ste. odsekal obcestni kamen .-n po
lomil mlado borovo drevesce ter 
odletel nazaj na sredo ceste Prt 
tem je bil resno ianjen šofer dat- 
'ioni k1 so ga z avtomobilom Žele 
nega križa odpeljali v goriško civil
no bolnišnico. Tam so mu ugotovili 
zlom noge in poškodbe na obrazu s 
prognozo okrevanja v 30 dneh. Po 
pregledu so ga z istim rešilnim vo
zom odpeljali v bolnišnico v Vidmu.

Zapisnik o nesreči Je napra.da 
cestna policija iz Gorice, ki je ugo
tovila precejšnjo škodo na vozilu 
zlasti na njegovi levi strani, kjer 
)t zadel v drevo.

Druga avtomooilska nesreča se 
je pripetila v soboto okrog 23. ure 
v bližini Rdeče hiše. Ob tej Uri 
sta se 46-letni GUerrino Ziani iz 
štandreža. Ul. Trevigiano 15 in 40-

................................. ..................... . ........... ..........................

INTERPELACIJA DEŽELNIH SVETOVALCEV KPI

Za preimenovanje ulic v Doberdobu 
je pristojna deželna uprava
Svetovalca Jarc in Bergomas sprašujeta odbornike, kdaj bodo 
sprejeli sklep občinskega sveta v Doberdobu, da se ulice ime

nujejo po slovenskih pesnikih in pisateljih
Deželna svetovalca Jožef Jarc in cenza Della Morte iz Ločnika Ul.

Fulvio Bergomas sta poslala pred
sedniku deželnega odbora Interpela
cijo o sklepu občinskega sveta v 
Doberdobu septembra 1961. leta, da 
se nekatere ulice v vasi imenujejo 
po slovenskih pesnikih in pisate
ljih. Na podlagi obstoječih zakonov 
je moral sklep romati po raznih 
uradih — prefektura, intendanca 
za spomeniško varstvo, ministrstvo 
za javno vzgojo itd. Po raznih proš
njah, ki jih je občinska uprava po
slala pristojnim organom, naj po
hitijo z odgovorom, je ministrstvo 
za javno vzgojo piepustilo s pismom 
od 10. decembra 1962. leta odloči
tev goriški prefekturi, 24. oktobra 
letos pa je prefektura sporočila ob
čini Doberdob, da ima deželna upra
va, kar zadeva loponomastlko, pri
stojnost odločanja v teh jezikovno 
mešanih krajih. Zato svetovalca 
sprašujeta odbornike, če so sezna
njeni s prefekturnim pismom in 
kdaj nameravajo sprejeti zadevne 
odločitve.

DVE PROMETNI NEZGODI
Trčenje treh tovornikov 
na cesti pri Farri

Včeraj okrog 14.30 so z avtom
civilno bolnišnico, kjer so jo prldr- j Zelenega križa pripeljali v goriško 
žali za 15 dni na zdravljenju. civilno bolnišnico 32-letnega Vin-

Rialto 27. Ko se je peljal malo 
prej z mopedom od Ločnika proti 
Gorici, ga je na Soškem mostu od 
strani zadel fiat 1500, da je padel. 
V bolnišnici so mu ugotovili samo 
nekaj odrgnjeni na vratu ter so 
mu nudili prvo pomoč, okreval bo 
v dveh dneh.

Včeraj pod noč so poklicali re
šilni voz Zelenega križa v Farro, 
kjer je bil pri prometni nezgodi 
ranjen 41-letni Carlo Vidoz iz Loč
nika Ul. Persoglia 20. Odpeljali so 
ga v civilno bolnišnico, kjer so 
mu ugotovili rano na čelu, udarec 
na lobanji s pretresom možganov 
in poškodbe na obrazu ter nogah. 
Pridržali so ga za 15 dni na zdrav
ljenju.

Vidoz je nekaj pred 18. uro vo
zil kamion po cesti v Borgo Grob 
ta pri Farri. Zagledal Je pred se
boj dva druga tovornika, ki sta 
bila ustavljena, Vidoz pa je mislil, 
da gresta naprej in je trčil od za
daj v prvi tovornik s tako silo, 
da je ta potem trčil še v tovornik 
pred njim. Poklicali so tudi go
riške gasilce, ki

Streljal je na zajca 
pa je zadel lovca

Briški lovci „0 v nedeljo zjutraj 
organizirali na Valerišču v Brdih 
lov na zajce. Ko je bilo zasledo 
vanje najbolj v teku, je neki lovec 
streljal na zajca, ki je švignil ne
daleč od njega proti gošči, pri tem 
pa Je zadel namesto njega svojega 
lovskega tovariša 44-letnega Bru
na Hlede z Bukovja 7. Takoj so 
poskrbeli za njegov prevoz v gori
ško civilno bolnišnico. Tam so 
zdravniki ugotovili, da Je bil zadet 
v desni roko in nogo in da je ostalo 
nekaj šiber tudi v mesu. Zato so 
ga pridržali za 10 dni na zdravlje
nju.

in tretji tovornik odpeljati v Za- 
graj, ker sta bila močno poškodo
vana. Pri tem so imeli nad tri ure 
dela.

Priletna ženica umrla 
zaradi izčrpanosti in mraza

Včeraj opoldne je Maria Milocco 
iz Ul. sv. Antona 55 v Gorici po 
telefonu obvestila kvesturo, da nje
ne podnajemnice, 74-letne Olge 
Vouk že nekaj dni ni bilo na spre- 

so morali drugi gled. Agenti so s silo odprli vrata
ter jo našli mrtvo na tleh poleg 
postelje. NI Izključeno, da je že
nica, ki je živela v revščini, umrla 
zaradi izčrpanosti in mraza.

letni Roman Pahor iz štandreža, 
Kraška ulica 47, ki sta se malo pre) 
zadržala v bližnji gostilni v Ul. Cra- 
vos, odpeljala v smeri proti Ulici 
Giustinlani. Na začetku te ulice 
pa je Ziani izgubil kontrolo nad 
vozilom s ceste ter treščil v nal- 
bllžji električni drog.

Iz razbitega vozila, Fiat 1100, so 
mimoidoči potegnili oba potnika 
ter poskrbeli za njun prevoz v civti- 
nci bolnišnico Tam so Pahorju ugo
tovili globoko rano na korenu nosa 
ter več poškodb na obrazu In ga ho
teli pridržati za 20 dni na zdravlje
nju. Pahor pa ni hotel ostati v bol
nišnici in se bo zdravil na domu. 
Bolj srečen je otl Ziani, ki Je dobil 
le nekaj odrgnin, ozdravljivih v 
treh dneh.

Zelo veliko škodo je utfpelo pri 
trčenju vozilo, pil katerem se je 
kar stisnil skupaj ves sprednji del. 
Zapisnik o nesreči je napravila cest
na policija, kateri je Ziani Izjavil, 
da so ga oslepile luči nekega avto
mobila, ki je šel malo prej mimo, 
kar naj bi povzročilo, da je zašel s 
ceste.

Klub «Slmon Gregorčič*
VEČERI OB SREDAH

V okviru večerov ob sredah 
bo jutri, 16 t. m. ob 20.30 url 
predaval v klubu «S. Gregor
čič« v Gorici, Verdijev korzo 13, 
goriški zgodovinar dr. Rado 
Bednarnk o

FEVDALNIH GRADOVIH 
PO NAŠIH BRDIH

Predavanje bodo poživljale 
skioptične slike in vmesne re
citacije.

VERDI. 17.00: «Tutti per uno — I 
Beatles«, angleški čmobeli film, 
zadnja predstava ob 22.

CORSO. 16.30: «Got mit uns« (Bog 
z nami), dokumentar o pruski 
zgodovini do danes. Zadnja pred
stava ob 23.

MODERNISSIMO. 16.00: «Soldato
sotto la pioggia«, S Mc (jucen 
in J Gleason. Crnobeli ameriški 
film

V1TTORIA. 17.15: «Landrti», D. Da- 
rieux ln M. Morgan, italijanski 
barvni film, zadnja predstava ob 
21.30.

CENTRALE. 17.00: «11 terrore del- 
1’Ovest«, J. Cainey m R Lane, 
ameriški čmobeli film, zadnja 
predstava ob 21.30.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna SORANZO, 
Verdijev korzo, 57, telefon 28-79.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 7,2 stopinje ob 
15. uri, najnižjo 0,4 stopinje nad 
ničlo ob 2. ponoči, povprečne dnev

ne vlage je bilo 90 odstotkov.



PRIMORSKI DNEVNIK 6 15. decembra 1964

IZIDI
•Bologna - Foggia In. 4-2
•Cagliari - Varese 1-1
•Catania - Mantova 1-1
•Inter . Sampdoria 3-2
•Juventus - Milan 2-2
•Lazio • Torino 1-1
Roma - ‘Messina 2-1

•Genoa . Atalanta 0-0
•L. Vicenza - Fiorentina —

(prek. zaradi megle) 
Prihodnje tekme (20. t.m.) 
Atalanta ■ Vicenza, Cagliari - 

Foggia, Fiorentina . Inter, Man
tova - Messina, Milan - Bologna, 
Roma - Juventus, Sampdoria - 
Lazio, Torino - Catania, Varese - 
Genoa.

LESTVICA
Milan 12 9 3 0 26 8 21
Inter 12 7 4 1 17 10 18
Juventus 12 7 5 2 12 7 15
Roma 12 4 6 2 16 12 14
Torino 12 4 6 2 13 10 14
Fiorentina 11 6 2 3 15 11 14
Bologna 12 5 3 4 15 9 13
Catania 12 4 5 3 15 14 13
Atalanta 12 3 6 3 6 6 12
Varese 12 3 6 3 12 13 12
Sampdoria 12 4 3 5 11 11 11
L. Vicenza 11 4 2 5 13 15 10
Foggia In. 12 3 4 5 8 13 10
Lazio 12 2 5 5 10 13 9
Genoa 12 2 5 5 8 13 9
Messina 12 3 2 7 7 15 8
Cagliari 12 1 5 6 8 15 7
Mantova 12 0 4 8 3 15 4

5. REDNI OBČNI ZBOR ŠPORTNEGA ZDRUŽENJA BOR

Predsednik: «Leto, ki je za nami, 
je eno najpomembnejših v življenju Bora»

športno združenje Bor je sinoči zaključilo s 5. rednim občnim zborom leto dni skrbnega in 
napornega dela in je začelo novo obdobje, ki se zaradi finančnih težav ne predstavlja v preveč rožnati 
luči. Te skrbi so težile vodstvo Bora tudi v preteklem letu delovanja. Toda s skrbnim gospodarjem in 
z varčevanjem so odborniki, pa čeprav s težavo, večkrat prebredli vse ovire in se tako z jasnimi ra
čuni, a tudi z vidnimi organizacij
skimi in športnimi uspehi pred
stavili članom na občnem zboru. 
Preteklo sezono, je v svojem poro
čilu navedel predsednik združenja 
Dušan Košuta, lahko označimo kot 
razmeroma mimo, a delovno ob

dobje. Ni bilo velikih pretresljajev 
ne v dobrem, ne v slabem pome
nu. Kljub temu pa lahko rečemo, 
da je bilo prav leto, ki je za na
mi, eno najpomembnejših v dose
danjem življenju združenja. Pre-
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12. KOLO 
A LIGE

Neodločeno 
med Juve 
in gostujočim 
Milanom

Obe točki 
za Inter

Milanu tokrat ni uspelo, da bi 
izšel z igrišča Juvrntusa, kot je 
bil navajen, s celotnim izkupič
kom. Sicer je bil blizu zmage, 
vendar se je Turinčanom posreči
lo tik pred zaključkom tekme iz
enačiti. Obe točki pa sta ostali v 
rokah Interja, ki se je moral pre
cej spotiti, da je spravil uporno 
Sampdorio na kolena. Tekma je 
bila živahna in malo je manjkalo, 
da niso gostje odnesli domov toč
ko. V nedeljskem kolu se je izka
zala tudi Bologna, ki je v drugem 
polčasu popolnoma zbegala Foggio 
in prišla do novih točk. Roma pa 
je tokrat presenetila z zunanjo 
zmago v Messim, s čimer je vsaj 
nekoliko popravila slab vtis, ki 
ga je puščala v prejšnjih nasto
pih.

Torino pa je v Rimu prisilil La
zio na delitev točk, kar se je po
srečilo tudi Atalanti v tekmi ' z 
Genoo, Vareseju v spopadu s Ca
gliarijem in Mantovi, ki je gosto
vala v Cataniji.

Tekmo Lanerossi Vicenza — Fio
rentina pa so morali zaradi megle 
v 10’ drugega polčasa prekiniti 
pri stanju 0:0.

NEPOPOLNI NAPOLI S CELOTNIM IZKUPIČKOM IZ TRSTA

Kljub vidnemu napredku 
Triestina ponovno poražena
TRIESTINA: Colovatti, Frigeri, 

Ferrara, Pez, Varglien, Sadar, 
Gentili, Dalio, Bernasconi, Cigna- 
ni, Novelli.

NAPOLI: Bandoni, Girardo,
Gatti, Corelli, Zurlini, Fraschini, 
Ronzon, J-uliano, Fanello, Spagno, 
Tacchi

STRELEC: Spagno v 72’ in v 
88’ iz enajstmetrovke.

SODNIK: Verazzano iz Parme.
Približno 6000-7000 gledalcev. V 

3’ sta se zaletela med igro Corel
li in Cignani in Tržačan je moral 
zapustiti igrišče za nekaj minut. 
Vrnil se je z veliko obvezo na 
glavi in je celo tekmo igral oma
mljen. Sodnik je opomnil Frige- 
rija. Kotov 6:4 (5:2) v korist Trie- 
stine.

Vsi upi, da se je z zmago nad 
Parmo začelo za Triestino novo. 
uspešnejše obdobje, so splahneli 
v nedeljo, ko so domačini zapusti
li igrišče vnovič poraženi. Rdeči 
so zaigrali sicer dobro, boljše kot 
na zadnji tekmi, toda nedeljski 
nasprotnik je bil zanje premočen. 
Napoli sicer ni nastopil v popol
ni postavi, a je vseeno prikazal 
hitro in zanimivo igro in je bil 
celo tekmo za razred boljši od 
domačinov.

Triestina ima sicer nekaj opra
vičil. Gentili ni še popolnoma 
okreval po nedeljski poškodbi, Ci
gnani pa je že v tretji minuti do
bil hud udarec, katerega posledi
ce so bile vidne vso tekmo. Ce je 
v drugem primeru treba poškod
bo pripisati nesreči, je za prvo 
kriv le trener, ki je poslal na 
igrišče igralca, ki ni bil zmožen 
pomemebnejših del.

Verjetno pa je bila usoda Tr
žačanov zapečatena že brez teh 
nevšečnosti. Kljub vidnemu na
predku je moštvo prikazalo mno
go pomanjkljivosti, predvsem v 
napadu, kjer je poleg omenjenih 
Gentilija in Cignanija, igral sa
mo Bernasconi, ki pa še vedno 
ne pride do izraza. Dalio in No
velli sta zaigrala bolj v prid o- 
brambe, ki je tako zdržala skoro

Bologna • Foggia In. (4-2) 1 1. — 1. Steno 1
Cagliari - Varese (M) X 2. Elaine Rodney 2
Catania . Mantova <1-1> X 1. — 1. Gibeppe 1
Genoa - Atalanta (0-0) X 2. Desaix 2
Inter - Sampdoria (3-2) 1 3. — 1. Glasgovia 1
Juventus - Milan (2-2) X 2. Radar X
L.R. Vicenza . Fiorentina nevel. 4. — 1. Carantano X
Lazio . Torino (1-1) X 2. Sassuolo 2
Messina - Roma (1-2) 2 5. — 1. Incitato 1
Livorno • Spal (0-0) X 2. Fabra X
Triestina . Napoli (0-2) 2 t. — 1. Cariseto X
Anconitana . Ternana (3-0) 1 2. ()uartz 1
Chieti • Reggiana (0-1) 2

KVOTE
KVOTE 12 — 882.915

12 — 1.752.000 11 — 37.659
11 — 69.700 10 — 3.891

LESTVICA
0 Lecco 13 8 2 3 22 6 18

IZIDI Brescia 13 6 6 1 16 9 18
Modena 13 5 5 2 18 6 17•Alessandria . Brescia 1-1

Venezia - ‘Catanzaro 1-0 Napoli 13 4 8 1 17 6 16
•Lecco ■ Bari 3-2 Catanzaro 13 5 6 2 10 9 16
•Livorno - Spal 0-0 Reggiana 13 6 3 4 16 7 15
•Padova - Parma 0-0 Palermo 13 6 3 4 18 16 15

(odigrana včeraj) Alessandria 13 3 8 2 11 9 14
•Palermo - Verona H. 1-1 Verona H. 13 3 8 2 12 10 14
•Pro Patria . Potenza 1-1 Spal 13 4 6 3 12 11 14
•Reggiana - S. Monza 1-0 Venezia 13 4 4 5 12 14 12
Modena . *Trani 2-0 Pro Patria 13 4 4 5 11 18 12Napoli - *Triestina 2-0 Bari 13 2 7 4 12 15 11

Prihodnje tekme (20. t.m.) Potenza 13 3 5 5 15 19 11
Bari . Monza, Brescia - Trie- Livorno 13 2 7 4 7 11 11

stina, Catanzaro - Verona, Mo- Trani 13 3 5 5 H 16 11
dena - Potenza, Napoli - Lecco, Padova 13 2 7 4 5 9 11
Palermo - Reggiana, Parma - A- S. Monza 13 2 6 5 11 20 10
lessandria, Pro Patria . Trani, Triestina 13 3 2 8 7 19 8
Spal - Padova, Venezia-Livomo. Parma 13 2 2 9 7 17 6

tričetrt tekme nasprotnim napa
dom. V njej sta se odlikovala še 
Frigeri in Ferrara,

Napoli je stopil na igrišče brez 
glavnega strelca Caneja, Beana, 
Adornija in Bolžonija, a njihovi 
namestniki so povsem zakrili te 
primanjkljaje. Sicer pa so bile te 
• rezerve* nič manj kot Tacchi, 
Spagno, Corelli in Ronzon, ki so 
si priborili veliko izkušenj tudi 
v A ligi.

Sodnik ni zagrešil vidnejših 
napak, v mnogih primerih pa je 
bil prenatančen in se je zaradi 
tega osmešil.

Ze v prvih minutah je Napoli 
potisnil nasprotnike v obrambo. 
Girardo v 1’ in Spagni v 4’ sta 
za las zgrešila cilj. Triestina je 
odgovorila z Novellijem, ki je 
streljal visoko, v 9’ pa je Bando
ni s težavo odbil v kot Cignani- 
jev strel. V 17’ pa so imeli gostje 
izredno priložnost, da povedejo. 
Pred vrati Triestine je nastala 
gneča in prej Tachi, nato Fanel
lo sta nekaj metrov pred vrati 
izgubila žogo. V 22’ je Corelli 
mojstrsko izvedel prosti strel, ki 
pa je švignil mimo vratnice. Na
to je sledila daljša ofenziva do
mačih, a Bandoni je vselej rešil 
težke položaje. Še lepa kombina
cija Bernasconi - Gentili s konč
nim visokim strelom slednjega, 
nato pa odmor.

V 4. minuti drugega polčasa je 
Bandoni izvedel krasno parado 
po Frigerijevpm silovitem strelu. 
Od tedaj dalje pa je Napoli pri
jel v roke vajeti. Ze v 6’ niso 
znali gostje izTabiti gneče pred 
vrati Triestine, v 9’ pa je Girar
do spet za malenkost zgrešil vra
ta. Triestina je odgovorila s silo
vitim strelom Ferrare, katerega 
je Bandoni odbil.

V 25’ je nastala nova gneča in 
Colovatti je s precejšnjo srečo 
odbil zaporedna strela Corellija 
in Fanella. Tri minute kasneje 
pa je padel prvi gol, Fanello je 
pritegnil k sebi celo obrambo rde
čih, nato pa predložil nezavarova
nim Spagnu. Ta je napravil še

nekaj korakov proti vratom,- na
to pa žogo silovito usmeril v des
ni zgornji kotiček. Reakcija do
mačih je bila bolj slabotna. Ban
doni je moral poseči le enkrat 
ir. to zaradi prostega strela Fri- 
geriija. Nato pa so gostje spet 
napadali. V 1’ sta se borila pred 
vrati Sadar in Spagno. Oba sta 
padla na tla in sodnik je dosodil 
11-metrovko. Demoralizirani Trža
čani niso niti protestirali. Spagno 
je z lahkoto izvedel kazen: 2:0.

teklo leto je namreč pomenilo do
končno notranjo utrditev in zuna
nje uveljavljenje Bora. Ob koncu 
svojega govora je predsednik Bora 
še navedel smernice za delovanje 
v prihodnjem letu. Na prvem me
stu je ureditev finančnega položa
ja, ki včasih resno ogroža obstoj 
in delovanja Bora. Po zahvali 
SKGZ in drugim ustanovam za po
moč, Je predsednik še pohvalil atle
te in atletinje, ki so v največji 
meri pripomogli k takemu vzponu 
Bora.

Tajnik Odo Kalan se je v svojem 
referatu v glavnem dotaknil orga
nizacijske plati.# Vodstvo je zadane 
naloge popolnoma izpolnilo, zdru
ženje se je povečalo za 22 članov 
in ker so potrebe večje, je treba 
najti nove organizacijske in finanč
ne prijeme. Spremeniti je treba 
tudi statut, katerega bi morala 
ožja komisija prilagodi nastalemu 
položaju. Urediti bo treba tudi 
problem uporabe stadiona ter po
spešiti samostojno življenje posa
meznih odsekov.

Letos so načelniki odsekov oseb
no obrazložili položaj, navedli so 
uspehe in neuspehe ter predlagali 
smernice za bodoče delo.

Bruno Križman je spregovoril o 
atletskem odseku, Nino Patrizio o 
namiznoteniškem, prof. B. Pavle
tič pa o odbojkarskem, še prej pa 
je blagajničarka Mara Kalanova 
navedla dovolj zgovorne vsote, ki 
so bile potrebne za delovanje vsa
kega odseka posebej. Jasno je, da 
so prav potovanja atletov najbolj 
obremenila blagajno športnega 
združenja.

Ko je bilo delo vseh odsekov Bo. 
ra kot na dlani, so se oglasili k 
besedi predstavniki organizacj, 
političnih skupin, športnih klubov 
in prosvetnih društev.

V imenu SKGZ Je občni zbor po
zdravil inž. Pečenko, ki je pripom
nil, da se vsi veselimo uspehov, ki 
jih je Bor dosegel kljub pomanj
kanju sredstev. To združenje bi 
moral podpirati vsak Slovenec, ki 
se čuti Slovenca, je dodal inž. Pe
čenko, ki je izročil kot dar SKGZ 
zaboj žog. K besedi se je oglasil 
tudi predstavnik Slovenske skup
nosti dr. Josip škerk, ki je izja
vil, da so vsi Slovenci ponosni na 
Bor. Njegova želja je, da se Bor 
še nadalje razvije, z druge strani 
pa je treba prepričati Slovence, da 
podprejo športno združenje, kakor 
jo bodo podprli v upravnih orga
nih izvoljeni Slovenci. Iz LjubljaneŠe en napad Napolija nato pa ______ _____________

konec z zasluženo, a previsoko | je prinesel pozdrav tudi predstav- 
zmago gostov. . nik zveze za telesno kulturo in

UROŠ KOREN | glavni urednik športnega tednika
iiiiiiitiiiimiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiitiiiitMiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiniiiiiiMtiiiiiniiiiiiiiiiiiitiiiitiiMiiiiii l štedili

Paleta Vlado Žlajpah. Njemu so s 
pozdravnimi nagovori in z voščili 
za uspešno nadaljnje delo sledili 
prof. Zorko Jelinčič za SPDT, Bru
no Rupel za nogometni klub Pri
morje, Stanko Pertot za PD Bar- 
kovlje, Niko Škamperle za PD 
Škamperle, M. Magajna za PD Can
kar in Zvonko Simoneta za ŠZ 
Kras iz Zgonika.

Po živahni diskusiji so izvolili 
nov odbor, ki je sestavljen kakor 
sledi:

predsednik — KOŠUTA DUŠAN 
podpredsednik — KALAN ODO 
tajnik — CESAR SERGIJ 
blagajnik — KRIŽMAN BRUNO 
gospodar — DOUGAN ANTON 
zapisnikar — ŠUŠTERŠIČ MARIO 
odbornika — KALAN MARA in 

JURKIC F.
nadzorni odbor — CESAR J., dr. 

GRUDEN I. in BABIC M.

V TEKMI S FLORENTINSKO ŠEST0RK0 FL0C

Po vodstvu z 2:0 
poraz Bora s 3:2

Neuspehu slovenskih odbojkarjev 
je botroval tudi zelo slab sodnik

V svojem drugem nastopu na tujih tleh je Bor naletel na te 
bolj pekoč poraz kot v Milanu. Plavi so že vodili z 2:0 in never
jetno izgubili že skoro dobljeno tekmo.

Fantje so tokrat zaigrali kot res znajo in to se je takoj poka
zalo tudi v rezultatu prvih dveh 
setov. V prvem setu so stalno vo
dili s štirimi točkami prednosti 
in tudi premočno osvojili set. V 
naslednjem setu je bila ista pesem 
vse do stanja 13:5, ko so nasprot
niki začeli z ofenzivo, ki je v treh 
setih popolnoma zmedla Borovo 
šestorko. Drugi set je kljub temu 
pripadel Boru.

V tretjem setu pa se je začel 
polom. Odpovedal je napad, odpo
vedala je obramba in še v večji 
meri podajanje. Vse žoge, ki so

liiiiiiiiiiliiliililiiiiiililliiiiiiillillliiiiiiiiliirminiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiu

DVE ZMAGI PR0SEŠKEGA PRIMORJA

Nad Libertas 2:1
nad S. Anno 4:3

Obe tekmi sta bili v Nabrežini
Nogometaši Primorja so v nedeljo slavili dvojno zmago. Naj

več zanimanja je seveda vladalo za prvenstveno tekmo druge a- 
materske kategorije med Primorjem in enajsterico Libertas, Prav 
zaradi te se je zbralo v Nabrežini veliko število navijačev, ki so 
brez prestanka bodrili cdlične Prosečane. Začetek je potekal v 
znamenju proučevanja sil Igralci ——  ------——
Primorja50 se prvi otresi: prev id- Trampuž_ Perkovič, Buccavelli,

BRUNO RUPEL

Jugoslovansko
nogometno
prvenstvo

Poraz Partizana 
na domačih tleh

6 golov v tekmi Crvena zvezda-Sutjeska
Enajsterica Sarajeva je začela že od blizu ogrožati leaderja le

stvice prvenstva I. jugoslovanske zvezne lige Partizana. V nedelj
skem kolu so Sarajevčani celo prisilili Beograjčane na njihovem
igrišču na poraz. To pa je edino presenečenje 13. kola, med kate-
rim se je morala Crvena zvezda
močno potruditi, da je spravila na LESTVICA
kolena zelo žilavo Sutjesko. Split- Partizan 13 8 4 1 23:14 20
ski Hajduk pa se je edini vrnil z Sarajevo 13 8 2 3 26:14 18
obema točkama z gostovanja. Vse Dinamo 13 8 2 3 22:10 18
ostale tekme pa so se zaključile C. zvezda 13 7 2 4 25:19 16
po predvidevanju. Željezničar 13 6 3 4 16:11 15

Rijeka 13 5 4 4 20:14 14IZIDI: Zagreb 13 5 4 4 23:19 14
Partizan : Sarajevo 0:1 (0:0) Radnički 13 4 6 3 18:14 14
Trešnjevka : Zagreb 1:1 (1:0) Vojvodina 13 5 3 5 12:12 13
C. zvezda : Sutjeska 4:2 (3:2) Vardar 13 4 4 5 14:17 12
Dinamo : Vardar 2:0 (0:0) Hajduk 14 4 4 6 16:21 12
željezničar : Radnički 1:0 (1:0) Velež 13 3 2 8 16:24 8
Vojvodina - Beograd 1:0 (0:0) Sutjeska 13 2 4 7 11:29 8
Velež : Hajduk 0:2 (0:2) Trešnjevka 13 2 3 8 9:20 7
Rijeka prosta Beograd 13 2 3 8 17:30 7

ne taktike in vedno bolj pogosto 
napadali. Ze v 10’ minuti je Me
telko skušal ukaniti vratarja go
stov, v 18’ pa je vratnica odbila 
Verginellovo žogo, V 20’ je Pe- 
trucci zgrešil lepo priložnost, dve 
minuti kasneje pa je Husu po 
navdušujoči akciji končno le pre
tresel mrežo tržaških nogometa
šev. Ta uspeh je sprožil val nav
dušenja tako na igrišču kakor iz
ven njega. Kljub temu pa so Pro- 
sečani v 33’ pustili, da so jih gost
je z nenadnim protinapadom • pre
senetili in izenačili. Ta gol Prose- 
čanov ni demoraliziral. Nasprot
no, s hitrimi napadi Husuja in 
Verginelle so večkrat zmedli o- 
brambo Libertas, ki je morala tri 
minute pred koncem prvega pol
časa ponovno kloniti pred žogo, 
ki jo je Verginella neubranljivo 
spravil za hrbet' tržaškega vra
tarja.

V drugem polčasu so Prosečani 
edili sile in predvsem branili

rezultat. Igralci Libertas so to iz
rabili, vendar niso mogli nikoli 
preko odlične obrambe, Proseča- 
nov, kjer se je najbolj izkazal 
Marchesan. Tu pa tam so Pro
sečani s hitrimi protinapadi sprav
ljali v zadrego tržaške goste, ven
dar se jim ni več posrečilo priti 
do gola. Prosečani so nastopili z 
naslednjo postavo: Mora, Galli, 
Starc, Sardoč, Sardoč, Marchesan, 
Metelko, Živec, Petrucci, Finotto, 
Husu, Verginella.

V jutranjih urah pa je junior- 
ska enajsterica Primorja osvojila 
v dvoboju proti moštvu S. Anna 
obe točki. Že v tretji minuti je 
Primorje prišlo s Perkovičem v 
vodstvo. Igralci od Sv. Ane so o- 
stro odgovorili v 13’ in izenačili. 
Samo tri minute kasneje je Bu- 
cavelli ponovno povedel v vodstvo 
Prosečane, ki so sicer odlično za
igrali, a so si večkrat zapravili

i ugodne priložnosti. V drugem pol- 
a io.ii It času so Prosečani že v prvi minu- 
A ' ti igre s Perkovičem ponovne

pretresli mrežo S. Anne, ki je v 
11’ zopet klonila po krivdi avto
gola. Pri stanju 4:1 so Prosečani 
nekoliko popustili kar so gostje iz
rabili in dosegli še dva gola. V 
zadnjih minutah je Primorje za
radi izključitve Perkoviča igralo z 
desetimi nogometaši. Postava: Sto
ka (Bogateč), Husu (Valenti), Ba
bič, Vatta, Cuk, Milič, Dolja,

Trampuž,
Pertot

Lestvica prvenstva 
ske kategorije:

II. amater-

Libertas 9 7 1 1 17 5 15
Romana 8 7 0 1 20 5 14
GRDA 7 4 3 0 19 3 11
Postelegrafonic; 8 5 0 3 17 9 10
Roianese g 4 3 3 17 14 8
Primorje 8 4 0 4 10 13 8
Pom Monfal. 8 3 1 4 14 20 7
Esperia 8 3 1 4 7 19 7
San Sergio Pit 8 2 1 5 10 16 5
Don Bosco 9 2 1 6 11 19 5
SanfAnna 8 2 0 6 8 15 4
Lib. Barcolana 8 1 2 5 8 17 4

šle preko mreže na nasprotnikovo 
igrišče, so bile servirane kot na 
srebrnem krožniku za zelo sigurno 
obrambo Florentincev. Ti so z mir
no igro gradili napad za napadom 
in neusmiljeno tolkli preko maja
vega Borovega bloka. V eetrt®1E“ 
in še bolj v petem setu so prišle 
te pomanjkljivosti Borove ekip® 
do veljave in zmaga je prešla v 
roke Floga. .

Ne moremo pa preko dejstva, aa 
je v veliki meri pripomogel ao 
zmage florentinski ekipi tudi 
sodnik, ki se je pustil zapeljati oa 
kričanja in komentiranja občinstva 
in igralcev. Posebno te zadnje o1 
vsak drug sodnik vsaj opomnil, ta
le pa je opomnil kapetana Bora, 
ki ga je upravičeno vprašal, ce 
sodi tekmo on ali navijači in igrah 
ci. Upajmo, da takega sodnika ne 
bomo več srečali na dolgi Potl 
prvenstva B lige. Pohvaliti pa mo
ramo trenerja Bora, ki je svojo 
nalogo brezhibno izvršil.

Izid:
FLOG - BOR 3:2 (7:15; 10:15; 15:9, 

15:8; 15:9),
Postavi: „.. .

BOR — Jurkič, Neubauer, Mijot, 
Vodopivec, Drašič, Vitez, Uršič, 
Veljak W. in Orel. ...

FLOG — Bini, Romoli, Manelti, 
Bassi, Trollori, Borelli, Pannani, 
Fanfani in Pecorari. R1TTER

NA ŠTEFANOVO V GORICI

Boksarski dvoboj 
Gorka-Odrcd?

Predstavnik goriške boksarske 
zveze se Je dogovoril s predstav
niki boksarskega društva Odred 12 
Ljubljane za srečanje reprezentan
tov obeh društev, ki bo v športni 
palači CONI na Rojcah na Štefa
novo 26. decembra. Predstavniki 
goriške boksarske zveze si prizade
vajo, da bi bila takšna boksarska 
srečanja vsako leto na isti dan. 
Prvič so se boksarji iz Ljubljane 
in Gorice srečali lansko leto. P°" 
drobnejši program srečanj bomo 
objavili naknadno.

GORIŠKI NOGOMET

Juvcntina zmagovita 
na tujem igrišču

Nezaslužen poraz Sovodenjcev v Ro- 
mansu in točka za Podporo v Ločniku

Nogometaši iz štandreža so do- | dobro upirali močnejšim domači" 
segli v nedeljo pomembno zmago 1 nom, ki so do pet minut pred
v S. Pier ob Soči, kjer so prema
gali domačine z rezultatom 2:1. 
Prvi polčas se je zaključil z 2:0. 
Gostje so bili ves čas igre v pre
moči in bi bil rezultat lahko še 
boljši, če bi Petejan in Ferfolja 
dvakrat ne zadela prečke. Gole za 
goste sta napravila Bizaj in Pete
jan. Med najboljšimi Juventinci pa 
naj omenimo še Furlana, Montica 
in Marsona. Vsekakor pa so Juven
tinci pokazali lepo in povezano 
igro s tehnično dobrimi predložki 
ter so popolnoma zasluženo zma
gali.

Pač pa so imeli smolo nogome
taši iz Sovodenj, ki so gostovali v 
Romansu ter izgubili z rezultatom 
3:0. Tak rezultat ne odgovarja po
teku igre, saj so se Sovodenjci

koncem vodili le s tesnim rezul
tatom 1:0. Prvi gol so napravili 
domačini z 11 metrovko, ki jo je 
sodnik preveč nalahko priznal-
Drugi gol je bil rezultat spodrslja
je branilca iz Sovodenj in samo 
tretji tik pred koncem se lahko 
smatra kot lep in zaslužen go1-
Prav prva dva gola pa sta demo
ralizirala goste, da so na koncu 
popustili, ter zopet zdrknili na zad
nje mesto na lestvici.

Tudi Podgora je doživela majhno 
presenečenje v Ločniku, kjer se 
je morala zadovoljiti samo z eno 
točko, saj se je tekma končala
brez gola. Podgora je še vedno na 
prvem mestu z dvema točkam®
pred Cormontium in Audaxom 12 
Gorice.

V. A.
WILL1AMS0N

UKROČENI 
ČAS -

Vdal se je. Vei.ietno bolj iz 
strahu, da bi knjigo dobili v 
roke drugi, kot iz bojazni, da 
je sam ne bi več mogel imeti. 
Morda ga je k temu privedla 
tudi ljubezen do mene, spo
znanje, da ni bilo prav, ker 
me je pustil vsa ta leta v te
mi. Na vsak način je oblju
bil, da bo stvar razčistil. To
da potreboval je nekaj časa, da 
se zbere in spozna, kaj se je 
pravzaprav zgodilo. Dovolila 
sem mu ta predah in tako zdaj 
tiho sediva drug drugemu na
sproti, on zbegan, toda že od
ločen, da me vzame s sabo v 
neznani svet omejenega do
stopa, jaz mirna in topa, kajti 
vsak pričetek razmišljanja bi 
sprožil rastočo radovednost, ki 
bi me, to dobro vem, udušila.

Vemo opisati naslednjo uro 
je nemogoče. V borih šestde
setih minutah sem slišala to-

I liko presenetljivih stvari, vi- 
I dela toliko zgovornih dokazov 
Petrovih razlag in trditev, ki 

* so ena za drugo razdirale mo
jo predstavo o svetu, osnov
nih naravnih zakonih in zna
ni vsakdanjosti, da sem bila 
na koncu izžeta in brez moči, 
da bi se mi v votli glavi utr
nila ena sama misel. Zbita in 
omamljena sem se zleknila na 
kavč in v hipu utonila v te
mo ...

«Ker se je vse začelo pri 
priročniku,> je Peter jel raz
lagati, «naj ti najprej povem, 
čemu služi. Uporabljajo ga ča- 
sovniki, to je ljudje, ki potu
jejo skozi čas, recimo jaz, ka
dar si zaželim videti svet, ka
kršen bo na primer čez sto 
let. Moja pogosta potovanja v 
preteklost in prihodnost, zla
sti v prihodnost, so torej 
vzrok, da sem se v zadnjih

treh letih tako močno posta
ral. Glej: ko si zaspala, sem 
navadno uporabil priročnik in 
odpotoval skozi čas, izginil iz 
najine spalnice. Recimo, da 
sem te zapustil 7. aprila 19G3 
ob 22.30. Ustavil sem se v letu 
2600, preživel v neznansko 
zanimivem okolju več dni in 
se nato vrnil k tebi, v dan 7. 
aprila 1963 ob recimo 22.31, 
zaradi česar moje enominutne 
odsotnosti seveda nisi mog'a 
opaziti, tudi če bi bila slučaj
no budna. Med mojo odsot
nostjo si se postarala za eno 
minuto, jaz pa seveda za več 
dni, kajti razumljivo je, da 
vračanje skozi čas človeka ne 
pomladi. Zgodilo se je, da sem 
ostal v prihodnosti daljšo do
bo, iz teh ali onih vzrokov, 
nekoč celo petnajst let, ker 
sem zašel v obdobje, odkoder 
je bila takojšnja vrnitev ne
mogoča.

«Vidim, da ničesar ne razu
meš in da se ti upira verjeti, 
čeprav si dobila že nekaj do
kazov. Cuj me: o času govo
rimo kot o toku, pravimo, da 
čas teče. Ne moreš si misliti, 
kako blizu je preprosta ljud 
ska modrost znanstveni resni
ci. čas res teče in nas vse od
naša s sabo. Vendar je naš 
svet sredi časovnega toka, ki

teče enakomerno, ves čas z 
isto hitrostjo. Kot v vsaki re
ki pa so tudi v časovnem to
ku stranski rokavi, vrtinci, 
brzice, zatišja. Venialni znan
stvenik iz 30. stoletja je odkril 
pot do njih in v naslednjih 
stoletjih je romanje skozi čas 
postalo nekaj vsakdanjega.

«Naj povzamem: če želim
priti v svet prihodnjega sto
letja, moram izplavati iz vsak
danjega časovnega toka in po
iskati neki stranski, hitrejši 
tok, ki me bo bliskovito pone
sel do točke, ki jo boš recimo 
ti dosegla šele čez nekaj deset
letij, ker si pač ostala v ena
komerno tekoči struji sedanjo
sti. In ko se mi zahoče vrnit
ve, poiščem tok, mogoče vrti
nec, ki žene čas za določeno 
obdobje nazaj, v smeri proti 
glavnemu toku. To je seveda 
silno težko, ker so taki ugod
ni tokovi, kot v vsaki reki, red
ki. Povedal sem ti že, da sem 
nekoč zašel v obdobje, odko
der skoraj ni bilo vrnitve in 
so pretekla leta, preden mi je 
uspelo dočakati vzvratni tok. 
Potovanje je navadno dolgo
trajno tudi zato, ker ga je tre
ba skoraj vedno opraviti etap
no; stranski tokovi, zlasti vz
vratni, so navadno kratki in 
je treba na poti zelo oddalje

no obdobje večkrat »presto
pati* in včasih dolgo čakati 
na naslednjo »zvezo*.

«Toliko o splošni teoriji po
tovanja skozi čas. Zdaj pa o 
načinu premikanja, »čoln*, s 
katerim varno plujem gor in 
doi po časovnem toku, je ta
le preprosta priprava.*

Pokazal mi je najin transi- 
stor, ki je stal na omarici bli
zu vrat.

«Maskiral sem jo, kot vidiš, 
če pritisnem na tole črko na 
ohišju, se najin nedolžni spre
jemnik spremeni v časovni 
stroj, ki me lahko prenese, ka
mor me je volja. Posredovati 
mu moram seveda podatke o 
časovnih strujah, to so pa ča
sovne koordinate v nesrečni 
knjižici. Naj dodam, da sem 
jo sam dobil od nekega zgodo
vinarja iz daljnega prihodnje
ga stoletja, ki je za svoje ra
ziskave potreboval človeka iz 
naše dobe.*

»Koordinate za potovanje v 
prihodnost, ki ni oddaljena 
za več kot nekaj ur, znamo 
vsi časovniki na pamet. To je 
tako imenovani Ziksov zakon 
o splošnem preračunavanju 
časovnih koordinat. Torej ti 
lahko kljub temu, da si mi 
skrila knjigo, uidem za nekaj 
ur v prihodnost.»

Začel se je ukvarjati s spre
jemnikom. «V dokaz, da so 
moje besede resnične, se bom 
dal prenesti za deset minut 
v prihodnost. Ko bom pritis
nil na tale gumb, bom izgi
nil in našla se bova šele čez 
deset minut.»

Zgodilo se je, kot je napo
vedal. Prostor, kjer je sedel, 
se je v hipu izpraznil. Petra 
ni bilo več, le zavese so za
plahutale, ker je sobni zrak v 
močnem šumu vdrl v hipni 
brezzračni prostor, čakala 
sem deset nedopovedljivih mi
nut. Naenkrat se mi je smejal 
na nasprotni strani kavne mi
zice in nežno stiskal k sebi 
transistor. »Zadovoljna in 
prepričana?®

Besed nisem zmogla, le pri
kimala sem.

»Zdaj torej razumeš, zakaj 
sem v spalnioi kar naenkrat 
izginil. Priznam, bila je moja 
napaka; neroden sem bil, ni
sem dobro preračunal čas vr
nitve, poleg tega pa si nisem 
mogel misliti, da boš v tistih 
nekaj minutah moje odsotno
sti prišla v spalnico...*

Z roko sem ga prekinila, 
»še nekaj,* sem dahnila 
«Tvoj dvojnik...*

Vrgel je glavo nazaj in se 
zasmejal. Sploh se je po de-

I setminutni odsotnosti močno 
spremenil, postal je spet sa
mozavesten in zdelo se mi je, 
da me gleda z nekim poseb
nim poredno-posmehljivim iz
razom.

«Ni posebno težko razumeti. 
Predstavljaj si, da se vmem 
v preteklost, oddaljeno za četrt 
ure, ko sva še oba sedela za 
to mizico. Koga bi srečal?*

Posvetilo se mi je. »Mene in 
sebe!*

Iz mojih oči je lahko bral 
dokajšnjo mero zbeganosti, za
to se je ponovno zasmejal. 
«Zdaj boš morda razumela, za
kaj je na svetu toliko dvojni
kov. V vseh primerih gre za 
časovnike oziroma za časovni- 
ka. Takrat, ko si naju zasa
čila v stanovanju, sem malo 
eksperimentiral. Zelo mi je 
žal, ker ne boš nikoli doume
la čudovite zapletenosti časov
nega potovanja in divjih polo
žajev ter možnosti, ki iz nje
ga izvirajo. Recimo, da se vr
nem v preteklost in ubijem 
svojega mlajšega sebe. Premi
sli! Toda kaj bi te mučil, to 
je. že teorija o sistemu mož- 
nostnih ali vzporednih svetov, 
življenje človeka v prihodno
sti, draga moja, je dokaj ne
prebavljivo za večino navad
nih smrtnikov najine sedanjo

sti!*
»Zakaj praviš, da teh stvari 

ne bom nikoli dojela? Tudi 
ti si se moral učiti, mar ne?»

Za hip sem brala na njego
vem obrazu obžalovanje* Z 
resnim glasom je dejal:

»V zmoti si! Pravljični svet 
prihodnosti bo o-: tal zate za
klenjen, kajti vsak čas se bo
va morala ločiti. Odpotova1 
bom v prihodnost, tokrat 29 
vedno. Moraš me razumeti,* je 
nadaljeval s tišjim glasom- 
«Glavno pravilo časovnikov je> 
da čimmanj vplivajo na nor
malen razvoj obdobja, v kate
rem se mude. Jaz bi na Prl' 
mer z znanjem, ki sem si g9 
nabral v letih romanja P° 
prihodnjih stoletjih, lahko v 
koreninah spremenil tehniko 
dvajsetega stoletja. Toda t0 
bi lahko privedlo do strašan
ske zmede v času in časovna 
patrulja je preveč budna, da 
bi si kaj takega upal. Že itak 
sem tu in tam nekoliko Pre' 
kršil to pravilo, ker sem Pr<J" 
dal nekaj manjših izumov pri
hodnosti, uporabljal v dvajse" 
tem stoletju teleportacijo, P9 
branje misli...«

»...in cigarete, ki se sanj® 
prižigajo!* sem malce posmeh
ljivo dodala.

(Nadaljevanje sledi)
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